
 اقتصاد اسرائیل در لبه پرتگاه
 پول صهیونیست ها در سراشیبی سقوط

قرار گرفت
خروج بسیاری از شرکت های بزرگ و سرمایه گذاران خارجی از اسرائیل، 
زمین گیر شــدن صنعت گردشــگری، فرار هزاران نفر از نیروهای نخبه، 
هزینه های بالای جنگ و کسری شــدید بودجه، افزایش قیمت بنزین و 
سایر کالاها، ریزش بورس، تعطیلی و کاهش فعالیت بنادر اصلی و ... تنها 
بخشی از واقعیت های امروز اقتصاد اسرائیل اســت که صهیونیست ها را 
ناچار کرده برای فرار از پاســخگویی و فشارهای بیرونی، متوسل به ترور و 

جنگ افروزی شوند.
 ماجراجویی های صهیونیســت ها تمامی ندارد؛ آن ها که از زمان عملیات 
تاریخ ساز طوفان الاقصی و همچنین پاسخ کوبنده ایران در عملیات وعده 
صادق تحت فشــار ســنگینی قرار دارند، این بار با عواقب ترور اسماعیل 
هنیه، رهبر حماس، و یکی از فرماندهان ارشــد حزب الله در لبنان مواجه 
شــده اند. از آنجا که هنیه بامداد چهارشــنبه ۱۰ مردادماه ۱۴۰۳ در یک 
ســفر دیپلماتیک و آن هم در تهــران هدف قرار گرفته، هزینه ســنگین 
صهیونیســت ها برای ایــن حماقت قطعی و بســیار ســخت پیش بینی 

می شود.
اگرچه هنوز مجازات ایران برای خونخواهــی میهمانش و محور مقاومت 
برای ترور فرماندهانش اجرا نشــده، اما عواقب تصمیمات احمقانه برای 

صهیونیست ها از هم اکنون آشکار شده است.
به اذعان رسانه های بین المللی، ترس از گســترش دامنه جنگ، شِکل - 
پول صهیونیست ها - را در مســیر ثبت بدترین زیان هفتگی خود در بیش 

از دو سال گذشته قرار داده است.
 بلومبرگ روز چهارشنبه گزارش داد با ثبت زیان انباشته از کاهش ارزش 
شکل طی سه روز گذشته، پول ملی اســرائیل بدترین عملکرد یک ارز در 

جهان را نشان داده است.
نرخ برابری شِکل اســرائیل  در برابر دلار در معاملات اولیه روز چهارشنبه 
هفته گذشــته به کمترین میزان در یک ماه گذشــته یعنی  به ۳.۷۷ در 
برابر دلار آمریکا رسید و روز پنجشنبه در آســتانه ۳.۸ قرار گرفت. بر این 
اساس، هر شکل به حدود ۰.۲۶ دلار سقوط کرده است. این نرخ، کمترین 
میزان ارزش پول صهیونیست ها از پایان ژوئن گذشته )۱۰ تیر( محسوب 

می شود.
سقوط پول صهیونیســت ها که از سال ۲۰۲۲ شروع شــده بود، با اجرای 
عملیات طوفان الاقصی از ســوی حماس در مهرماه سال قبل وارد مرحله 

جدیدی شد. 
به گفته »کارنیت فلوگ«، رئیس سابق بانک مرکزی رژیم صهیونیستی، 
در روز نخســت عملیات طوفان الاقصی، ارزش شِــکل بیش از ۳ درصد 
کاهش یافت و بــه ۳.۹۶ دلار آمریکا رســید و همین امــر بانک مرکزی 
اســرائیل را مجبور کرد تــا برای کاهش نوســانات در نرخ شِــکل مبالغ 
هنگفتی تا ۴۵ میلیارد شــکل )۱۱میلیــارد و ۴۰۰ میلیون دلار( تزریق 

کند.
اقتصاد رژیــم صهیونیســتی از زمان طوفان الاقصــی عملا وارد دوره 
جدیدی از رکود و بحران شــده است. خروج بســیاری از شرکت های 
بزرگ و ســرمایه گذاران خارجی از اســرائیل، زمین گیر شدن صنعت 
گردشــگری، فرار هزاران نفر از نیروهــای نخبــه، هزینه های بالای 
جنگ و کســری شــدید بودجه، افزایش قیمت بنزین و سایر کالاها، 
ریزش بورس، تعطیلی و کاهش فعالیت بنادر اصلی و ... تنها بخشــی از 
واقعیت های امروز اقتصاد رژیم اشغال گر اســت که صهیونیست ها را 
ناچار کرده برای فرار از پاســخگویی و فشارهای بیرونی، متوسل به ترور و 
جنگ افروزی شوند که البته هزینه های بیشتری برای آنان در پی خواهد 

داشت.

اقتصاد ۹۸ هزار خودروی فرسوده اسقاط شد

وی فرسوده داریم؟  چند خودر
سمیه رســولی  با توجه به نداشتن نقشه 
راهی برای اســقاط خودروهای فرســوده، 
سال گذشــته تنها ۷۲ هزار خودرو اسقاط 
شده بود اما امســال و پس از ابلاغ آیین نامه 
مربوطه، طی ۴ ماه ۹۸ هزار خودرو اســقاط 
شده است. بررسی ها نشــان می دهد که در 
ایران به ازای هر نفر روزانه حدود ۰.۹۵ لیتر 
بنزین و حــدود ۰.۸۸ لیتر گازوئیل مصرف 
می شــود؛ این گزاره به معنای این است که 
مصرف روزانه بنزیــن و گازوئیل در ایران به 
ازای هر نفر تقریباً ۲ برابر متوســط جهانی 
است که در ۳۰ سال گذشــته ۲۶۵ درصد 

رشد کرده است.
نکته مهم در خصوص این موضوع که مورد 
غفلت اغلــب متولیان دولتی قــرار گرفته، 
علت بالا بودن مصرف ســوخت است؛ علت 
نخست که باید به آن اشــاره کرد پرمصرف 
بــودن خودروهــای تولیــد ایران اســت؛ 
متأســفانه اگرچه دولت هــای مختلف بر 
ایجاد تحــول در صنعت خودروســازی و 
بهبود فرایند تولید تاکیــد کرده اند اما این 
وعده ها روی کاغذ ماند و با تشدید تحریم ها 
و دسترسی سخت تر به تکنولوژی روز دنیا، 
مشــکلات در مصرف ســوخت چالشی تر 
از قبل شد.بررســی ها حاکی از آن است که 
خودروهــای داخلی در هــر ۱۰۰ کیلومتر 
۱۰ تا ۱۲ لیتر بنزین مصــرف می کنند که 
این عدد در دنیا ۴ لیتر در هر ۱۰۰ کیلومتر 
است؛ بنابراین اگر گفته می شود که مصرف 
بنزیــن در کشــورهای خارجــی همچون 
ترکیه، آلمان و فرانسه رشــد منفی داشته 
است، ناشــی از این اســت که خودروهای 
خارجی مصــرف بنزین پایینــی دارند در 
حالی که مصرف بنزین خودروهای داخلی 
تقریباً ۳ برابــر مصرف اســتاندارد جهانی 
اســت.علت دوم بالا بودن مصرف بنزین که 
متأســفانه طی ســال های اخیر به حاشیه 
رانده شــده، اســقاط خودروهای فرسوده 
است؛ گزارش ها نشان می دهد که هر یک از 
خودروهای فرسوده نسبت به یک خودروی 

غیر فرســوده ۱۴.۳ درصد مصــرف بنزین 
بیشتری دارد. بنابراین اسقاط هر خودروی 
فرسوده در شــرایط فعلی ســبب کاهش 

مصرف ۲۰۰۰ لیتر بنزین در سال می شود.

اسقاط ۹۸ هزار خودرو در ۴ ماه
کارشناســان یکــی از عمــده دلایل عقب 
ماندگی اسقاط فرسوده ها را نداشتن نقشه 
راهی دقیق عنوان می کردند؛ بر همین مبنا 
نیز آئین نامه اســقاط خودروهای فرسوده 
اوایل سال گذشــته تدوین شد اما ابلاغ این 
آئین نامه بیش از یک سال به طول انجامید 
و در نهایت فروردین ماه امســال برای اجرا 
ابلاغ شد.تأثیر ابلاغ این آئین نامه خود را در 
افزایش تعداد اســقاط خودروهای فرسوده 
به خوبی نشــان داد؛ به گونه ای که از ابتدای 
امسال میزان اسقاط فرسوده ها طی ۴ ماهه 
امسال به ۹۸ هزار دســتگاه خودرو رسیده 
است در حالی که در طول ۱۲ ماهه پارسال 
تنها ۷۲ هزار دســتگاه خودرو اسقاط شده 

بود.مهران سالاریه رئیس ســتاد نوسازی 
ناوگان و اســقاط خودروهای فرســوده در 
این خصوص گفت: از ابتدای ســال تا پایان 
تیر ماه ۹۸ هزار دستگاه خودرو اسقاط شده 
است که شامل ۸۹ درصد خودروی سواری 
۸ درصد وانت و ۲ درصد شــامل اتوبوس و 

کامیون و… بوده است.
وی افزود: در کل ســال گذشــته ۷۲ هزار 
دستگاه اسقاط شد که رشــد خوبی در این 
زمینه شاهد هســتیم. یکی از دلایل آن نیز 
آئین نامه اجرایی اســت که انگیزه کافی را 
ایجاد کرده اســت و مالــکان خودروهای 

فرسوده انگیزه لازم برای اسقاط را دارند.
ســالاریه گفت: طرح های ما بــه دو گروه 
تقسیم می شود که شــامل بدون جایگزین 
)نقدی( و جایگزین اســت. طرح جایگزین 
ایستایی بیشتری دارد زیرا با شرایط خاصی 

جایگزینی انجام می شود.
وی اظهــار کــرد: دو گــروه خودروهــای 
پرتردد در کشــور وجود دارند کــه یکی از 

آنها تاکسی ها هستند که نوســازی آنها به 
شــدت در حال انجام اســت. دومین گروه، 
خودروهای دولتی اســت کــه امیدواریم 
با ایــرادات آئین نامه ای مشــکلات ما برای 

خودروهای دولتی کم شود.

چند خودروی فرسوده داریم؟
تعداد خودروهای ســواری در حال تردد در 
کشور ۲۱ میلیون دســتگاه است که از این 
تعداد یک میلیون و ۳۰۰ هزار دســتگاه که 
۶ درصد این خودروها را تشــکیل می دهد 
فرسوده است. البته اگر ســن فرسودگی را 
۱۵ سال در نظر بگیریم تعداد این خودروها 

به ۲.۵ میلیون دستگاه می رسد.
دســتگاه  هــزار   ۵۰۰ و  میلیــون   ۱۲
موتورسیکلت در سطح کشور تردد می کند 
که از این تعداد ۹۰ درصــد و به عبارتی ۱۱ 
میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت 
فرسوده اســت.از یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
دســتگاه کامیون، کامیونت و کشــنده نیز 

۲۵۰ هزار دســتگاه )۲۳ درصد( فرســوده 
اســت. تعداد اتوبوس های درون شهری در 
حال تردد در سطح کشور ۲۲ هزار دستگاه 
اســت که از این تعداد ۱۸ هزار دستگاه و به 

عبارتی ۸۲ درصد فرسوده است.
۱۳ هــزار دســتگاه از ۲۳ هزار دســتگاه 
اتوبــوس برون شــهری در حال تــردد در 
کشور، فرســوده اســت که این تعداد ۵۷ 
درصــد کل اتوبوس های برون شــهری را 
تشــکیل می دهد. همچنیــن از ۴۰۰ هزار 
تاکسی در حال تردد در کشــور ۱۹۰ هزار 
دســتگاه فرسوده اســت که ۴۸ درصد این 
ناوگان را تشکیل می دهد. ۳۴ هزار خودرو 
دولتی در ســطح کشــور تردد می کند که 
۳۲ درصد از این خودروهــا یعنی ۱۱ هزار 

خودرو دولتی، فرسوده است.
بر این اســاس مصرف بالای بنزین توســط 
خودروهای فرســوده نه تنها یکی از عوامل 
ایجاد ناترازی بنزین در کشور شده بلکه هوا 
را نیز به شــدت آلوده کرده است به گونه ای 
که در طول ســال به ویژه در نیمه دوم سال، 
اغلب روزها هوا آلوده اســت.به عنوان نمونه 
اگر شهر تهران را در نظر بگیریم، در مجموع 
ســالانه حدود ۷۰۱ هزار تــن آلودگی در 
تهران منتشــر می شــود که حــدود ۵۷۸ 
هزار تــن از آن مربوط بــه »منابع متحرک 
آلاینده« اســت.منابع متحرک بیش از ۶۰ 
درصــد ذرات معلق و ۸۲ درصــد گازهای 
آلاینــده را تولید می کنند. بــه این ترتیب 
ســهم منابع آلاینده متحرک خودروهای 
ســواری ۱۴ درصد، تاکســی ها حدود ۲.۵ 
درصــد، موتورســیکلت های کاربراتوری 
بنزینــی ۱۰ درصــد، وانت هــا ۲ درصد، 
مینی بوس هــای گازوئیلــی ۴ درصــد، 
اتوبوس های شــرکت واحــد نزدیک به ۶ 
درصد، سرویس های ادارات و اتوبوس های 
سرویس ۷.۵ درصد وکامیون ها هم نزدیک 
بــه ۱۶ درصد و جمعــاً حــدود ۶۰ درصد 
آلودگی هوای شــهر تهران ناشــی از ذرات 

معلق منتشر شده از خودروهاست.

سید یوسف حسینی معتقد اســت که اگر تنش و اتفاق 
تــازه ای در منطقــه رخ ندهد، نوســانات ارزی و ســیر 
صعودی قیمت دلار طی هفته جــاری فروکش خواهد 

کرد.
سید یوسف حســینی، عضو اتاق بازرگانی ایران با توجه 
به شهادت اسماعیل هنیه و نوســانات ارزی در روزهای 

اخیر به ایسنا اظهار داشت: با توجه به اتفاقات و تجربیات 
قبلی از تبعات تنش های داخلــی و منطقه ای که باعث 
نوسانات ارزی در یکسال گذشته شــده بود، این بار هم 
معتقدم شاهد یک موج هیجانی در بازار هستیم. مطمئنا 
اگر طی روزهای آتی تنــش و اتفاق تازه ای در منطقه رخ 
ندهد، بازار ارز هم به آرامش خواهد رســید و قیمت دلار 

بازار آزاد دوباره زیر ۶۰ هزار تومان باز خواهد گشت.
وی افــزود: همچنان معتقدم نوســانات ارزی اخیر مثل 
گذشته، یک حباب اســت؛ همانطوری که چندی پیش 
بعد از اتفاقات داخلی و در منطقه شــاهد نوسانات قیمت 
ارز بودیم. بدیهی است چون صعود قیمت ارز هیچ دلیل 
اقتصادی و بنیادی ندارد و این نوســانات در اثر اتفاقات 

و اخبار سیاســی و امنیتی بوجود آمده، باز هم باید مثل 
ماه های گذشته منتظر فروکش کردن قیمت ارز باشیم.

عضو اتاق بازرگانی ایران خاطر نشــان کرد: پیش بینی 
من از وضعیت بازار ارز طی روزهای آینده این اســت که 
اگر تنش تــازه ای در منطقه رخ ندهد، از اواســط هفته 

شاهد فروکش کردن قیمت خواهیم بود.

سمیعی: این گونه دیگر مردم دائم نگران بالا و پایین رفتن نرخ ارز و سکه نخواهند بود

علامت اشتباه به اقتصـاد
 وزیر نیـرو مطرح کرد 

هفته جاری آخرین هفته هفته جاری آخرین هفته 
بسیار گرم سالبسیار گرم سال
وزیر نیرو گفت: هفته پیش رو شاید آخرین هفته بسیار گرم سال است
 که ممکن است در برخی نقاط مثل تهران رکورد گرمایی هم زده شود
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معاون وزیر اقتصاد:
 رشد اقتصادی از منفی ۴ درصد 

به ۵.۵ درصد رسید

طحان نظیف در نشست خبری:
منع قانونی برای عضویت زنان در شورای 

نگهبان وجود ندارد

وزیر اقتصاد اعلام کرد
دولت سیزدهم انگاره محتوم سرنوشت اقتصاد 

ایران را شکست

آیا اعضای بریکس مبادلات خود را با رمزارز ساماندهی می کنند؟
اعضای بریکس به دنبال جایگزین سوئیفت

 نظر سازمان بورس در خصوص ریزش شارپی بازار چیست؟ 
سقوط بازار همراه با سکوت عشقی
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ویژگی های لازم برای وزیر جدید صنعت معدن و تجارت
سید روح اله غضنفری، کارشناس ارشد وزارت صمت به عنوان کسی که بیش 
از ۲۰ ســال تجربه در بخش های مختلف وزارت صنعت، معدن و تجارت داشته ام، 
شــاهد خلا های مدیریتی و کاســتی های اجرایی بوده ام که علیرغم دلسوزی ها و 
تلاش های وزرای پیشــین صمت، به دلیل بی ثباتی شدید درمهمترین وزارتخانه 
اقتصادی کشور )۸ وزیر و سرپرست از ســال ۹۶ تا ۱۴۰۳( نبودن فرمانده واحد در 
بخش تولید ، عدم هماهنگی سیاستهای ارزی و تجاری، همسو نبودن بخش های 
مختلف وزارت صمت، مشکلات مربوط به تحریم،  نبود وحدت رویه جهت اجرای 
مفاد بخشــنامه های صادره ، بحث دنبال دار و بلاتکلیــف تفکیک یا عدم تفکیک 
وزارتخانه و مشکلات ایجاد شده در ساختار جدید وزارت صنعت، معدن وتجارت، 

سبب نقصان در این دستگاه مهم شده است.

یادداشت

صفحه 3

با کاهش تنش ها دلار به زیر ۶۰ هزار تومان برمی گردد

صفحه 3  نسخه دولت پزشکیان برای قیمت های غیرواقعی چه خواهد بود؟

رییس کمیسیون کشاورزی مجلس:

تولید کنترل شود بازار تنظیم می ماند



ور شهید هنیه چه بود؟ اهداف رژیم صهیونیستی از تر

طحان نظیف در نشست خبری:

منع قانونی برای عضویت زنان در شورای نگهبان وجود ندارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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انصارالله یمن: 

اسرائیل منتظر یک ویرانی خفت بار باشد
 یکی از اعضــای جنبش انصارالله یمــن رژیم صهیونیســتی را در پی 
جنایت ترور »اســماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاســی جنبش حماس 

تهدید کرد و گفت که این رژیم باید منتظر یک ویرانی خفت بار باشد.
 »حزام الاسد« عضو دفتر سیاســی جنبش انصارالله یمن در پیامی به 
زبان عبری در صفحه کاربری خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
چرا اسرائیلی ها نگران هســتند؟ زیرا چیزی که منتظر آن هستند یک 

ویرانی خفت بار و ننگین است.
در همین پیوند، »سید عبدالملک الحوثی« رهبر جنبش انصارالله یمن 
شامگاه پنجشنبه همزمان با ورود پیکر شــهید اسماعیل هنیه رئیس 
دفتر سیاسی حماس به قطر تاکید کرد: شهادت رهبران همیشه تأثیر 
زیادیروی انگیزه اصحاب مقاومت برای ادامه راه داشــته است و دشمن 
صهیونیســت با افزایش جنایات، خود را به سقوط اجتناب ناپذیر وعده 
الهی نزدیک می کند.رهبــر جنبش انصارالله یمــن تصریح کرد: ترور 
فرمانده هنیه نقض آشــکار تمام آداب و رســوم و مقدسات است. ترور 
هنیه اروپایی ها و برخی کشــورهای عربی را که مواضعشــان حتی به 
حد محکومیت هم نرسید، رسوا کرد.وی تأکید کرد: شهید هنیه سهم 
عمده و برجسته در خدمت به قضیه و آرمان عادلانه و مقدس فلسطین 

و آزادسازی فلسطین و مسجد الاقصی شریف داشت.
سید عبدالملک الحوثی همچنین با اشاره به شهادت فواد شکر فرمانده 
شــاخص حزب الله لبنان گفت: جنایت حمله به حومه جنوبی بیروت و 

هدف قرار دادن فؤاد شکر، یک تجاوز آشکار و جنایت خطرناک بود.
اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاســی حماس بامداد روز چهارشنبه ۱۰ 
مرداد که برای حضور در مراسم تحلیف ریاست جمهوری دکتر مسعود 

پزشکیان به تهران آمده بود، به شهادت رسید.
روابط عمومی سپاه پاسداران انقلاب اســلامی ایران صبح چهارشنبه 
)۳۱ جولای ۲۰۲۴ برابر با ۱۰ مــرداد ۱۴۰۳( در بیانیه ای اعلام کرد: 
»با عرض تسلیت به ملت قهرمان فلسطین و امت اسلامی و رزمندگان 
جبهه مقاومت و ملت شــریف ایران، بامداد امروز )چهارشــنبه( محل 
اقامت جناب آقای دکتر اســماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی مقاومت 
اســلامی حماس در تهران مورد اصابت قرار گرفته و در پی این حادثه 

ایشان و یک نفر از محافظین وی به شهادت رسیدند.«
درپی شــهادت اســماعیل هنیه، مقامات و مســئولان ارشــد محور 
مقاومت اعلام کردند کــه انتقام خون این شــهیدان فرمانده را از رژیم 

صهیونیستی خواهند گرفت.

پزشکیان: 

هیچ توجیهی درباره نارضایتی مردم در سیستم 
اداری پذیرفته نیست

رئیس جمهور در جلســه ســتاد اربعین ضمن ابراز رضایت از گزارش 
اقدامــات و پیش بینی های انجام شــده بــرای برگــزاری راهپیمایی 
اربعین تصریح کرد: همه دستگاه ها و بخش هایی که در برگزاری آیین 
پیاده روی اربعین حضور و مشــارکت دارند، موظف اند تعهداتشان را به 
بهترین وجه ممکن اجرا کنند و هیچ توجیهــی درباره نارضایتی مردم 

پذیرفته نیست.
مسعود پزشکیان در نشست ستاد اربعین که با حضور روسا و نمایندگان 
دستگاه های عضو برگزار شــد، با قدردانی از اقدامات و پیش بینی های 
انجام شده ایی که دستگاه های مختلف گزارش آن را در این جلسه ارائه 
کردند، تصریح کرد: بنده این نگرانی را داشتم که به دلیل جابجایی های 
در حال انجــام در قوه مجریه، مشــکلاتی در تدابیــر و تمهیدات لازم 
برای برگــزاری آیین پیاده روی اربعین امســال رخ دهــد که بحمدلله 

گزارش های ارائه شده این نگرانی را برطرف کرد.

رئیــس جمهور تلاش بــرای فراهم اوردن اســباب آســایش زائران و 
برگزاری بدون مشــکل آیین راهپیمایی اربعین را ضروری دانســت و 
با تاکید بر ضرورت تکلیف دســتگاها در عمل به تعهــدات خود در این 
زمینه اظهار داشت: همه دستگاه ها و بخش هایی که در برگزاری آیین 
پیاده روی اربعین حضور و مشــارکت دارند، موظف اند تعهداتشان را به 
بهترین وجه ممکن اجرا کنند، هیچ توجیهی دربــاره نارضایتی مردم 
پذیرفته نیست.پزشــکیان همچنین با تأکید بر اهمیت کسب رضایت 
زائران ابا عبدالله الحسین)ع(، تصریح کرد: کسب رضایت مردم اولویت 
اصلی همه دستگاه های مسئول است و هیچ توجیهی درباره نارضایتی 

مردم در سیستم اداری پذیرفته نیست.
ســپردن کار به افرادی که همانند زائران با عشــق و علاقه پای در این 
میدان  گذاشــته و هدفشــان صرفاً خدمت به زائران امام حسین)ع( و 
یاران شهیدش باشــد، توصیه رئیس جمهور به مسئولان دستگاههای 

مرتبط برای برگزاری هر چه بهتر مراسم اربعین بود.
رئیس جمهور در ادامه ســخنانش با قدردانی از دولت عراق بابت ایجاد 
هماهنگی با ستاد اربعین جمهوری اســلامی ایران در راستای ارتقای 
کمی و کیفی ارائه خدمات به زائران، خاطرنشان کرد: باید تلاش کنیم 
کار در عرصه برگزاری آیین پیاده روی اربعین به طور کامل توسط مردم 
انجام شــود و هر جا لازم بود بخش های دولتی و حاکمیتی از اقدامات 
مردمی حمایت و پشتیبانی به عمل آورند اما مدیریت کار باید به مردم 
واگذار شود.پیش از سخنان رئیس جمهور وزرا، استانداران استان های 
مرزی، و دیگر مســئولان دســتگاه های عضو ســتاد اربعین گزارش 
اقدامات انجام شده و نیازمندی های لازم برای برگزاری مطلوب مراسم 

اربعین امسال را ارائه کردند.
رئیس جمهور در پایان ســخنان خود با تأکید بر اینکه همه تلاش ها در 
برگزاری این آیین عظیم باید بر محور برکشــیدن بیــش از پیش نگاه 
عاشورایی و حسینی انجام شــود، گفت: باید تلاش کنیم نگاه و رویکرد 
حاکم بر قیام امام حســین)ع( که حق خواهی و عدالت طلبی بود را هر 

چه بیشتر برجسته کنیم.
 

ور »اسماعیل هنیه« با چراغ سبز آمریکا  تر
انجام شد

نماینده جنبش حماس در ایران گفت: در سفر اخیر نتانیاهو به آمریکا 
شــاهد بودیم که نمایندگان کنگــره آمریکا بیــش از ۵۲ مرتبه وی را 
تشویق کردند و به این واسطه می توان گفت که اقدام به ترور هنیه نیز با 

چراغ سبز آمریکایی ها صورت گرفت.
خالد قدومی نماینــده جنبش مقاومت حمــاس در ایران در خصوص 
اهداف ترور شهید اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت 
فلســطین حماس در تهران، اظهارداشــت: به نظر من حاج اسماعیل 
هنیه شــخصیتی بود که باعث وحدت داخلی جنبــش و وحدت بین 
گروه های فلسطینی شــده بود و دشــمن نظاره میکرد که شخصیت 
جذاب و محوب دیپلماتیک و سیاســی در جهان اســلام و منطقه و در 

سطح بین المللی به حساب می آید.

تریبون

خریدار  دیپلمات پیشــین کشــورمان 
معتقد است هدف اصلی رژیم صهیونیستی 
از ترور و شــهادت اســماعیل هنیه، رئیس 
دفتر سیاسی حماس درگیر کردن یا فراگیر 
کردن گســترش جنگ در منطقه اســت با 
توجه به این که بعد از گذشــت ۱۰ ماه هنوز 

به اهدافش نرسیده است.
 شهید اسماعیل هنیه از رهبران برجسته و 
مبارزان با سابقه مقاومت اسلامی فلسطین 
بود که در طــول تمام ســال های مبارزه و 
مجاهدت، ارزشمندترین دارایی خود را در 
راه آرمان فلسطین، آزادی قدس و مبارزه با 

صهیونیست ها تقدیم کرد.
رژیم صهیونیســتی در اقدامی تروریستی، 
بامداد ۱۰ مرداد ۱۴۰۳ اســماعیل هنیه، 
رئیس دفتر سیاسی حماس را در تهران ترور 
و به شــهادت رســاند. او از رهبران محبوب 
مقاومت بود، پس از عملیات طوفان الاقصی 
به چهره ای شناخته شده تر در سطح جهان 
تبدیل شد. رژیم صهیونیســتی پیشتر او را 

در لیست ترور قرار داده بود.
هنیه بــرای شــرکت در مراســم تحلیف 
»مســعود پزشــکیان« رئیس جمهــوری 
اســلامی ایران در تهران حضور داشت که 
بامداد چهارشــنبه هفته گذشته در محل 

اقامت خود آروز و به شهادت رسید. 
گروه های مقاومت اقدام رژیم صهیونیستی 
در به شهادت رساندن هنیه را محکوم کرده 
و تاکید کردند که قطعــا مقاومت قوی تر از 
گذشــته با این رژیم مقابله کرده و پاســخ 

سختی به آن خو اهد داد.
»سید علی ســقائیان« در گفت وگو با ایسنا 
در تحلیل خود از شــهادت اسماعیل هنیه، 
رئیــس دفتر سیاســی حمــاس در تهران 
اظهار داشــت: در رابطه با هدف و نیت رژیم 
صهیونیســتی از این ترور آن هم درســت 
بعد از برنامه بســیار خوب مراســم تحلیف 
رئیس جمهــور کشــورمان، جای ســوال 
اینجاســت که چرا رژیم صهیونیســتی در 

تهران دست به چنین جنایتی زده است؟
وی افــزود: اســماعیل هنیــه از مبارزین 
قدیمی در راه آزادی فلســطین بود و تعداد 
زیادی از بســتگان نزدیک و خانواده وی نیز 
در این راه شهید شــدند، بارها برای آزادی 
قدس و فلســطین از هیچ تلاشی فرو گذار 
نکرد و آرزو داشــت در راه آزادی فلسطین 
شهید شود.این دیپلمات پیشین کشورمان 
همچنین یادآور شــد: از ســال  ۱۹۴۸ که 
اشغالگری رژیم صهیونیستی آغاز شد تا به 
امروز شهید هنیه از دوران جوانی در تلاش 

برای مبارزه و مقابله با اشغالگری بود تا این 
که به دست دشــمن غدار صهیونیستی به 
درجه شــهادت نائل آمد.ســقائیان ادامه 
داد: طبیعــی اســت رژیم صهیونیســتی 
بعد از هفت اکتبر و ضرباتــی که از جنبش 
حماس دریافت کرد، با گذشت بیش از ۱۰ 
ماه کشــتار وحشــیانه و جنایت جنگی که 
ســربازان این رژیم علیه فلسطینیان انجام 
دادند، انجام چنین اقداماتی و ترور مبارزان 
فلسطینی نشــان دهنده اســتیصال رژیم 
صهیونیستی در سرزمین های اشغالی است 
که به نوعی بنگاه آدم کشی را به راه انداخته 
است.وی در ادامه اظهار داشت: هدف اصلی 
رژیم صهیونیســتی درگیر کردن یا فراگیر 
کردن گســترش جنگ در منطقه اســت با 
توجه به این که از طریق نبــرد غیر متقارن 
توسط حماس شکست ســختی خورد و به 

اهداف بالاتر خود دست نیافت.
این دیپلمات پیشــین کشورمان همچنین 
خاطرنشــان کرد: نتانیاهو در پی ســفری 
که به آمریکا داشــت با انتقادات زیادی رو 
به رو شــد علی رغم این کــه بایدن، هریس 
و ترامپ از او حمایت کردند، اما نتوانســت 
فشار سیاســی داخلی را کم کند.سقائیان 
همچنین بیان کــرد: این در حالی اســت 

که جنبش حماس در چند مســیر در حال 
تلاش برای بــه نتیجه رســاندن اهدافش 
است و ضربات سنگینی را تاکنون به ارتش 

اسرائیل وارد کرده است.
سفیر سابق کشــورمان در ارمنستان تاکید 
کرد: رژیم صهیونیستی این ترور را در تهران 
انجام داد تا ایران را درگیــر بحران کند و با 
توجه به این که دولــت جدید روی کار آمده 
مشــکلاتی را ایجاد کنــد.وی تصریح کرد: 
قطعا حق انتقام برای ایران محفوظ است، اما 

در این شرایط به نظرم نباید وارد بازی کثیف 
نتانیاهو که شکست خورده است، شویم.

این دیپلمات پیشین کشــورمان در پایان 
گفت: همان طور که بارها رهبری فرمودند 
رژیم صهیونیستی در انتهای مسیر زندگی 
نامشــروعش قرار دارد، اشــغالگری حتما 
پایــان می یابد و فقــط از طریــق مقاومت 
است که می توان به نتیجه رسید و شهدای 
مقاومت فلسطینی هم این موضوع را اثبات 

کردند.

فرمانده پایگاه هوایی شــهید عبدالکریمی بندرعباس 
گفت: بزرگترین سد راه گســترش صهیونیست، تفکر 
مقاومت اســت که نشــأت گرفته از آموزه های مکتب 
اهل بیت )ع( اســت. امیر ســرتیپ دوم خلبان محسن 
حیدریان، فرمانده پایگاه هوایی شــهید عبدالکریمی 

بندرعباس در آیین گرامیداشــت شهادت شهید قدس 
اسماعیل هنیه با بیان اینکه شهید هنیه در اردوگاه های 
فلسطینی متولد شــد و از همان ابتدای طفولیت طعم 
تلخ ظلم صهیونیست ها را چشــید، گفت: تعداد زیادی 
از اعضای خانواده ایشان به شهادت رسیده بودند و این 

مصیبت ها هیچ خللی در اراده ایشــان به وجود نیاورده 
بود و حتی هنگامی که خبر شــهادت فرزندانش را به او 
دادند جز حمد خدا به زبان نمــی آورد.وی افزود: مهم 
ترین حربه دشمن صهیونیســتی جنگ های شناختی 
و نــرم اســت و در این مقولــه بیش از جنــگ نظامی 

ســرمایه گذاری می کنند.امیــر ســرتیپ دوم خلبان 
حیدریان خاطرنشــان کرد: بزرگترین خطر برای تفکر 
صهیونیســتی مکتب اهل بیت )ع( است که شهادت را 
بزرگترین ســعادت می دانند و دشمنان آگاهند که این 

تفکر نابود کننده اساس آنهاست.

بزرگترین سد راه گسترش صهیونیست، تفکر مقاومت است

خریدار   سخنگوی شورای نگهبان درباره 
امکان  عضویت زنان در این شــورا، گفت: از 
نظر قانون منعی در ایــن زمینه وجود ندارد 
و از جهــت اجرایی این موضــوع در اختیار 
رئیس قــوه قضائیه و نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی اســت. هادی طحان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری 
گفت: لایحــه حمایت از خانــواده از طریق 
ترویج عفاف و حجاب هم مربوط به مجلس 
قبل اســت و هنوز در مورد ابهام این لایحه 

اصلاحاتی صورت نگرفته است.

تدبیر در مورد لایحه عفاف و حجاب 
در اختیار مجلس است

طحان نظیف در پاســخ به سوال ایرنا مینی 
بر اینکه در صورت عدم رفع ایرادات مجلس 
به لایحه عفاف و حجاب، ایــن لایحه کلا از 
دستور کار خارج می شــود؟ بیان کرد: این 
لایحه از مجلــس قبل در رفــت و آمد بین 
مجلس و شــورا بود و الان موارد باقیمانده 
نیازمند رفــع ابهام از طرف مجلس اســت 
و اینکــه چه تدبیــری مجلــس دارد، باید 
ببینیم مجلس اصلاحــات را انجام می دهد 
و اگر برای ما مصوبه ای بفرســتند ما بررسی 

می کنیم.
وی در پاســخ به ســوالی درباره هفت ساله 
شدن شورای شــهر، گفت: فعلا این موضوع 
در حد رسانه ها مطرح اســت؛ هیچ طرح و 
لایحه ای در مجلس اعلام وصول نشده، اگر 

مطرح بشود ما نظر خود را اعلام می کنیم.

منع قانونی برای عضویت زنان در 
شورای نگهبان وجود ندارد

ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی درباره امکان  عضویت زنان در این 
شــورا گفت: از جهت قانون منعــی در این 
زمینه وجــود ندارد و از جهــت اجرایی این 
موضــوع در اختیــار رئیس قــوه قضائیه و 

نمایندگان مجلس است.
طحان نظیف درباره تشــکیل دولت جدید 
گفت: ما ســعی کردیــم با همــه دولت ها 
تعامل داشــته و همکاری کنیم، ما نسبت 
به مصوبات مجلس و اساســنامه های دولت 
هر سوال و نکته ای باشد، نظرات آن را مورد 

توجه قرار داده و خواهیم داد.
وی افزود: همان طور کــه رهبری فرمودند 
موفقیــت دولــت را موفقیت خــود و نظام 
می دانیم. ما در همان ابتدا با رئیس جمهور 
جلسه خوبی داشــتیم و امیدواریم افرادی 
به عنوان اعضای کابینــه معرفی و انتخاب 

شوند که در راستای تعامل قوا گام بردارند.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی درباره مولفه های رجل سیاسی از 
نظر شــورای نگهبان گفت: درباره تعیین و 
تشخیص رجل سیاســی و مذهبی مبنای 
کار قانون اساســی و مصوبه شورای نگهبان 
است.طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه در صورت تمایل افراد امکان اعلام 
دلایل رد صلاحیت فــرد وجود دارد؟ گفت: 

این کار نیاز به مجوز قانونی دارد.
وی درباره اینکه چه طور می توان مانع حضور 
کاندیدای پوششی شد؟ اظهار کرد: ما واقعاً از 
نیات افراد اطلاعی نداریم و افراد در انتخابات 

ثبت نام و در رقابت شرکت می کنند و ممکن 
اســت تا آخر هم بمانند یا به دلایل مختلف 
از ادامه رقابت منصرف شــوند و کناره گیری 
کنند.طحان نظیف در پاسخ به سؤالی درباره 
امکان برگــزاری همزمــان انتخابات های 
ریاســت جمهوری و مجلس شورای اسلامی 
در سال های آینده گفت: همزمانی انتخابات 
ریاســت جمهوری و مجلس از نظــر قانونی 
منعی ندارد و از نظر کارشناسی نیز در هر دو 
صورت یعنی برگزاری همزمان دو انتخابات 
و برگزاری جداگانه این دو انتخابات منعی از 

جهت قانونی ندارد.

مصوبه افزایش تعطیلات آخر هفته دو 
ایراد شرعی داشت

وی دربــاره مصوبه افزایــش تعطیلات آخر 
هفته، گفت: ما نســبت به این مصوبه دو ایراد 
شــرعی گرفتیم و یک ایراد هــم هیات عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام گرفته 
اســت. موضوع هم اکنون در اختیار مجلس 
است و می توانند آن را اصلاح کنند و به ما ارائه 
دهند. یکی از ایرادات در خصوص روز تعطیل 
و دیگری درباره قراردادهای خصوصی افراد 
است.ســخنگوی شــورای نگهبــان درباره 
اقداماتی در راستای تقویت احزاب، گفت: به 
این موضوع در سیاســت های کلی انتخابات 
اشــاره شــده اســت؛ نکته مهمی است که 
احزاب مسئولیت بپذیرند و هم صلاحیت ها 
و اختیاراتی داشته باشــند و هم در برابر این 
باشــند.طحان نظیف  پاســخگو  اختیارات 
تاکید کرد: به این موضوع در سیاســت های 
کلی انتخابات اشــاره شده اســت و نیازمند 
اصلاح قانون انتخابات است؛ مجلس قبل در 
اصلاحیه قانون انتخابات به این موضوع ورود 
کرد که با اشــکال هیأت عالی نظارت مواجه 
شــد و این موضوع عملًا از دستور کار مجلس 
خارج شــد. موضوع مهمی است و دستگاه ها 
باید در جهت اجرای سیاســت های کلی در 

این راستا عمل کنند.

واکنش شورای نگهبان به انتقادها
 از تایید صلاحیت پزشکیان

وی درباره برخــی انتقــادات در خصوص 

تایید صلاحیــت رئیس جمهور از ســوی 
شورای نگهبان، گفت: دیدم که حتی برخی 
نیــز می گفتند که این ها زیــر کولر تصمیم 
می گیرند؛ حال مــا چه زیر کولــر تصمیم 
بگیریم، چه کولــر را خاموش کنیم، باید یاد 
بگیرند انتخابات رقابت و مشــارکت مردم 
است و شورای نگهبان یار کمکی هیچ کسی 
نیســت؛ شــورای نگهبان بر اساس ضوابط 
قانونی عمل می کند و با تمجید و تحســین 
و ســرزنش دیگران عمل نمی کند. کشــور 
ما کشور آزادی اســت و برخی ممکن است 
کسی را بپسندند و برخی ممکن است کس 
دیگری را بپسندند و اشکالی ندارد؛ هرکس 

می تواند نظری داشته باشد.
ســخنگوی شــورای نگهبان اظهــار کرد: 
ســلایق سیاســی افراد متفاوت است، در 
این انتخابات به لطــف خدا از همه جریانات 
سیاسی افرادی حضور داشــتند و مهم این 
است که مبنای عمل بر اســاس قانون رای 

و اراده و نظر مردم است.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: در 
شــرایط فقدان رئیس جمهــور، انتخابات 
باید ظــرف ۵۰ روز انجام می شــد و ما همه 
هماهنگی هــا را بایــد در ۵۰ روز انجــام 
می دادیم و همه دیدند کــه انتخابات ما به 
واسطه قانون اساســی ما که هیچ بن بستی 

ندارد، به خوبی برگزار شد.
خبرنــگاری درباره دوره زمانی شــوراهای 
اسلامی شهر و روســتا و برگزاری انتخابات 
پرسید که سخنگوی شــورای نگهبان ابراز 
داشــت: در آخرین نشستی که خدمت شما 
بودم، نتیجه مصوبه مربوطه را عرض کردم. 
مصوبه خلاف موازین شــرع و قانون اساسی 
شناخته نشــد، تبدیل به قانون و ابلاغ هم 
شد؛ یعنی انتخابات شوراهای اسلامی شهر 
و روستا ســال آینده برگزار می شود و دوره 

آن سه ساله خواهد بود.
وی افزود: از ســال های قبل تصویب شــد 
که انتخابات ریاســت جمهوری و انتخابات 
شوراهای اسلامی شــهر و روستا همزمان 
برگزار شود. اما براساس قانون انتخابات در 
شــرایط فقدان رئیس جمهور که انتخابات 
ریاســت جمهوری زودتر برگزار می شــود، 

مجلس باید نســبت  به انتخابات شوراهای 
اسلامی شهر و روستا تعیین تکلیف کند.

طحان نظیف گفت: با ایــن مصوبه، مجلس 
این کار را انجام داد. لذا دوره چهار سال فعلی 
را حفظ کرد و دوره بعد سه ســاله شد تا در 
پایان دوره ریاست جمهوری، بار دیگر هر دو 
انتخابات با یکدیگر برگزار شود. اگر مجلس 
بخواهد ایــن وضعیت را تغییــر بدهد، باید 

مصوبه دیگری داشته باشد.
خبرنــگار به این موضــوع اشــاره کرد که 
وضعیــت هیــات نظــارت بــر انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا که متشکل 
از نماینــدگان مجلس اســت و خود درگیر 
برگزاری انتخابات شــان هســتند، چگونه 
خواهد شــد که این عضو حقوقدان شورای 
نگهبــان گفــت: ایــن موضوع نســبت  به 
انتخابات سال آینده که منتفی هست چون 
سال دوم مجلس است، اما نسبت  به سه سال 
بعد ممکن است به  لحاظ اجرایی تداخلی به 
وجود بیاید که مجلس می تواند مصوبه خود 
را اصلاح کنــد. به هر حال ایــن موضوع در 

اختیار مجلس است.

تخلفات انتخاباتی در شهرستان 
باشت کشف شد

طحــان نظیــف افزود: بــا بررســی هایی 
که داشــتیم، ثابت شــد که در تعدادی از 
شهرســتان ها تخلفاتی صــورت گرفته که 
یکی از آنها شهرســتان باشت بود، صندوق 
هایی که در آن ها تخلف رخ داده بود ابطال 
شــد ولی در نتیجه نهایی تغییری صورت 
نگرفت، قــوه قضاییه هم بــرای متخلفان 
پرونــده هایــی را تشــکیل داده و موضوع 
درحال رســیدگی اســت.طحان نظیف در 
خصوص ۱۲ اساســنامه دریافتی از دولت، 
گفت: آخرین مصوبــات دریافتی از دولت 
سیزدهم را در جلسه شورای نگهبان بررسی 
کردیم که اولین اساســنامه، اساسنامه ملی 
زمین و مسکن بود که برخلاف موازین شرع 

و قانون اساسی شناخته نشد.
سخنگوی شورای نگهبان از دیگر مصوبات 
دولت سیزدهم را اساسنامه صندوق توسعه 
شهری و روســتایی و اساســنامه صندوق 

حمایت از فرصت های شــغلی افراد دارای 
معلولیت تحت پوشش ســازمان بهزیستی 
کشــور دانســت که خلاف موازین شرع و 

قانون اساسی شناخته نشد.
طحان نظیف ادامه داد: اساســنامه پســت 
بانک نیز در جلسه شــورای نگهبان بررسی 
شد و این مصوبه خلاف شرع و قانون اساسی 
شناخته نشــد، اساســنامه بنیاد فرهنگی 
هنری رودکی خلاف موازین شــرع و قانون 

اساسی شناخته نشد.
وی افــزود: همچنیــن اساســنامه بنیاد 
فرهنگی هنری رودکی هم با بررســی هایی 
که ما انجــام دادیم، خلاف موازین شــرع و 
قانون اساسی شناخته نشــد و فقط ۲ تذکر 
را برای اعمال در نســخه نهایی داشتیم که 
ان شــاءالله بعد از اعمال این نــکات اعلام 

خواهد شد.
طحــان نظیف گفــت: اصلاح مــاده )۱۵( 
اساسنامه شرکت ســهامی مادر تخصصی 
مدیریت ســاخت و تهیه کالای آب و برق و 
تبصره آن هم مغایر با موازین شــرع و قانون 

اساسی شناخته نشد.
وی افــزود: اساســنامه بعــدی اصــلاح 
اساســنامه شــرکت هواپیمایی جمهوری 
اســلامی ایران اســت که ایــن مصوبه هم 
خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته 

نشد.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامــه داد: 
اساســنامه ســازمان منطقــه آزاد تجاری 
صنعتــی انزلــی هــم بــا بررســی های 
صورت گرفته خلاف موازین شــرع و قانون 
اساسی شناخته نشد، اساســنامه سازمان 
توســعه و ســرمایه گذاری پارک فناوری 
پردیس نیز ۲ بــار رفت وآمد داشــت و در 
مرحله اول اشکالاتی و ابهاماتی نسبت به آن 
مصوبه داشــتیم که با اصلاحاتی که دولت 
انجام داد، این مصوبه خلاف موازین شرع و 

قانون اساسی شناخته نشد.

طرح حمایت از مالکیت صنعتی
 تائید شد

طرح حمایت از مالکیــت صنعتی چند بار 
در رفت آمد مجلس و شــورا بود. در مقطعی 
به مجمع ارسال شــد که در نهایت به تایید 
شورا رسید.وی افزود: طرح اصلاح مجازات 
قاچاق اســلحه با دو ابهام از جهت استیفای 
حقوق افراد شــناخته شــد که به مجلس 
برگردانده شد.ســخنگوی شورای نگهبان 
خاطرنشــان کرد: لایحه اصــلاح ماده ۸۷ 
قانــون مدیریــت خدمات کشــوری برای 
کاهش ســاعت اداری که مربوط به مجلس 
قبل است، مورد ایراد ما قرار گرفت. مجلس 
جدید هم هنــوز اصلاحات ایــن مصوبه را 
انجام نداده است.سخنگوی شورای نگهبان 
افزود: طرح اصلاح نظام صنفی کشور مورد 
ایراد شــورا بود که مجلس ایراد را رفع کرد و 

در نوبت رسیدگی شورا قرار دارد.
طحان نظیف ضمن تسلیت شهادت شهید 
اســماعیل هنیه گفت: این اقدام دد منشانه 
دشمنان را محکوم می کنیم. در آستانه روز 
خبرنگار هســتیم ضمن تقدیــر از زحمات 
شــما این روز را به شــما راویــان حقیقت 

تبریک می گویم.



سمیعی: این گونه دیگر مردم دائم نگران بالا و پایین رفتن نرخ ارز و سکه نخواهند بود
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 ویژگی های لازم برای وزیر جدید 
صنعت معدن و تجارت

ســید روح اله غضنفری، کارشناس ارشــد وزارت صمت به عنوان 
کسی که بیش از ۲۰ سال تجربه در بخش های مختلف وزارت صنعت، 
معدن و تجارت داشــته ام، شــاهد خلا های مدیریتی و کاســتی های 
اجرایی بــوده ام که علیرغم دلســوزی ها و تلاش های وزرای پیشــین 
صمت، به دلیــل بی ثباتی شــدید درمهمترین وزارتخانــه اقتصادی 
کشور )۸ وزیر و سرپرست از ســال ۹۶ تا ۱۴۰۳( نبودن فرمانده واحد 
در بخش تولید ، عدم هماهنگی سیاســتهای ارزی و تجاری، همســو 
نبودن بخش های مختلف وزارت صمت، مشــکلات مربوط به تحریم،  
نبود وحدت رویه جهت اجرای مفاد بخشنامه های صادره ، بحث دنبال 
دار و بلاتکلیف تفکیک یا عدم تفکیک وزارتخانه و مشکلات ایجاد شده 
در ســاختار جدید وزارت صنعت، معدن وتجارت، سبب نقصان در این 
دستگاه مهم شده است.با توجه به مطالب فوق، به نظرم لازم است وزیر 

پیشنهادی شایسته وزارت متبوع چند ویژگی زیر را داشته باشد:
۱ -  تجربه مدیریت در وزارتخانه و آشنایی کامل به ساختار و لایه های 

وزارتخانهو سازمان های تابعه  داشته باشد.
۲- حتما تجربه کار در ســطح استان داشته باشــد ) اهمیت مضاعف 
این مورد آن است که تجربه و درک ســاختار تولید و تجارت استانی اثر 
مستقیم بر درستی یا نادرســتی تصمیمات و سیاستگذاری های کلی 

دارد.( 
۳- حتما تجربه بنگاه داری و کار تولید داشته باشد.

۴- رویکرد دانشــگاهی و علمی داشــته و با محیط آکادمیک تعامل و 
ارتباط مستمر داشته باشد. 

۵-  به مباحثــی همچون انقــلاب صنعتی چهارم، هــوش مصنوعی، 
زنجیره های ارزش اشراف داشته باشد.

۶ - نگاه استراتژیک و سیاستگذاری به تولید و تجارت داشته باشد. 
۷- اعتقاد عملی به کار با تشکل ها و انجمن ها تخصصی داشته باشد

۸- به تفویض امور به استانها و تشکل های بخش خصوصی معتقد باشد
۹- سلامت کامل مالی اقتصادی و اخلاقی داشته باشد

۱۰- چنانچه فرد مورد نظر زیر ۵۰ ســال و حائز  ویژگی های بالا باشد،  
امتیاز ویژه برای وی محسوب می شود.

معاون وزیر اقتصاد:
 رشد اقتصادی از منفی ۴ درصد 

به ۵.۵ درصد رسید
معاون وزیر اقتصاد گفت: رشــد اقتصــادی از منفــی ۴ درصد دولت 

دوازدهم به ۵.۵ درصد در دولت سیزدهم رسید.
سید علی روحانی معاون سیاست گذاری اقتصادی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در مراسم افتتاح سومین مدرسه حکمرانی اقتصادی گفت: به 
موازات رشد اقتصادی در دولت مردمی، نرخ بیکاری نیز از ۱۲.۲ درصد 
سال ۹۷ به ۸.۱ درصد در حال حاضر رسیده، در حالی که نرخ مشارکت 

اقتصادی افزایش یافته است.
روحانی افزود: نرخ رشــد نقدینگی از بــالای ۴۰ درصد به ۲۴.۶ درصد 

کاهش یافت گرچه در خرداد به ۲۶.۸ درصد رسیده است.

وی بیان کرد: ضریــب جینی که بیانگر اختلاف طبقاتی اســت، به ۳۶ 
صدم واحد رســیده اســت.معاون وزیر اقتصاد اظهار کرد: نرخ رشــد 
اقتصادی در ایــران از رقم ۳.۲ درصد مورد انتظــار صندوق بین المللی 

پول به ۴.۷ درصد در عمل رسید.
فراهانی مشــاور وزیر اقتصاد و مســؤول ســتاد همکاری حوزه علمیه 
و وزارت اقتصــاد نیز در این مراســم گفت: هدف اســتفاده از ظرفیت 
اقتصاد اســلامی در وزارت اقتصاد در قالب کارگروه های مختلف است. 
همچنین مدرسه تابستانه اقتصاد اسلامی در سال گذشته با حضور ۸۰ 

نفر در دانشگاه قم برگزار شده بود.
 

دلالان به دنبال برهم زدن بازار هستند
قیمت دلار بر می گردد

یک پژوهشــگر اقتصادی گفت: تغییرات نرخ ارز در پی اتفاقات ناگوار 
اخیر زودگذر است و قیمت ها برمی گردد.

حمیدرضا جیهانی پژوهشگر اقتصادی و بازارهای مالی با اشاره به ترور 
شهید اسماعیل هنیه، رهبر سیاســی حماس در تهران که توسط رژیم 
منحوس صهیونیستی صورت گرفت، اظهار کرد: این کار نشانه دیگری 
از ضعف و شکســت این رژیــم در عرصه های میدانی اســت که تلاش 

می کند با ترور چهره های تأثیرگذار جبهه مقاومت، آن را جبران کند.
وی ادامه داد: در همین راســتا فرصت طلبان و دلالان داخلی هم تلاش 
کردند تا با استفاده از شرایط امنیتی و احتمالات پاسخ مقتدرانه ایران، 
سوار بر موج تنش های سیاسی شده و با جوسازی در بازار غیررسمی ارز 

دستکاری کرده و مانند دفعات گذشته از مردم نوسان بگیرند.
جیهانی گفت: این اتفاقات همیشــه در بازار ارز سابقه داشته و معمولاً 
متضرر اصلی افراد کم اطلاعی هســتند که بازیچه این فضا می شــوند. 
پس از شــروع جنگ غزه و در ماه های اخیر این روند تشــدید شــده، 
ولی به دلیل مدیریت مســلط بانــک مرکزی بر بازار غیررســمی و در 
پرتو تلاش های تیم فرزین در عرصه دیپلماســی بین المللی که منجر 
به افزایش ذخایر ارزی کشــور شده اســت، این فعالیت های مخرب راه 

به جایی نبرده است.
این پژوهشگر اقتصادی با اشــاره به اینکه تغییرات نرخ ارز در پی اتفاق 
ناگوار اخیر زودگذر بوده و قیمت ها به ســطوح قبلی برمی گردد، افزود: 
عملیات قطعی خون خواهی جمهوری اســلامی ایران نیــز با توجه به 
اقتدار نظامی منطقه ای کشور و اقتدار داخلی بانک مرکزی در بازار ارز 
تغییرات آن چنانی بر نرخ نخواهد گذاشــت، همان طور که شاهد روند 
کاهشــی نرخ ارز پس از عملیات وعده صادق در بازار غیررسمی بودیم 
و صرفاً افرادی که به صــورت هیجانی وارد بازار ارز و طلا شــده بودند، 

متضرر شدند!
وی گفت: فرامــوش نکنیم که شــاخص های کلان اقتصــادی نیز در 
وضعیت مطلوبــی قرار دارد، به عنــوان مثال بر اســاس گزارش بانک 
مرکزی، میزان رشد پایه پولی از رقم های بالای ۴۰ درصد به ۲۰ درصد 
تا پایان اردیبهشت سال جاری رسیده است و میزان رشد نقدینگی نیز 
۲۵ درصد است که نشان می دهد سیاست های بانک مرکزی در زمینه 
کنترل تورم موفقیت آمیز بوده که نقش مهمی در کنترل نرخ ارز داشته 

است.
جیهانی تصریح کرد: باید گفت در کنار بهبود شاخص های مطرح شده، 
رشد اقتصادی ۵ درصدی را هم داشته ایم که این موضوع در کنار اجرای 
سیاست انقباضی بســیار مهم اســت و هم این موضوعات نشان از یک 

آینده خوب برای سپهر اقتصاد کشورمان است.

یادداشت

بازار

رییس کمیسیون کشــاورزی مجلس درباره مدیریت 
بازار کالاهای اساسی گفت: ما به دولت سیزدهم اعلام 
کردیم و به دولــت چهاردهم هم اعــلام می کنیم اگر 
ورودی یعنی تولید کنترل شــود بازار خودکار تنظیم 
خواهدماند. تنظیم بــازار کالاهای اساســی و تأمین 
امنیت غذایی یکی از وظایف مهم دولت ها است. تهیه 
این محصولات با نرخ متناســب با سطح درآمد مردم از 
جمله اولویت هایی است که مدیران دولتی باید اهتمام 

ویژه به آن داشته باشند.
ایران در بخش کشاورزی از محصولات زراعی و باغی تا 
اقلام آبزی ظرفیت های بالایی دارد و اســتفاده اصولی 
از این بســتر ضمن تأمین بازار داخل کمک زیادی به 

تجارت جهانی ما می کند. ایــن ظرفیت در 
محصولات پروتئینی محســوس تر است به 
طوری که در مدت ۳ ســال ایران از کشوری 
واردکننده تخــم مرغ بــه صادرکننده این 
محصول تبدیل شــد. محمدجواد عسکری، 
رئیس کمیســیون کشــاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیســت مجلس شــورای 

اسلامی در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: در حوزه 
تولید پروتئین ســفید و قرمز با توجه به رشد جمعیت 
و نیاز بازار داخل و هم توســعه صادرات، ظرفیت های 

خوبی در کشور وجود دارد.
وی با بیان اینکه قائل به این هستیم که نمایشگاه ها در 

حوزه کالاهای اساســی و صنایع وابسته باید 
پویاتر شود، افزود: بخش کشــاورزی باید با 
شتاب بیشتر در مســیر فناوری های روزآمد 
قرار گیرد. در این راســتا ضروری اســت از 
ظرفیت های شــرکت های داخلی و خارجی 
استفاده شــود.وی ادامه داد: تحقق این امر 
مهم از دل دانش بنیان هــا بوده بنابراین باید 

فضای بیشتری برای آن ایجاد کرد.
رئیس کمیســیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و 
محیط زیست مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
کشــور هم ظرفیت دارد و هم قابلیت اما نتوانسته ایم 
از بالقوه به بالفعــل در آوریم، تصریح کــرد: برگزاری 

نمایشــگاه ها می تواننــد در دانــش بنیــان کــردن 
کشاورزی، ما را به نقطه مطلوب برساند.

عســکری در بخشــی از ســخنان خود درباره برخی 
قیمت های نامناســب در بازار میوه و سبزیجات اظهار 
کرد: مجلس قانون تصویب می کند و نهادهای نظارتی 
بایــد در مدیریت و اجرا درســت ایــن قوانین کنترل 
داشته باشند.این نماینده مجلس دوازدهم یادآور شد: 
ما به دولت سیزدهم اعلام کردیم و به دولت چهاردهم 
هم اعلام می کنیم برای اینکه بتوانیــم بازار را کنترل 
و مدیریت کنیم به جای اینکه به ســمت کنترل بازار 
برویم، اگــر ورودی یعنــی تولید کنترل شــود بازار 

خودکار کنترل و تنظیم خواهد ماند.

تولید

مریم فکری  یک کارشــناس اقتصادی 
معتقد اســت: اگــر تیم جدیــد اقتصادی 
همان طور که رئیس جمهــور تلویحا وعده 
داده بــود، بخواهد در سیاســت های غلط 
بازنگری کند، و مخصوصا در کاستن از نرخ 
تورم و واحد و واقعــی کردن قیمت ها همت 
گمارد، جای امیدواری و خوشحالی خواهد 

بود.
قیمت هــای غیرواقعــی، علامــت غلط به 
اقتصاد می دهنند؛ این اظهارنظر علی اصغر 
ســمیعی، کارشــناس اقتصادی است که 
اعتقاد دارد سیاســت های چند نرخی و یا 
قیمت های غیرواقعی کالاها، زمینه را برای 
رانت های شدید فراهم کرده است. به گفته 
او، در این شــرایط، سیاست های اتخاذی از 
طرف تیم اقتصادی دولــت جدید اهمیت 
دارد؛ اگر سیاســت ها، همان سیاست های 
قبلی باشــد و نرخ تورم کماکان بالا باشد و 
سیاست های چندنرخی و رانتی ادامه یابد، 
ثمره جدیدی هم به بــار نخواهد آمد، یعنی 
سیر قیمت هم همان خواهد بود که تاکنون 
بوده اســت. ســمیعی تاکید می کند: این 
در حالی اســت که اگر تیم جدید اقتصادی 
همان طور که رییس جمهــور تلویحا وعده 
داده بــود، بخواهد در سیاســت های غلط 
بازنگری کند، و مخصوصا در کاستن از نرخ 
تورم و واحد و واقعــی کردن قیمت ها همت 
گمارد، جای امیدواری و خوشحالی خواهد 

بود.

 علامتی که قیمت های غیرواقعی
 به اقتصاد می دهد

اصغر سمیعی، رییس اسبق کانون صرافان 
می گوید: گاهی شنیده می شود که برای به 
وجود آمدن ســعادت در هر جامعه ای نیاز 
است که در سیاســت و فرهنگ آن جامعه، 
آزادی، عدالت و شفافیت وجود داشته باشد. 
بنده نمی خواهــم این موضــوع را اثبات یا 
نفی کنم، اما می خواهم به این نکته اشــاره 
داشته باشــم که اگر اقتصاد در یک جامعه 
عادلانــه، رقابتی، عاری از رانت، ســالم و بر 
محور واقعیت ها باشــد، امید به اصلاح سایر 
امور، از جمله سیاست، فرهنگ و اخلاق هم 

وجود دارد.
وی می افزایــد: در حال حاضر متاســفانه 
اشکالات فراوانی در اقتصاد کشور ما وجود 
دارد و به نظرم مهمترین اشــکالی که در آن 

هســت، غیر واقعی بودن خیلی از قیمت ها، 
تعرفه ها و چنــد نرخی بــودن در برخی از 
حوزه هاســت، به عنوان مثال نرخ عوارض 
خروج از کشور همراه بقیه هزینه ها در چهار 

دهه اخیر رشد نکرده است.
سمیعی تصریح می کند: به خوبی به یاد دارم 
که قبل از انقلاب عوارض خروج از کشور دو 
هزار تومان بود که تقریبا معادل هفت سکه 
طلا می شد، در حالی که هم اکنون می دانیم 
که عوارض خروج از کشور کمتر از ربع سکه 
اســت، یا هزینه ثبت یک علامت تجاری و 
برند در حال حاضر کمتر از یک دلار می شود 
و این بــرای یک شــرکت کــه می خواهد 
علامت اختصاصی برای خود داشــته باشد، 

مبلغ بسیار کوچکی است.
وی ادامــه می دهــد: یــا اخیــرا برخی از 
بانک های داخلــی به تقلیــد از بانک های 
ســایر کشــورها، برای نقد کــردن چک 
مبلغی را از مشــتریان دریافــت می کنند، 
ولی مبلغ دریافتی به قدری کوچک اســت 
که فرقــی نمی کند که گرفته شــود یا نه. یا 
سوبســیدهای غیرهدفمند که اختصاص 
داده می شــود، مثلا فقط مبلغــی بیش از 
۴ هزار میلیــارد تومان بــرای حدود ۱۳۰ 
میلیون لیتر بنزین مصرفی روزانه در کشور 

هزینه می شود.
این کارشــناس اقتصادی عنــوان می کند: 

چنین پول هایــی که یا گرفته نمی شــوند 
یا به عنــوان یارانه داده می شــوند، بار مالی 
ایجاد می کننــد، آن گاه دولت هــا مجبور 
می شــوند برای تامین هزینه هــای خود به 
فکر درآمدهای دیگری باشــند، که شــاید 
دریافت آن ســاده تر و کم سروصداتر باشد، 
ولی حتما غیرعادلانه و آسیب زا خواهد بود، 
از جمله چاپ اسکناس، خلق پول، افزایش 
حجم نقدینگی، بــالا بردن نرخ تــورم و یا 
چند نرخی کــردن ارز و اگر بخواهیم بدبین 
باشــیم، ایجاد تلاطم در بازار ارز و بورس یا 
کم کردن هزینه ها از طریــق ندادن حقوق 
کافی و عادلانه به کارکنان دولت که خودش 
می تواند منشــا بعضی از فســادها از جمله 
رشد رشوه خواری در برخی از نهادها باشد، 
یا کم کردن از بودجه آمــوزش و پرورش و 

بهداشت و درمان یا نهاد قضاوت.

نرخ واقعی دلار چه عددی است؟
ســمیعی تصریح می کند: در هــر حال اگر 
اقتصاد صحیح مدیریت شود، مثلا دریافت 
مالیات ها کــه هنوز با همان سیســتم قبل 
اداره می شــود، تصحیح شــود و روش اخذ 
مالیات عادلانه و واقعی شود، سوبسیدهای 
غیرهدفمند حذف شــوند، قیمت ها واقعی 
باشــند، اجازه رقابــت در عرصــه اقتصاد 
براســاس قابلیت ها داده شود، از ایجاد انواع 

رانــت جلوگیری شــود، نرخ تــورم و بهره 
کنترل شــود و نرخ ارز هم واحــد و واقعی 
باشد، آنگاه اعتماد در جامعه ایجاد می شود، 
اقتصاد کشور برای سرمایه گذاری در جهت 
تولید جذاب می شود و ســرمایه گذاری در 
جهت تولید و کشــاورزی و تجارت به صرفه 
می شود، شغل به وجود می آید، نرخ بیکاری 
کاهش می یابــد و ثبــات در بازارها ایجاد 
می شود و آن روز دیگر مردم دائم نگران بالا 
و پایین رفتن نرخ ارز و ســکه نخواهند بود، 
وگرنه تا زمانی که نرخ تورم و بهره در کشور 
ما و کشــورهای حوزه دلار تفاوت جدی و 
چند برابری دارد، توقع ثبات و توقف رشــد 

قیمت ها، بسیار نابه جا خواهد بود.
وی متذکر می شود: در حال حاضر بر اساس 
نرخ تورم های اعلامی نرخ دلار می بایســت 
حــدود ۷۰ هزار تومان باشــد کــه البته به 
دلایلــی از جمله جو خوش بینــی به دولت 
جدید و کاهش انتظارات تورمی از یک ســو 
و علاقه تیــم اقتصادی دولت ســیزدهم به 
پایین نگاه داشــتن نــرخ ارز و تحویل آن به 
دولت بعدی با نرخ کمتــر از ۶۰ هزار تومان، 
به هر ترفندی شده حتی با انواع تزریق ها در 
داخل و خارج از کشــور از سوی دیگر، به هر 
حال دولت جدید دلار را با قیمت کمتر از ۶۰ 
هزار تومان که البته تــا اندازه ای غیرواقعی و 
با فنر فشرده شده است، کار خود را آغاز کرد.

مسیر افزایش ارزش پول ملی هموار 
می شود؟

این کارشــناس اقتصــادی می گوید: حالا 
ببینیم سیاســت های اتخاذی از طرف تیم 
اقتصادی جدیــد، چگونه خواهــد بود. اگر 
سیاست ها همان سیاســت های قبلی باشد 
و نرخ تورم کماکان بالا باشــد و سیاست های 
چند نرخی و رانتی ادامه یابد، ثمره جدیدی 
هم به بار نخواهــد آمد، یعنی ســیر قیمت 
هم همــان خواهد بــود که تا کنــون بوده، 
ولی اگر تیــم جدید اقتصــادی همان طور 
که رئیس جمهــور تلویحا وعــده داده بود، 
بخواهد در سیاست های غلط بازنگری کند، 
و مخصوصا در کاســتن از نرخ تورم و واحد و 
واقعی کردن قیمت ها همــت گمارد، جای 
امیدواری و خوشــحالی خواهد بود.سمیعی 
می افزایــد: ببینیــد، اگر ما ظرف شــربتی 
داشته باشــیم و دائما به آن شربت آب اضافه 
کنیم، مطمئناً دائم از شــیرینی این شربت 
کاســته می شــود و قوت و خاصیت آن کم 
می شود و اگر بخواهیم شــربت ما ثبات پیدا 
کند، می باید دست از اضافه کردن آب به آن 
برداریم، بنابراین تــا زمانی که تیم اقتصادی 
به انــواع طرق به خلق پــول و افزایش حجم 
نقدینگی ادامه می دهد، مسیر همانا کاهش 
ارزش پول ملی و گران شــدن همه کالاها از 
جمله ارز خواهد بود.وی عنوان می کند: البته 
اگر تصمیم گرفته شود، می شود برای مدتی 
به ضرب تزریــق و تبلیغ و فشــارها از گران 
شدن یک یا گروهی از کالاها جلوگیری کرد، 
ولی اولا ایــن کار برای همیشــه امکان پذیر 
نیســت و ثانیا کلا به مصلحت هم نیســت، 
چــون ارزان کردن دســتوری هر گــروه از 
کالاها بار گرانی را بــه دوش گروه دیگری از 
کالاها قرار می دهــد مثلا الان که حامل های 
انرژی ارزان تر به دست مردم می رسد معنی 
آن این اســت که بار گرانی آن بر دوش ارز و 
ســکه، اتومبیل و مســکن و ارزاق عمومی 
قرار می گیرند. اگر قیمت ارز هم ســرکوب 
شود، همین گونه خواهد بود.این کارشناس 
اقتصادی خاطرنشــان می کنــد: ولی به هر 
حال من هم مثــل اکثر مــردم آرزو دارم با 
تغییر روش ها و اصلاحات عمیق اقتصادی، 
در سال های پیش رو وضعیت اقتصاد کشور 
بهبود جدی پیدا کند، و با رخت بربستن، سه 
تا »ر« منحوس رانت، ربا و رشــوه، کشور به 

مرزهای سعادت نزدیک شود.
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وزیر اقتصاد اعلام کرد

دولت سیزدهم انگاره محتوم سرنوشت اقتصاد ایران را شکست
خریدار  وزیر اقتصاد گفــت: گروهی فکر 
می کردند سرنوشــت محتوم اقتصاد ایران 
این اســت که اگر مســئله آمریکا را حل و 
فصل نکنــد، راهی ندارد و اقتصــاد ایران از 
بین می رود. دولت ســیزدهم این انگاره را 

شکست.
 ســید احســان خانــدوزی در گردهمایی 
منتخبین مدارس سیاستگذاری اقتصادی 
که امروز در وزارت اقتصاد برگزار شد، بیان 
کرد: سیاستگزاران کشــور به لحاظ اینکه 
در معرض مســایل زمین مانده متراکم قرار 
دارند، فرصتــی برای کارهــای بلند مدت 

ندارند و غرق در ارجاعات فوری هستند. 
وی افزود: در مدرســه سیاستگزاری یکی از 
اهداف ما این بود کــه اقدام بلند مدت انجام 
دهیم که آیندگان از ثمرات نیروسازی هایی 
که بیــن بچه های خــوب دانشــگاه های 
مختلف کشــور و نه فقط دانشــگاه تهران 

باشد، انجام شود.
خاندوزی ادامــه داد: در این مدارس زمینه 
آشــنایی جدی و درگیر شــدن با مسایل 
دستگاه های اجرایی و سیاستگزاری کشور 
فراهم می شود و می توانیم از این نیروسازی 

در بلند مدت بهره ببریم.
وی یادآور شــد: این کار هم تکلیفی نبود و 
یک کار داوطلبانه بود. آنچه رو به آینده باید 
مورد توجه قرار گیرد، شکســتن دو گانه ای 
اســت که یک عده آدم های تئوری هستند 
و یک عده خوب پژوهــش می کنند و مقاله 

خوب می نویسند.

وزیر اقتصــاد تاکید کرد: ایــن دو گروه دو 
فضای کاملا متفــاوت دارند و هر کدام بازی 
زبانی خاص خود را دارند. ما به شکستن این 

دو گانه نیاز داریم.
خاندوزی بیــان کــرد: اگــر می خواهیم 
رویه های منســوخ شــده، ســاختارهای 
رســوب کرده ناکارآمد و غیر منعطف حوزه 
اجرایی کشــور نو و منعطف شــود، حرف 
و خون تــازه ای در شــریان ها بــه حرکت 
درآید، باید باب رفت و آمــد بین پژوهش و 
سیاستگزاری را به هم باز کنیم. این باب باید 
دو طرفه باز شــود. همان طور که دست نیاز 
مدیران اجرایی باید به سمت پژوهشکده ها، 
اندیشــکده و دانشــگاه ها باید دراز شود تا 
نیروهای جدید و خلاق برای حل مســایل 
روی میز کشور به کار گرفته شود، این اتفاق 

بالعکس هم باید رخ دهد.
وی گفت: دانشــگاه ما هم به جــای تکرار 
کردن حرف های گذشته خود در قالب های 
جدیدتر با مدل های جدیدتر باید به مسایل 

اجرا توجه کنند.
وزیر اقتصــاد تاکید کرد: در شــرایطی که 
کشور درگیر مشــکلات ژئوپلتیک است و 
فرهنگ ما شرایط خاص دارد، دانشگاه باید 
در این بســتر نظریه پردازی کرده و مطلب 
تولید کند. به عبارت دیگر تلاش ما این بود 
که در وزارت اقتصاد نشــان دهیم سیاست 
پژوهان کشور برای سیاســتگزاری کشور 

کارآمد هستند.
وی اضافــه کرد: مــا اگر خوب سیاســت 

پژوهی کنیــم و روی واقعیت های کشــور 
سیاست پژوهی انجام شــود، افراد حرفه ای 
و آدم هایی که وارســته هســتند، تعارض 
منافع ندارند و فرد بخش خصوصی یا جناح 
سیاسی نیســتند، برای حل مسئله کشور 
وارد عمــل شــوند، این سیاســت پژوهان 
می توانند برای کارهای اجرایی کشور موفق 

عمل کرده و طرحی نو دراندازند.
خاندوزی افزود: آنها می توانند نســل نویی 
از مدیران اجرایی تربیت کنند که کتابخانه 
نشــین نیســتند. متکی به تجربه سه ساله 
اخیــر می گویم که با قطع یقیــن راه نجات 
دیگری برای اینکه بوروکراسی های کشور 

را تغییر دهیم، وجود دارد.
وی ادامــه داد: تغییــرات بایــد مبتنی برا 
ارتباطات نباشــد و کســانی که می توانند 
برای حل مشــکلات کشــور گره گشایی 
کنند، روی کار بیایند. جز طی این مسیر راه 

دیگری نداریم.

وزیر اقتصاد بیان کرد: جــز اینکه این داد و 
ستد و پیوند و رفت و آمد بین پژوهشکده ها 
و با دســتگاه های اجرایی کشــور جدی و 
واقعی محقق شود، راه دیگری نداریم. رفع 
تکلیفی می شود کارهایی انجام داد و تفاهم 
نامه هایی امضا کرد اما آیا عایدی ماندگار و 

بلند مدتی خواهیم داشت؟
وی تاکید کرد: اگر کشــور به فکر اصلاحات 
اقتصادی و سیاســت های اقتصــادی هم 
در محتــوا و هــم در عاملیت اســت، باید 
برای نیروســازی آینده کشــور بــه فکرها 
و انگیزه هایــی فر اتــر از شــرایط متعارف 
کارمندی متکی شــود. اگر این اصلاحات 
جدی گرفتــه شــود، نقش بقیــه عوامل 

کمرنگ خواهد شد.
خانــدوزی یادآور شــد: تا قبــل از ۱۴۰۰ 
گروهی بودند که می خواستند پیام نانوشته 
بدخواهان کشــور را رنگ واقعیت بدهند و 
بگویند که اگر فشــار خارجی باشــد، ما هر 
روز ضعیف تر می شویم. دولت شهید رئیسی 
نشان داد که می توان ظرفیت های جدیدی 
در میان کشورهای آســیایی و پیمان های 

منطقه ای پیدا کرد و ایده انزوا را شکست.
وی افزود: باید ظرفیت سازی های بیرونی را 
با تحرک در داخل پیوند زد. تحرک داخلی 
به همراه شرایط خارجی کمک می کند که 
نرخ رشد اقتصادی به ســطح بلند مدت باز 
گردد.وزیــر اقتصاد ادامه داد: وقتی رشــد 
اقتصادی مــا بعد از کرونــا افزایش می یابد 
و این رونــد ادامه دارد، نشــان می دهد که 

این افزایش ها واقعی اســت. وقتی شــاهد 
کمترین نرخ بیکاری دو دهه اخیر کشــور 
هســتید و میزان ســرمایه گذاری داخلی و 
ســرمایه گذاران خارجی افزایش می یابد، 
آن انگاره که سرنوشت محتوم اقتصاد ایران 
این است که اگر مسئله آمریکا را حل و فصل 

نکنید، راهی ندارید، از بین می رود.
وی گفت: دولت و مــردم ما همکاری کردند 
که این مســئله حــل و فصل شــود. دولت 

گذشته در این زمینه چیزی کم نگذاشت.
خاندوزی بیان کرد: ما توانســتیم مسیری 
را طی کنیم و اقتصاد ایــران را از انزوا خارج 
کنیم. برون گرایی در زمره سیاســت هایی 
اســت که رهبری ابلاغ کرده اســت اما نیاز 
به عاملیتــی دارد که انگیزه بــرون گرایی و 
شکســتن مرزهای محصور شده ایران را در 
خارج داشته باشــد و در داخل هم باید همه 

ظرفیت ها را پای کار بیاورد.
وی گفت: ما نتوانســتیم همــه ظرفیت ها 
را پای کار بیاوریم. اگــر در همه بخش های 
مختلف مثل قوه قضائیه، مجلس و نهادهای 
عمومی غیر دولتی اصلاحات انجام شــود، 
بیشــتر از تحرک سه ســال گذشته در یک 
دهه آینده با نرخ های رشــد سرمایه گذرای 

بالا به سمت جلو حرکت می کنیم.
وزیر اقتصاد با اشــاره به موانع ایجاد شــده 
توسط دستگاه های اجرایی گفت: با حل این 
موانع توانستیم سرمایه زیادی به کشور وارد 
کنیم و در چهار ماهه اول امســال غریب به 

۱۲ تن شمش به کشور وارد شد.
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غریب آبادی:
هشتمین دوره اعطای جایزه حقوق بشر اسلامی 

در تهران برگزار می شود
معاون امور بین الملل قوه قضائیه از برگزاری مراســم هشــتمین دوره 

اعطای جایزه حقوق بشر اسلامی در تهران خبر داد.
کاظم غریب آبــادی، معاون امــور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ســتاد 
حقوق بشر جمهوری اســلامی ایران، با اشــاره به تعیین ۱۴ مردادماه 
به عنوان روز حقوق بشر اســلامی و کرامت انســانی، از سوی سازمان 
همکاری اسلامی در سال ۱۳۸۷، اظهار داشت: مراسم بزرگداشت این 
روز و اعطای هشــتمین دوره اعطای جایزه حقوق بشر اسلامی در روز 
یکشنبه با حضور رئیس محترم قوه قضائیه، مقامات لشگری و کشوری 

و سفرای کشورهای اسلامی مقیم در تهران برگزار می شود.
غریب آبادی افزود: جایزه حقوق بشــر اســلامی یک جایزه بین المللی 
است، که به قربانیان نقض حقوق بشر و یا حامیان و مدافعان حقوق بشر 

اعطا می شود.
وی در خصوص مراســم هشــتمین دوره اعطای جایزه حقوق بشــر 
اسلامی بیان کرد: ما امسال ۴۲ نامزد از تقریباً ۱۷ کشور را دریافت و در 
کمیته اعطای جایزه حقوق بشر اسلامی و کرامت انسانی آنها را بررسی 
کردیم؛ در نهایت ۶ نفر جزو برگزیدگان و ۳ نفر جزو تجلیل شــوندگان 

انتخاب شدند.
دبیر ستاد حقوق بشــر موضوع جایزه امســال را دفاع از مردم مظلوم 
فلســطین، محور مقاومت و مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی اعلام 

کرد.

معاون اداری مالی وزارت علوم
معوقات حق التدریس اعضای هیات علمی 

پرداخت می شود
معــاون اداری مالی وزارت علــوم از پرداخت معوقــات حق التدریس 
اعضای هیــات علمی خبــرداد و گفت: فرایند پرداخــت معوقات حق 
التدریــس اعضای هیات علمی درحال طی شــدن اســت  و بزودی به 
حساب ذی نفعان واریز می شود.علی خطیبی درباره پرداخت معوقات 
اعضای هیأت علمی گفت: معوقات حق التدریس اعضای هیأت علمی 

دانشگاه های وزارت علوم در دستور پرداخت قرار گرفت.
وی مبلغ این معوقات را هزار و ششــصد میلیارد تومــان عنوان کرد و 
افزود: فرایند پرداخت معوقات مذکور در حال طی شــدن اســت و به 
زودی به حســاب ذی نفعان واریز می شــود.وی درباره افزایش سقف 
حقوق اعضای هیأت علمی نیز گفت: طبق قانون بودجه در سال ۱۴۰۲ 
ســقف حقوق دریافتی کارکنان دولت ۵۵ میلیون تومــان بود، ما یک 
تعدادی استاد پیشکســوت و چهره شــاخص علمی داریم که به دلیل 
فعالیت هــای علمی که انجــام داده اند حقوق آنها بیشــتر ازاین مبلغ 
می شد.وی ادامه داد: بنابراین شورای حقوق و دستمزد دولت سیزدهم 
موافقت کرد که ســقف حقوق این اعضای هیأت علمــی )که البته این 
موارد خیلی نادر بوده و در کل کشــور تعداد آنها زیر ۲۰۰ نفر است( در 
مرتبه استادیار تا ســقف ۶۵ میلیون تومان، در مرتبه دانشیار تا سقف 
۷۰ میلیون تومان و در مرتبه اســتاد تمام تا سقف ۷۵ میلیون تومان به 

سقف حقوق شأن اضافه شود.

معــاون اداری مالی وزارت علوم تاکیــد کرد: البته ایــن مطلب به این 
مفهوم نیســت که تمام اســتایارها مقــداری که عنوان شــد حقوق 
می گیرند، عمده اســتادیارها ۲۰ الی ۳۰ میلیون تومان حقوق دریافت 
می کنند اما اساتیدی که کارویژه انجام داده و ابتکار و اختراعی داشتند 
و حقوق شأن به بالای ســقف رسیده است شــورای حقوق ودستمزد 

دولت سیزدهم با این تسهیلات موافقت کرد.

چمران مطرح کرد
 بودجه جدیدی برای اربعین ۱۴۰۳ 

اختصاص نمی یابد
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران گفت: اعتبار اربعین در سال ۱۴۰۳ 

در قالب بودجه سالیانه در نظر گرفته شده است.
 مهدی چمران رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه رقم 
بودجه شــهرداری تهران برای اربعین امســال را در بودجه ســالیانه 
دیده ایم، گفت: این بودجه مشــخص شد تا در آســتانه اربعین، مجدداً 

رقمی تصویب نشود.
وی ادامه داد: مبلغ روشن است و قرار نیســت بودجه جدیدی در شورا 
تصویب شود. در بودجه ســالیانه پیش بینی ها صورت گرفته و افزایش 

محدودی نسبت به سال قبل داشته است.
گفتنی است؛ در ســال ۱۴۰۲ بودجه ای بالغ بر ۴۰ میلیارد تومان برای 

ایام اربعین پیش بینی شده بود.

مرعشی مطرح کرد
 ۵۰۰ موکب درمانی در اربعین ۱۴۰۳ 

خدمات رسانی خواهند کرد
رئیس مرکز پزشــکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر از حضور حدود 
۵۰۰ موکب درمانی در مســیر پیاده روی اربعین برای ارائه خدمات به 

زائران خبر داد.
 سید علی مرعشــی رئیس مرکز پزشــکی حج و زیارت جمعیت هلال 
احمر گفت: جلســه ای با حضور موکب داران درمانــی اربعین ۱۴۰۳ 
برگزار شد که از موکب داران که در پیاده روی اربعین حضور دارند برای 

هماهنگی بهتر و مؤثر تر در عملیات اربعین دعوت شده بود.
وی در ادامه بیان کرد: آخرین اقدامات در نقل و انتقال دارو و تجهیزات 
پزشــکی و امکاناتی که جمعیت هلال احمر در اختیار این موکب داران 
خواهد گذاشــت و همچنین توقعاتی که هلال احمــر در ارائه خدمات 
درمانی از موکب داران در اربعین حســینی دارد، در این جلسه تشریح 

شد.
وی خاطرنشــان کرد: با همــکاری این موکب داران در نجف، ســامرا، 
مرزهای زمینی و … خدمــات درمانی به زائران ارائه خواهد شــد و به 
همین منظور بایســتی هماهنگی لازم بین هــلال احمر و موکب های 

درمانی به وجود بیاید تا این خدمات به خوبی به زائران ارائه شود.
وی ادامه داد: هماهنگی برای ارائه خدمــات در موارد بروز گرمازدگی، 

انتقال بیماران، بیماری های واگیر، درمان و...... انجام شده است.
مرعشــی با بیان اینکه ســطح خدمات امســال در اربعین حسینی با 
سال های گذشته متفاوت است افزود: امسال با رشد قابل توجه خدمات 
مواجه هستیم و امکاناتی همچون حضور اورژانس اجتماعی و بهزیستی 
را خواهیم داشت و همینطور هماهنگی با بهشت زهرا برای انتقال پیکر 

زائرانی که در این مسیر فوت کنند، به داخل کشور انجام شده است.

دیوار

کمبود داروی مایفورتیک برای بیماران پیوند کلیه، با 
واکنش سازمان غذا و دارو مواجه شد.

 اخیراً گفته شــده داروی مایفورتیک که برای بیماران 
پیوند کلیه اســتفاده می شــود، با کمبود مواجه شده 
است. این در حالی است که این دارو دارای تولید داخل 
اســت، اما برخی بیماران فقط به دنبــال نوع خارجی 

داروی مایفورتیک هستند.
علی جعفریان رئیس تیم پیوند کبد بیمارســتان امام 
خمینی )ره(، در پاسخ به این سوال که آیا نمونه تولید 
داخل داروی وارداتی مایفورتیک کارآیی و اثر بخشی 
لازم را برای جایگزینی دارد، گفت: نمی توان گفت که 
اثربخشــی نمونه های داخل کاملًا مشــابه نمونه های 
وارداتی اســت و هیچ گونه تفاوتی بــا یکدیگر ندارند. 
اما لازم به ذکر اســت که عموماً داروهایی که در کشور، 

اســتانداردهای لازم جهت تولید را دارند و 
در بازار موجودند، در فاز بعــد از پیوند عضو 
قابل استفاده هستند.وی افزود: در فاز اولیه 
پس از پیوند عضو از داروی خارجی استفاده 
می کنیم، چرا که ممکن است داروهای تولید 
داخل در این مرحله عوارضــی را برای بیمار 
ایجاد کنند، اما وقتی وضعیــت بیمار از نظر 

عملکرد کبد یا هر عضو پیوندی دیگر پایدار شــد و دو 
یا سه ماه از عمل پیوند گذشــته است، عموماً داروهای 

تولید داخل قابل استفاده اند و می توان جایگزین کرد.
در همین راســتا، پیگیر این موضوع از ســازمان غذا و 

دارو شدیم.
غلامحســین صادقیان مدیــرکل دارو و مــواد تحت 
کنترل سازمان غذا و دارو، در گفت وگو با خبرنگار مهر 

گفت: مایفورتیک، دارویی خارجی است که 
خوشــبختانه نمونه داخلی آن بــه وفور در 

کشور تولید و در دسترس بیماران قرار دارد.
وی افزود: ایــن دارو مانند دیگــر داروهایی 
که تولید داخل دارد، مشــمول محدودیت 
واردات اســت. البته با لحاظ این نکته که این 
دارو مورد اســتفاده بیماران پیوندی اســت 
و لازم است ســازمان غذا و دارو به تعدادی از بیماران 

نیازمند این دارو سهمیه بدهد.
صادقیان ادامه داد: سازمان غذا و دارو بر اساس میزان 
اعلامی معاونت درمان وزارت بهداشــت اقدام به ارائه 
سهمیه می کند لذا ســازمان غذا و دارو به منظور ایجاد 
تعــادل در توزیع بین نمونــه تولید داخــل و وارداتی 
ناگزیر اســت به نحوی که به تولید داخل آسیب نرسد 

به این کار اقدام کند.
وی افزود: به بیمارانی که با مصرف نمونه داخل مشکلی 
ندارند توصیه می کنیم از نمونه تولید داخل اســتفاده 
کنند تا اگر بدن بیمار به نمونه داخلی عوارض نشــان 
می دهد بتواند از نمونه خارجی کــه برند مایفورتیک 

است، استفاده کنند.
مدیــرکل دارو و مواد تحــت کنترل ســازمان غذا و 
دارو تاکید کــرد: همچنین خواهش مــا از بیماران و 
خانواده های آنها این اســت که با توجه به محدودیت 
تأمین داروهای خارجی که بــه دلیل محدودیت های 
تأمین کننده خارجی و محدودیت مربوط به انتقال ارز 
است، همکاری کنند و کســانی که نمونه تولید داخل 
برای آنها اثربخش و سازگار اســت، از نمونه های تولید 

داخل استفاده کنند.

پزشکی

خریدار  رئیــس دیوان عدالــت اداری با 
اشــاره به تصویــب »قانون اصــلاح قانون 
تشکیلات و آیین دادرســی دیوان عدالت 
اداری« در اردیبهشت سال گذشته، گفت: 
در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ شاهد کاهش ورود 

پرونده های به دیوان عدالت اداری بودیم.
حجت الاســلام و المســلمین حکمتعلی 
مظفری روز شــنبه در نشســت خبری با 
تســلیت شــهادت مجاهد نســتوه جبهه 
مقاومت شهید اسماعیل هنیه توسط رژیم 
منحوس اسرائیل، اظهار داشت: این روزها 
با ضایعــه تلخی که برای امت اســلامی رخ 
داد، روبرو هســتیم و این حادثه نفرت انگیز 
تروریســتی به دست صهیونیســت ها و با 
حمایت آمریــکا و اســتکبار جهانی اتفاق 
افتاد.وی با بیــان اینکــه خونخواهی حق 
مسلم نظام جمهوری اســلامی ایران است 
زیرا مهمان عزیز ایرانیان را که برای مراسم 
تحلیف ریاســت جمهوری دعوت شده بود، 
به شهادت رســاندند، ابراز امیدواری کرد، 
نظام جمهوری اســلامی به این واقعه پاسخ 

قاطع و بازدارنده دهد.
مظفری با اشــاره بــه برگــزاری انتخابات 
چهاردهمین دوره ریاســت جمهوری یاد 
و خاطره شــهدای خدمــت به ویژه آیت الله 
رئیسی را گرامی داشت و افزود: ملت بزرگ 
ایران اسلامی به لحاظ اتفاقی که افتاد و برابر 
تدابیری که مسئولان نظام و با اندیشه های 
رهبر معظم داشــتند، بــرگ زرین دیگری 
در تاریخ این کشــور ثبت کردند و مردم در 
کمتر از دو مــاه در دو مرحلــه در انتخابات 

ریاست جمهوری شرکت کردند.
وی با بیــان اینکه انتخابات اخبــر به نحوه 
شایســته برگــزار و رئیس جمهــور نهم 
انتخاب شد، ابراز امیدواری کرد، با همکاری 
بخش های مختلــف، آبرومندانه امور پیش 
برود و به ویژه در انتخــاب کابینه مبتنی بر 
شــاخص های کلی مورد نظــر رهبر معظم 
انقلاب، افراد شایســته به مجلس شــورای 

اسلامی معرفی شوند.

همکاری دولت و دیوان عدالت اداری 
برای کاهش شکایات

رئیس دیــوان عدالــت اداری با اشــاره به 
همکاری دولــت و دســتگاههای اجرایی 
افزود: عــلاوه بر دولت، ســازمان نیروهای 
مسلح و نهادهای عمومی غیردولتی با دیوان 
عدالت اداری در قالــب ۲۲ کارگروه بیش از 
۳۰۰ نشست برگزار کردند و این امر موجب 
جلوگیــری از انبوهی از شــکایت به دیوان 

عدالت اداری شد.
وی اضافه کــرد: به عنــوان نمونــه اخیراً 
نشســتی با معاون وزیر کار، تعــاون و رفاه 

اجتماعی راجع به تبدیل وضعیت ایثارگران 
برگزار شــد و در این نشســت ابهاماتی که 
وجود داشــت و موجب افزایــش پرونده ها 

شده بود، مورد بررسی قرار گرفت.
مظفری بــا یادآوری اینکــه بیش از ۵۲۰۰ 
نفر از ایثارگران در شرکت مخابرات تبدیل 
وضعیت شــدند، افزود: نظیر این موارد در 
حوزه های مختلف از جمله وزارت بهداشت 

وجود دارد.

۷0 کمیسیون شبه قضایی داریم
رئیس دیوان عدالت اداری با اشاره به اجرای 
قانون برنامه هفتم پیشــرفت، گفت: مطابق 
قانون، کمیســیون های شبه قضایی از سال 
دوم اجرای قانون برنامه هفتم باید شناســه 
دریافت کننــد و همه ابلاغ هــا الکترونیک 
شود و در این صورت بســیاری از مشکلات 

حوزه ابلاغ حل خواهد شد.
مظفری یادآور شــد: در ایــن زمینه حدود 
۷۰ کمیسیون شــبه قضایی وجود دارد که 
بنا داریم بــا همکاری قــوه قضاییه ابلاغ ها 

الکترونیک شود.
وی با اشــاره به اصلاح »قانون اصلاح قانون 
تشکیلات و آیین دادرســی دیوان عدالت 
اداری«، افزود: ایــن قانون در جهت کاهش 
اطاله دادرسی اقدام کرده اســت و با توجه 
به همه مشــکلات و موانعی که وجود دارد، 
بخشــی مربوط به فرایندها اســت و در این 
راســتا، تدبیری اندیشیده شد که رسیدگی 
به شکایات مردم از تصمیمات شبه قضایی و 

هیات ها یک مرحله ای شود.
مظفری افــزود: پیــش از این، شــکایات 
دو مرحلــه ای بود امــا اکنون بــا تصمیم 

قانونگــذار تــک مرحله ای شــده اســت 
زیــرا در ایــن کمیســیون ها نمایندگان 
قضایی حضــور دارند.وی ادامــه داد: از ۲۲ 
خرداد ســال گذشــته، ابتدا ورودی شعب 
تجدیدنظر افزایش یافت امــا اکنون به حد 
تعادل نزدیک شده اســت و میانگین زمان 
رســیدگی به پرونده ها از ۱۱۱ روز در سال 
۱۴۰۱ به ۸۲ روز در ســال ۱۴۰۲ رســیده 
و در چهار ماهه نخست ســال جاری هم به 
۸۸ روز رسیده است؛ البته همچنان نیاز به 

افزایش شعب و کادر قضایی داریم.

پرتکرارترین دستگاه هایی که از آنها 
در دیوان شکایت ثبت می شود

رئیس دیوان عدالــت اداری در پاســخ به 
ســوالی درباره پرتکرارترین دستگاه هایی 
که از آنها در دیوان شــکایت ثبت می شود، 
گفت: ســازمان تامین اجتماعــی، وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی در حــوزه 
اختلافــات کارفرمایی، شــهرداری ها غیر 
از شــهرداری تهران در حــوزه تصمیمات 
شهرداری ها در زمینه کمیسیون ماده صد، 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
وزارت آموزش و پرورش بیشترین شکایات 
مردمی در دیوان عدالت اداری را در اختیار 

دارند.
وی ادامه داد: ۲۶ دســتگاه از پرتکرارترین 
دستگاههای دارای شــکایت ثبت شده در 
دیوان عدالت اداری اســتخراج شده است 
و عمده دلیل آن اســت که این دستگاه ها، 

جمعیت گسترده ای را تحت پوشش دارند.
وی بــا اشــاره به همــکاری مطلــوب این 
دســتگاهها برای کاهش ورودی پرونده ها، 

اظهار داشــت: شــکایات از ســال تامین 
اجتماعی در ســال ۱۴۰۱، ۸۱ هزار و ۷۱۹ 
فقره بود که در سال گذشــته به حدود ۷۷ 
هزار شــکایت کاهــش یافــت؛ همچنین 
شکایت از وزارت کار در سال ۱۴۰۱، حدود 
۵۲ هزار مورد بود که در سال گذشته به ۴۰ 

هزار مورد شکایت کاهش یافته است.

بیش از ۸۵ درصد آرای صادره دیوان 
عدالت اداری اجرا می شود 

رئیس دیوان عدالــت اداری در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه اگرچه احکام دیوان 
عدالت اداری لازم الاجرا است اما همچنان 
یکی از مــواردی که در زمینــه صدور آرای 
دیوان عدالت اداری مطرح است؛ بحث اطاله 
در اجرای احکام و عدم تمکین دستگاه ها به 
آرای صادره است، گفت: قانونگذار ضمانت 
اجراهــای خوبی برای تمرد دســتگاه های 
اجرایــی از احکام دیــوان پیش بینی کرده 
اســت.وی ادامه داد: گاهی می شــنویم که 
احکام دیوان عدالت اداری اجرا نمی شود و 
این موضوع در ســطح جامعه مطرح است و 
واقعیتی اســت که باید به آن پرداخته شود 
اما صادقانــه باید اعلام کنم براســاس یک 
بررسی علمی و کارشناسی، تنها ۱۵ درصد 
از آرای صادره دیوان به اجرای احکام ارجاع 

می شود.
مجموعــه  در  داد:  توضیــح  مظفــری 
پرونده های وارده به دیــوان عدالت اداری، 
مجموعــه پرونده های وارده یا شــکایت را 
می پذیریم و یا نمی پذیریم و شــکایاتی که 
حکم به ورود شــکایت دارند و حق با شاکی 
اســت، پس از قطعیــت و ابلاغ، دســتگاه 

اجرایی یک ماه فرصت دارد تا حکم صادره 
را اجرا کند و اگر دستگاه در این مدت ترتیب 
اثر ندهد، طبق قانــون دیوان عدالت اداری، 
شــاکی می تواند به اجرای احــکام مراجعه  

کند.
رئیس دیوان عدالت اداری ادامه داد: اکنون 
از کل پرونده هایــی که حکــم ورود دارند 
و احکام آنها قطعی شــده است؛ بیش از ۸۵ 
درصد از احکام صادره یا اجرا شــده است و 
یا رضایت شاکی اخذ شده است و تنها کمتر 

از ۱۵ درصد از آنها به اجرای احکام می رود.
وی با تاکیــد بر پیگیری جــدی واحدهای 
اجرای احکام برای اجرای آرای صادره، ادامه 
داد: برخی از دســتگاه ها با وجــود انقضای 
مهلت صادره از سوی اجرای احکام چندین 
ماه از اجرای احکام استنکاف می کنند که به 
آنها اخطار داده می شود اما بخشی از تعلل به 
دلیل رفع معاذیر و بخشی مربوط به مسائل 

مالی است و ممکن است زمانبر باشد.
مظفری گفت: ممکن است دستگاهی اعلام 
کند برای تبدیل وضعیت، آمادگی داشــته 
باشد ولی ســازمان اداری استخدامی برای 
این موضوع به آن ســازمان پست سازمانی 
ندهد و در این صورت دیــوان عدالت اداری 
با سازمان اداری استخدامی مکاتبه می کند 
و زمانبر است یا شهرداری در رابطه با صدور 
پروانه برای یک ملــک اعلام کند که باتوجه 
به موقعیت و شــرایط ملک امــکان صدور 

پروانه فراهم نشده است.
رئیس دیــوان عدالــت اداری تصریح کرد: 
گاهی باتوجه به این موارد در مرحله اجرا به 
این نتیجه می رسیم که رأی ما اشتباه است 
و خلاف قانــون بوده، از این رو درخواســت 
اعمال ماده ۷۹ خواهیم کــرد و در واقع در 
صدور احــکام دقت کافی صــورت نگرفته 
اســت.مظفری افزود: در ۱۶ ماه گذشــته، 
۳۸۴ مورد اعلام اســتنکاف از طریق اجرای 
احکام اعلام شده و ۱۸ مورد رأی به انفصال 
صادر شــده که از این تعداد ۶ مورد قطعی و 

اجرا شده است.
رئیس دیوان عدالــت اداری در ادامه درباره 
الکترونیکی شــدن ثبت دادخواســت ها و 
ابلاغ های دیوان گفت: از ســال ۱۳۸۶ قوه 
قضاییه رســماً به ابــزار الکترونیکی مجهز 
شد اما بنا به دلایلی در ســال های گذشته 
میزان اقدامات دیــوان در فضای مجازی و 
بستر الکترونیکی کم بود و در سه سال قبل 
فقط حدود ۳۳ درصــد از اقدامات قضایی 
به صورت الکترونیکی انجام می شــد که از 
نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ چندین هیات برای 
رفع این ایراد تشکیل شــد و موضوعاتی که 
باید در اختیار دفاتر خدمــات قضایی قرار 

می گرفت، استانداردسازی شد.

خریدار  معاون خدمات شــهری و محیط 
زیست منطقه یک شــهرداری تهران اعلام 
کرد که ضعــف در ریشــه و فراردرختان به 
ســمت آفتاب دو مشــکل عمده درختان 

خیابان ولیعصر)عج( است.
احســان صفایی، در مورد آخرین وضعیت 
پایش و اســکن وضعیت درختــان خیابان 
ولیعصر )عــج( گفــت: خیابــان ولیعصر 
محدوده پــارک وی تا میــدان تجریش در 
محدوده منطقه یــک قرار دارد کــه البته 
تراکم درختان در این محدوده بیشتر است 
و چندی پیش ۱۰۰۰  اصلــه درخت مورد 
اسکن و پایش قرار گرفت و به صورت کامل 
توپوگرافی این ۱۰۰۰ اصلــه درخت انجام 

شد.
وی با بیان اینکه مشــاور، نتایج پایش را در 
اختیار ما قرار داده است و ما نیز بر اساس آن 
نتایج نسبت به برنامه ریزی برای درختانی 
که آفت زده شــدند یــا دچار مشــکلاتی 
هســتند،  اقــدام می کنیــم، اظهــار کرد: 
خوشبختانه بر اســاس نتایج پایش، عمده 

درختــان خیابان ولیعصر)عــج( حدفاصل 
پارک وی تا میدان تجریش ســالم هستند 
و مشــکل خاصی ندارند؛ اما عمده مشکل 
ضعف در ریشه درختان اســت که به دلیل 
قرارگیری در نهر و دسترســی همیشگی به 
آب،  ریشه ها دونده و در حال حرکت نبودند 
و همچنین به دلیل تراکــم درختان در این 
محدوده، درختــان فرار به ســمت آفتاب 
داشــتند که به همین علــت درختان این 

محدوده منحنی هستند.
وی با تأکید بر اینکه پایش وضعیت سلامت 
درختان خیابان ولیعصر تمام شده و فضای 
ســبز در این پایش به صــورت مینیاتوری 
کنترل می شــوند، چــرا که بایــد برای هر 
درخت تدابیری اتخاذ شــود، گفت: تا قبل 
از پاییز سال جاری برای گزارش پایش تک 
تک درختان برنامه اجرایــی می گذاریم تا 
برای بهار سال آینده درختان این محدوده 

شاداب تر باشند.
معاون خدمات شــهری و محیط زیســت 
منطقه یک بــا تأکید بر اینکــه میزان آفت 

زدگی درختــان خیابان ولیعصــر در این 
محدوده بسیار کم است، گفت: عمده آسیب 
درختان ایــن محدوده ضعف ریشــه و فرار 
درخت به سمت آفتاب است که این مسئله 
موجب کج شــدن درختان چنار می شــود 
و این زاویه سبب می شــود که تاج درخت 
سنگین شود و نسبت ســنگینی درخت به 
ریشه ای که عمیق نیســت موجب سقوط 
درخت می شــود. بنابرایــن در حال برنامه 
ریزی هستیم که امســال این مشکل را حل 

کنیم هرچند که در بهار امســال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشــته کمترین سقوط 
درخــت را داشــتیم؛ بگونه ای کــه در این 
محدوده ســال گذشــته حــدود ۱۴ اصله 
درخت سقوط و در سال جاری هم تنها یک 

اصله درخت سقوط کرد.
صفایــی در مورد آخرین وضعیت خشــک 
کردن عمدی تعــدادی از  درختان ولیعصر 
مقابل یــک ملک تجــاری، اظهــار کرد: 
شــهرداری از این ملک شــکایت کرده؛ اما 
مالک ملک تجاری بــر روی حکم اعتراض 
زده و در حال حاضر پرونــده در تجدیدنظر 
در حال پیگیری اســت و این درحالی است 
که خشــک کردن درختان بــرای دادگاه 
محرز شد و ۱۶۷ میلیارد تومان نیز جریمه 
برای مالک تعیین شد  آنها اعتراض کردند و 
این مسئله در حال پیگیری است؛ اما شواهد 
و قرائن همه به نغع شــهر و شهرداری است 
و تا بررســی های کارشناسی تکمیل نشود 
بایــد وضعیت موجــود را حفــظ کنیم. به 
همین دلیل به جای درختان خشــک شده 

درختی کاشته نشده است.
وی در مورد برنامه کاشــت درخت چنار در 
محور خیابان ولیعصر گفت: براساس برنامه 
ریزی های صورت گرفته در سال جاری باید 
حدود ۲۰۰ درخت چنار با بــن بالا در این 
محور کاشته شــود که جانمایی انجام شده 
است که این درختان در خیابان شهرداری، 
نیاوران و .. کاشته می شــود که کاشت این 
درختان با رســیدن زمان مناســب انجام 

خواهد شد.
صفایی در مورد بهســازی نهرهای خیابان 
ولیعصر بیــان کرد: بــا کمیتــه صیانت از 
درختان ولیعصر مکاتبه شــده تا بهسازی 
نهرهای آب خیابان ولیعصر انجام شــود که 
در صورت موافقت با طرح،  اجرای آن انجام 
می شود. بخشــی از روند بهسازی نهرها به 
سبک گذشــته است که با ســنگ های ریز 
ســاماندهی می شــوند اما برای نفوذ آب از 
بتن متخلخل )بتن اســفنجی( استفاده می 
شود تا آب به ســمت زیر زمین نفوذ داشته 

باشد. 

وی پیوند کلیه ماجرای کمبود دار
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با شعری از هوشنگ ابتهاج تولید شد
اعلام جزئیات انتشار تازه ترین اثر موسیقایی 

کیوان ساکت
تازه ترین اثر موســیقایی کیوان ساکت آهنگســاز و نوازنده موسیقی 
ایرانی طی روزهای گذشــته تولید و قرار اســت به زودی در دسترس 

مخاطبان قرار گیرد.
 به نقل از امور رســانه ای پروژه، کیوان ساکت آهنگســاز و نوازنده تار و 
ســه تار گفت: هم اکنون در تدارک و برنامه ریزی برای انتشار اثر جدید 
هســتیم. این اثر با عنوان »بهار آمد گل و نســرین نیاورد« در مراحل 

نهایی قرار دارد و به زودی در دسترس علاقه مندان قرار می گیرد.
وی ادامه داد: شعر این کار مثنوی از هوشنگ ابتهاج است که با این بیت 
»بهار آمد گل و نسرین نیاورد« آغاز می شــود. همچنین آهنگسازی و 
تنظیم این اثر به عهده من بوده اســت. خواننده این قطعه هم محمود 
نوروزی است که در آواز اصفهان و بیات شیراز پیش روی مخاطبان قرار 

خواهد گرفت.
این نوازنده پیشکسوت در پایان گفت: ارســلان کامکار، امیر سالاری، 
پاشا هنجنی و سیاوش ســاکت از جمله هنرمندانی هستند که در این 

پروژه به عنوان نوازنده حضور دارند.

 عبور قهرمانان از باتلاق های زندگی
 در هجدهمین پاتوق فیلم کوتاه

فیلم های کوتاه »شکار«، »ته لنجی«، »شب بخیر ملیکا«، »نفس« در 
هجدهمین جلســه از نهمین فصل پاتوق فیلم کوتاه، روی پرده سینما 
بهمن می روند و با حضور یک نویســنده و منتقد ســینما نقد و بررسی 
می شــوند. به نقل از روابط عمومی انجمن ســینمای جوانــان ایران، 
هجدهمین جلســه از نهمین فصل پاتوق فیلم کوتاه، امروز یکشــنبه 
۱۴ مرداد مــاه ۱۴۰۳ با نمایــش ۴ فیلم کوتاه در پردیس ســینمایی 
بهمن برگزار خواهد شــد.در این جلســه از فصل نهم پاتوق که توسط 
انجمن ســینمای جوانان ایــران برگزار می شــود، فیلم هــای کوتاه 
»شکار« به کارگردانی رامین محمدیار، »ته لنجی« به کارگردانی علی 
کیوان، »شــب بخیر ملیکا« به کارگردانی البرز پورصیاد و »نفس« به 

کارگردانی مرسده فلاح نژاد، روی پرده خواهند رفت.
شــاهین امین، منتقد و روزنامه نگار ســینمایی کارشناس این جلسه 
از پاتوق فیلم کوتــاه خواهد بود که پس از اکران آثــار با کارگردان های 
فیلم های کوتــاه به نمایــش درآمده بــه گفت وگو می نشــیند و آثار 
را مورد تحلیل و بررســی قــرار می دهــد. محمد صابری، بــه عنوان 

مجری کارشناس برنامه حضور خواهد داشت.

»شکار« به تهیه کنندگی، نویســندگی و کارگردانی رامین محمدیار 
روایت گروهی از روســتاییان است که شــبا نه تصمیم می گیرند برای 
شکار به جنگل های اطراف روستایشان بروند، در میانه شکار و تاریکی 

شب و باران شدید اتفاق عجیبی می افتد.
»ته لنجی« به نویسندگی و کارگردانی علی کیوان و تهیه کنندگی علی 
مبلغ و علی کیوان، روایت گروهی است که چاره ای جز عبور غیرقانونی 

از طریق مرزهای دریایی ندارند اما این برایشان بی خطر نخواهد بود.
»شب بخیر ملیکا« به کارگردانی البرز پورصیاد و تهیه کنندگی انجمن 
سینمای جوانان تالش و دانیال شفیعی داســتان ملیکا دختر نوجوانی 
اســت که فرزند طلاق اســت و با مادرش زندگی می کند. ملیکا در یک 
اتفاق متوجه می شــود، مادرش به مردی که با او قصد ازدواج داشــته، 
به دروغ گفته فرزند ندارم و داشــتن دختری به نام ملیکا را پنهان کرده 
است.»نفس« به کارگردانی مرســده فلاح نژاد و تهیه کنندگی انجمن 
سینمای جوانان ســاری، داســتان گروهی از رزمندگان زخمی است 
که به همراه مادر و نــوزاد نجات یافته از موقعیــت جنگی در محاصره 
دشــمن بعثی در باتلاقی قرار گرفته اند که فرمانده را در شرایط سخت 

تصمیم گیری قرار می دهد.
هجدهمین جلســه فصل نهم پاتوق فیلم کوتاه با همکاری مؤسســه 
فرهنگی، تبلیغاتی بهمن ســبز - پخش رویش، یکشنبه ۱۴ مرداد ماه 
۱۴۰۳ ساعت ۱۵ در پردیس ســینمایی بهمن برگزار می شود و شامل 

نمایش آثار و جلسه نقد و بررسی خواهد بود.
مخاطبانی که در هفته های گذشــته پاتوق فیلم کوتــاه تهران حضور 
داشته اند، کارت عضویت باشگاه مخاطبان )پاتوق فیلم کوتاه( را همراه 
خود داشته باشند. حضور برای تمامی علاقه مندان در این نشست آزاد 

و رایگان است.

 رقابت »علت مرگ: نامعلوم« در یک 
جشنواره ایتالیایی

فیلم ســینمایی »علت مــرگ: نامعلوم« بــه بیســت و یکمین دوره 
جشنواره سالنتوی ایتالیا راه یافت.

 به نقل از روابط عمومی پروژه، فیلم ســینمایی »علت مرگ: نامعلوم« 
در ادامه حضورش در فســتیوال های جهانی در بخش اصلی جشنواره 
ســالنتوی ایتالیا رقابــت می کند. بیســت و یکمین دوره جشــنواره 
سالنتوی ایتالیا از ۱۰ تا ۱۷ سپتامبر مصادف با ۲۰ تا ۲۷ شهریور ۱۴۰۳ 

برگزار می شود.
این ســومین حضور جهانی »علت مرگ: نامعلوم« به کارگردانی علی 
زرنــگار و تهیه کنندگی مجید برزگر اســت که پیــش از این در بخش 
استعداد جدید آســیایی بیست و پنجمین دوره جشــنواره شانگهای 
چین و بخش اصلی و رقابتی پنجاه و هفتمین جشنواره بین المللی فیلم 
هوف آلمان حضور داشته است. این فیلم با چهار نامزدی، جایزه بهترین 
فیلمبرداری جشنواره شــانگهای را برای داود ملک حسینی به ارمغان 
آورد.در خلاصه داستان »علت مرگ: نامعلوم« آمده است: هفت مسافر 
پیش از طلوع آفتاب، شهداد را به مقصد کرمان ترک می کنند. میان راه 

اتفاقی آن ها را از رفتن بازمی دارد …
بانیپال شــومون، علی رضا ثانی فر، ندا جبراییلی، علی محمد رادمنش، 
زکیــه بهبهانی، رضــا عموزاد، ســهیل بــاوی، ســعید رضایی کیا و 
میلاد مرادی در این فیلــم به ایفای نقــش پرداخته اند.علی زرنگار در 
کارنامه ســینمایی خود نگارش فیلمنامه فیلم های »چهارشــنبه ۱۹ 
اردیبهشــت«، »بدون تاریخ؛ بدون امضا« و »مغز اســتخوان« را دارد. 

شرکت رفت فیلم پخش بین الملل این فیلم را بر عهده دارد.
عوامل فیلم عبارتند از نویسنده و کارگردان: علی زرنگار، مجری طرح: 
پویان صادقی، مدیر فیلمبرداری: داود ملک حســینی، تدوین: حمید 
نجفی راد، طراحی و ترکیب صدا: ســیدعلی رضا علویان، طراح صحنه و 
لباس: محمدرضا میرزامحمدی، صدابردار: سعید بجنوردی، موسیقی: 
عیسی حبیب زاده، طراح چهره پردازی: محمدرضا قومی، رنگ آمیزی 
تصاویر: حمیدرضا فطوره چیــان، برنامه ریز: ســیاوش رمضانلو، امید 
راد، دستیار اول کارگردان: ســیاوش رمضانلو، احسان شیری، عکاس: 
پیام صادقی، جانشــین تهیه کننده: مهدی برزگر، مدیر تولید: محمد 

جعفری، مدیر روابط عمومی: نغمه دانش آشتیانی.

قاب

خریدار  سیاوش  طاهری و اشکان  آبگون 
کارگردانان نمایش »۷۳۰ کیلومتر« درباره 
شــکل گیری این اثر نمایشی و چالش های 

همکاری مشترک توضیح دادند.
 نمایــش »۷۳۰ کیلومتر« به نویســندگی 
اشــکان  آبگــون و کارگردانی مشــترک 
ســیاوش  طاهــری و اشــکان  آبگــون و 
تهیه کنندگی فرانک اسدی از پنجم مرداد 
ساعت ۱۹ در کارگاه نمایش تئاتر شهر روی 

صحنه رفته است.
شــقایق سرســختی، مژده عباســی، نیما 
تبریزی، احمد افشــاری و اشکان آبگون در 

این اثر نمایشی ایفای نقش می کنند.
در خلاصه این نمایش آمده اســت: »شده 
تا حالا بدون اینکه بخوای یه جایی باشــی 
که به تــو خیلی مربوط نیســت؟ خوب این 

نمایش رو ببینی میشه.«
به بهانه اجــرا و کارگردانی مشــترک این 
نمایش با کارگردانان ایــن اثر گفت وگویی 

داشتیم که در ادامه می خوانید:
اشکان آبگون نویسنده و یکی از کارگردانان 
این نمایــش درباره ایــن اثر نمایشــی به 
خبرنگار مهر گفــت: نگارش نمایشــنامه 
»هفتصــد و ســی کیلومتر« در ســال ۹۷ 
شکل گرفت و در ســال ۹۸ قرار شد در یکی 
از سالن های تئاتر شــهر روی صحنه برویم 
که به دلیل شــروع و شــیوع کرونا و شرایط 
قرنطینه ما هم مانند ســایر گروه ها کار را به 

وقت دیگری موکول کردیم.
وی ادامه داد: البته متن ایــن اثر تا به امروز 
خواسته و ناخواسته به دلیل خطوط قرمز و 
همچنین استانداردهایی که خودم مد نظر 
داشــتم دســتخوش تغییرات زیادی شده 
است؛ به طوری که این تحولات حتی تا یکی 

دو هفته قبل از شروع اجرا هم ادامه داشت.
این کارگردان تئاتر درباره چگونگی شــکل 
گیری این نمایشنامه توضیح داد: این اثر از 
مجموعه خاطراتی نشات گرفته است که در 
طول کودکی و نوجوانی جسته و گریخته از 
زبان پدرم شــنیده ام و بعدها آن ها را ضبط 
و ربط کــرده  و انســجام داده ام. نکته ای که 
من را به پــرورش و تکامل این نمایشــنامه 
ســوق می داد ماهیت ضد جنــگ و روایتی 
ســاده از ناهنجاری های اجتماعی در تاریخ 
معاصری بود که از قضا بــا اوضاع امروز هم 

فاصله چندانی نداشت.
آبگون یادآور شد: شاید عجیب به نظر بیاید 
ولی این ما نیســتیم که تصمیم می گیریم 
یک متــن را کی و کجــا روی صحنه ببریم! 
این نمایشنامه اســت که تصمیم می گیرد 

کی و کجا باید روی صحنــه برود! همانطور 
که گفتم ما ســال ۹۸ قصد اجــرای این اثر 
را در تئاتر شــهر داشــتیم اما این اتفاق به 
سرانجام نرســید؛ تا اینکه دوباره بهمن ماه 
سال گذشــته قرار بود در یکی از سالن های 
خصوصی روی صحنه برویم، که باز هم نشد، 
بــاور نمی کردیم که این قدر ســختی برای 
روی صحنه بردن یک تئاتر طبیعی باشــد. 
تا جایی که می گفتم شــاید کیلومتر بالایی 
که برای اسم این کار درنظر گرفتیم مسبب 
این اتفاقات می شــود. بنا داشــتیم اســم 
نمایشــنامه را »پانزده کیلومتــر دورتر« یا 
»زیر صد کیلومتر« بگذارم اما قبل از اینکه 
این کار را بکنم، دوباره کار به ایستگاه تئاتر 

شهر رسید و متولد شد.
وی در ادامــه درباره همکاری با ســیاوش 
طاهری در کارگردانی این اثر گفت: شــاید 
بهتر است از تجربه عدم همکاری با سیاوش 
طاهری بگویم. عدم حضور سیاوش مصادف 
با عدم تمرکز من در نقشــی است که قصد 
ایفــای آن را دارم. چرا که مــن نمی توانم از 
بازیگری چشم بپوشــم اما سیاوش طاهری 
با قرابت دیدگاه و همدلی ای که دارد انرژی 
و اتمســفر مکملی در کار ایجاد می کند که 
وجــودش ســاز و کاری محکــم در جهت 
پیشــرفت امور و کاتالیزوری قــوی در به 
مقصد رسیدن اســت. کارگردانی مشترک 

مصداق بارز اعتماد متقابل و تعامل است.
آبگــون با اشــاره بــه اینکه بــرای اجرای 
ایــن نمایــش دچــار چالش هایی شــده 

اســت، گفت: به دلیل موقعیــت تاریخی، 
اجتماعــی، فرهنگی و حتــی جفرافیایی 
نمایشــنامه، چالش هایی داشــتیم. حتی 
دربخش بازیگری. چون بازیگران باید نقش 
شــخصیت های جنوبی را بازی می کردند، 
آن هم جنــگ زدگان جنوبی. حــال آنکه 
حتی یکبار هم پایشان را در مناطق جنوبی 
نگذاشــته بودند و حالا باید بــا لهجه های 
درســت صحبت و فرهنــگ آن منطقه را 
درک می کردند. ما خوش شــانس بوده ایم 
که گــروه بازیگران تــا این حد مســتعد، 
توانمند و شــش دانــگ بودنــد وگرنه این 
کار هرگز با چنین فرصت کمــی که تا اجرا 

داشتیم به سرانجام نمی رسید.
ســیاوش طاهری دیگر کارگردان نمایش 
»۷۳۰ کیلومتر« درباره همــکاری خود با 
اشکان آبگون به خبرنگار مهر گفت: سابقه  
همکاری و دوستی من با اشــکان آبگون به 
ســال ها قبل برمی گردد و از همان سال ها 
تصمیــم به اجــرای مجموعــه ای از کارها 
با یکدیگــر را گرفته ایــم. نگاه همســو به 
مسائل اجتماعی و اشــتراک دغدغه ها در 
کنار تفاوت هایی که در شــیوه کارگردانی 
داشــته ایم به نوعی مکمــل یکدیگر برای 

پیشبرد آثار بود.
وی بیان کرد: »نمایش »۷۳۰ کیلومتر« هم 
یکی از همان کارها بود که بارها در موردش 
صحبت کرده بودیــم و دغدغه  هردوی مان 
شده بود. حتی چندین مرتبه با تفاوت هایی 
در گروه بازیگران بــرای اجرا تمرین کردیم 

اما در نهایت فرصت اجرای نمایشــنامه به 
شکل کنونی فراهم شد.

طاهری در ادامه صحبت هــای خود درباره 
چالش هــای کارگردانی مشــترک یک اثر 
نمایشی توضیح داد: شاید اختلاف نظرهایی 
در کارگردانی وجود داشته باشد اما همیشه 
می دانیم همه صحبت ها، گفت و شــنودها 
و تلاش ها برای یک هدف واحد اســت و در 
اینجا این هدف به ســرانجام رســاندن یک 
نمایش با کیفیت قابل قبول و درخور شــان 
و احترام مخاطب است. بعد از آن بحث فنی 
کار اســت، وقتی ۲ طرف با ذهن باز و آماده 
پذیرش وارد کاری می شــوند همکاری به 
زیباترین و بدون سایش ترین حالت ممکن 
پیش می رود و این ویژگی باعث می شــود 
که این همکاری همیشــه برایم لذت بخش 
باشــد.وی افزود: کارگردانی مشــترک در 
هر اثر می تواند به شــکلی متفاوت باشــد، 
مثلا در کاری ممکن اســت تقسیم وظایف 
کارگردانی صورت بگیرد و هرکس بخشــی 
از کار را انجام دهد یا در اثری دیگر همه چیز 
بــا همفکری و صحبــت و مشــورت انجام 
شــود. »۷۳۰ کیلومتــر« به واســطه  فرم 
خاصــش ترکیبی از هر دوی این ها اســت. 
شاید عجیب باشــد ولی اگر بخواهم بدون 
لو دادن قصــه بگویم این اجــرا از ۲ بخش 
مختلف تشــکیل شده اســت )که اشکان 
آبگون در یکی از بخش هــا به عنوان بازیگر 
حضور دارد( که در انتها به نوعی در هم ادغام 
می شوند. این همان تقســیم کردن کارها و 

در عین حال همفکری و مشــورت در همه  
مسائل فنی کار است.

این کارگردان تئاتر درباره هدایت بازیگران 
نمایش یادآور شد: فکر می کنم اگر در مسیر 
هــرکاری به خصــوص تئاتر بــه چالش بر 
نخوریم عجیب باشد. در هدایت و مدیریت 
بازیگران این اثر، آنقــدر همه همدل، صبور 
و حرفه ای بوده اند کــه چالش ها به بهترین 
شکل ممکن پشت سر گذاشته شد. »۷۳۰ 
کیلومتر« به واســطه  برهــه  زمانی روایت 
داستان، حضور شــخصیت هایی از شهرها 
و محله های مختلف و کاراکترهای پیچیده 
با طیف رنگــی متفاوت و حتــی عجیب به 
ذات، کار دشــوار و چالــش برانگیزی برای 
هر بازیگری به شمار می رود اما با این  وجود 
تمامی اعضــای گروه بازیگــری این کار به 
خوبی از پس دشــواری ها و پیچ خم های هر 
کاراکتــر برآمدند و حتی در مــواردی ما را 

شگفت زده کرده اند.
طاهــری در پایان دربــاره وضعیــت این 
روزهای تئاتــر گفت: من ایــن روزها تئاتر 
را دلتنگ، دغدغــه مند، کمی ســردرگم 
در میانه اما جوانه زده  و امیــدوار می بینم. 
دلتنگ بــرای بزرگانی که جایشــان خالی 
اســت و کاش هنوز بودنــد یا بــاز هم کار 
می کردند، دغدغه  مند به واســطه  کسانی 
که روی متن هــای انتقادی امــروزی کار 
می کننــد یا از متون کلاســیک ســعی بر 
بازسازی بهترین آثار با دغدغه های انسانی 
همیشگی دارند، سردرگم بودن را نیز از این 
جهت می بینم که تئاتر مــا گاهی در میانه  
شعارزدگی و سانتامالیســم اما رو به رشد و 
امیدوار است، شــاید عده ای با این حرف ها 
موافق نباشند اما حداقل به واسطه  استقبال 
خوب از کارهــای خوب اخیر کــه دیده ام 
می توانم نتیجه بگیــرم که مخاطب باهوش 
این روزها قدر کارهــای باکیفیت و محترم 
را می داند و ســالن هارا پر می کند و با قدری 
حمایت و اهتمام می توان تئاتــر ایران را به 

بهترین روزهایش برگرداند.
شــقایق  سرســختی، مژده  عباســی، نیما 
 تبریزی، احمد  افشــاری و اشــکان  آبگون 
در نمایــش »۷۳۰ کیلومتــر« ایفای نقش 
می کنند.در خلاصه داســتان این نمایش 
آمده اســت: »شــده تا حالا بــدون اینکه 
بخوای یه جایی باشی که به تو خیلی مربوط 

نیست؟ خوب این نمایش رو ببینی میشه.«
علاقه مندان به تماشــای این اثر نمایشــی 
می توانند از طریق ســایت گیشــه تئاتر و 

تیوال بلیت تهیه کنند.

کتاب »سی ویک اتود برای سی ویک گوشه از دستگاه 
شور ردیف میرزاعبدالله« نوشــته حامد گرجی پیش 

روی مخاطبان قرار گرفت.
کتاب »سی ویک اتود برای سی ویک گوشه از دستگاه 
شور ردیف میرزاعبدالله« اثر حامد گرجی توسط نشر 

خُنیاگر منتشر شد.
در معرفی این اثر می خوانیم:

»اغلــبِ کتاب هایی که بــا مضمون یا عنــوان اتود 
منتشر می شوند برخاســته از فضای موسیقی ایرانی 
نیســتند. اگر هدفِ اتودنــوازی را حرکتی در جهتِ 

افزایش مهارتِ ذهنــی و فیزیکیِ نوازنده 
بدانیم، لازم اســت این مهارت ها همسو با 
بستری باشــند که نوازنده قرار است در آن 

حضور یابد.
با درنظــر گرفتن این دیدگاه لازم اســت در 
اتود برای ساز ایرانی موســیقی ایرانی نقش 

پایه ای داشته باشد. 
در دلِ گوشــه های ردیف موتیف ها، تحریرها، عبارات 
و جملات بسیاری وجود دارد که اجرا و درکشان برای 
هنرجویان و نیز تفهیم و تدریسشان برای هنرآموزان با 

دشواری هایی همراه است.
گاه این دشــواری به کافی نبــودنِ مهارت 
نوازندگی و تکنیکی هنرجو بــر می گردد و 
گاه به عدم درکِ معنای جملاتِ موسیقاییِ 

ثقیل و پیچیده.
در کتــاب پیشِ رو کــه ۳۱ اتــود برمبنای 
ردیــف  از  گوشــه های دســتگاه شــور 
میرزاعبدالله بــه روایــت نورعلی برومند ارائه شــده 
بر قســمت های دشــوار ردیف، نوری افکنده ایم و به 
استقبال دســت وپنجه نرم کردن با آنها رفته ایم. تکرار 

مداوم این قسمت ها و اجرای دگره هایی از آنها موجب 
قوام یافتنِ درک هنرجو و افزایــشِ توانمندیِ اجراییِ 

وی می شود.
از طرفی جای جایِ گوشه های ردیف مملو از ریتم های 
بســیار متنوع و تحریرهایی زیبا و خلاقانه ای است که 
برای ساخت وپرداخت قطعاتی تازه و متفاوت ظرفیتی 

منحصربه فرد در اختیارمان قرار می دهد.
بسط و گســترشِ جملات موجود در گوشه ها و نیز این 
نگاه باز به ردیف می تواند به مثابه پیشنهاد و سرمشقی 

برای نغمه پردازی های بیشتر و زیباتر تلقی شود.«

موسیقی

وهشی برای نوازندگی در موسیقی ایرانی انتشار یک کتاب پژ

راز درخشش نقاشی مشهور مشخص شد
خریدار  محققان عنصر مخفی نقاشــی 
پرنور »گشــت شــبانه« اثر »رامبرانت«  را 

کشف کردند.
دانشمندان ســرانجام دریافتند که چگونه 
»رامبرانت«  در نقاشی مشــهور خود به نام 
»گشت شبانه« به درخشندگی براق دست 

یافته است: با استفاده از آرسنیک!
»آرت نت« نوشــت، این ماده ســمی برای 
نخســتین بار طی »پروژه گشــت شبانه«، 
پروژه ای که توسط دانشــمندان موزه ملی 
آمســتردام و دانشگاه آمســتردام در حال 
انجام است، کشف شــد. هدف از اجرای این 
پروژه بررسی دقیق و تکنولوژیکی شاهکار 
قرن هفدهم بــا اســتفاده از تکنیک های 
مختلف تصویربرداری تحلیلی غیرتهاجمی 
مانند اسکن اشعه ایکس، همراه با تحقیقات 

نمونه برداری بود.
نقاشی بزرگ سه و نیم در چهار و نیم متری 
»گشت شــبانه« ، که در ســال ۱۶۴۲ و در 
طول عصر طلایی هلند خلق شــده است و 
عزیمت گروهی را به سرپرســتی کاپیتان 
»فرنس بانینک« )مردی در لباس ســیاه و 
شالی قرمز( و ستوان »ویلم ون رویتنبرچ« 
)مردی در لباس زرد و کمربندی ســفید( 
به تصویر کشــیده اســت، با مهارت بالای 
»رامبرانت« در ایجاد ســایه روشن به یک 

صحنه دراماتیک تبدیل شده است.
شــیمیدان هایی که به این اکتشاف دست 
یافتند، نتایج تحقیقات خــود را در ژورنال 

»هریتج ساینس« منتشر کردند. این گروه 
تحقیقاتی در ابتــدا بر این بــاور بودند که 
»رامبرانت«  از ارپیمنــت برای ایجاد طیف 
رنگ زرد و از زرنیخ سرخ برای ایجاد جزئیات 
»گشت شــبانه« اســتفاده کرده است. اما 
محققان در این نقاط از نقاشــی ذرات مواد 
معدنی ســولفید آرســنیک را پیدا کردند. 
آن ها به این نتیجه رسیدند که »رامبرانت«  
این رنگ های سولفید آرســنیک را با سایر 
رنگ ها ترکیب کرده اســت تا به یک رنگ 
طلایی درخشــان واقع گرایانه دست پیدا 

کنند.
این درخشش کانی های سولفید آرسنیک 
در درجــه اول بــه دلیل ســاختار بلوری و 

ترکیب آن ها است.
درحالی که نقاشی  طبیعت  بی جان هلندی 
متعلق به همان دوران نیز حاوی آرســنیک 
بودند، اما از این ماده بیشــتر برای نقاشــی 
میوه ها و گل ها استفاده می شد. استفاده از 
رنگدانه آرســنوس برای خلق پرتره توسط 
»رامبرانت« نوآورانه بود. محققان همچنین 
»گشــت شــبانه« را با نمونه  رنگ های آثار 
ســایر هنرمندان موزه ملی آمستردام که از 
سولفیدهای آرسنیک استفاده می کردند، 
مقایســه کردنــد و ترکیــب رنگدانــه ای 
مشابهی را در نقاشــی »ویلم کاف«، نقاش 
معاصر »رامبرانت«  پیــدا کردند. این یافته 
نشان می دهد که اســتفاده از سولفیدهای 
طبیعی و مصنوعی آرســنیک برای ایجاد 

رنگدانه ها به احتمال زیاد در دوران طلایی 
هلند بیش از آنچه قبلًا تصور می شــد رایج 

بود.
احتمالا بارها نام  نقاشــی »گشت شبانه« را 
در فهرست مشــهورترین تابلوهای نقاشی 
جهان دیده اید. »رامبرانت« به عنوان یکی 
از برجســته ترین اســتادان قدیم نقاشی 
مجموعــه آثار متنوعــی از خــود به جای 
گذاشــته اســت. با این حال، تابلو نقاشی 
»گشــت شــبانه« همچنان مهم ترین اثر 

کارنامه هنری او محسوب می شود.
البته بدون شک، »گشت شبانه«  قلب موزه 
ملی آمســتردام است. »گشت شــبانه«  نه 
تنها بزرگترین و مهم ترین اثر موزه اســت، 
بلکــه کل مجموعه به معنــای واقعی کلمه 
در اطراف این نقاشی ســاخته شده است و 
گالری »گشت شبانه«  در مرکز ورودی موزه 
به نام »گالری افتخار« قرار دارد. این نقاشی 
عظیم و واقعی به دلیــل بازی دراماتیک نور 
و ســایه اش و همچنین به این دلیل شهرت 
دارد که تصویری بدیــع از یک گروه در حال 
حرکت را به جای یک حالت نظامی ثابت را 

به نمایش می گذارد.
اگر چه این روزها همــه علاقه مندان به هنر 
این اثر را با نام »گشت شبانه« می شناسند 
اما عنوان رســمی این اثر »گــروه نظامی 
بخــش دوم تحــت فرماندهــی کاپیتان 
 Frans Banninck (»فرنــس بانیــک«

Cocq(« است.

»رامبرانــت فــان رایــن«  به انــدازه ای 
شــهرت دارد که ما حتی امروزه این نقاش 
چیره دســت هلندی را با نــام کوچک صدا 
می زنیم. او که تابلوهای نقاشی با موضوعات 
مختلفــی از جملــه منظــره و صحنه های 
تاریخی و اســطوره ای را خلــق می کرد،  در 
بخش اعظمی از قرن هفدهم میلادی چهره 
برجســته هنر هلند بود. او عــلاوه بر اینکه 
برخی از مهم ترین پرتره های گروهی عصر 
طلایی هلند را خلق کرده اســت، حدود ۸۰ 
خودنگاره در قالب تابلو نقاشی و طراحی از 

خود به جای گذاشت.
بهره گیری اســتادانه »رامبرانت«  از نور،  او 
را به یکی از محبوب ترین نقاشــان در بین 
هنردوســتان امروزی تبدیل کرده اســت. 
تابلوهای نقاشی »گشت شبانه« و »کلاس 
تشــریح دکتر نیکولاس تولپ« از دیگر  آثار 

هنری مشهور او به شمار می روند.
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میدان

کارشــناس تیراندازی گفت: جواد فروغــی بر این باور 
است که هنوز دوره اش تمام نشده و از حالا برای حضور 

موفق در بازی های آسیایی تلاش می کند.
یاســر خلیل نژاد، کارشــناس تیراندازی، درخصوص 
ارزیابی خود از عملکرد تیم ملی تفنگ و تراپ در ســی 
و ســومین دوره بازیهای المپیک ۲۰۲۴ پاریس اظهار 
داشــت: عملکرد بچه ها در ۱۰ متر تفنگ بادی خوب 
بود. مخصوصا شرمینه چهل امیرانی که با امتیاز ۶۳۰ 
و قرار گرفتن در جایگاه یازدهــم و فاصله خیلی کم از 

رسیدن به فینال باز ماند.
 فاطمه امینی هم با کســب ۶۲۶.۲ در جایگاه بیست و 
ششــم قرار گرفت. آنچه که من به صورت آنلاین دیدم 
هر چهار تیرانداز ما در تیر اول مشکل داشتند که نشان 

از فشار بازیها بود.
وی افزود: مربی های ما باید در تمرینات این شــرایط را 

برای آن ها بازســازی می کردند تا این فشار 
را تا حــدودی کنترل کنند هــر چند به هر 
حال میدان المپیک اســت و خــواه و ناخواه 
این فشــار روانی وجود خواهد داشت ولی در 
کل باید تمرینات بیشتری از نظر روانی روی 

تیراندازان انجام می شد.
این کارشــناس تیرانــدازی در ادامه خاطر 

نشــان کرد: هر چهار ورزشــکار ما در المپیک جوان 
بودند. شــرمینه چهل امیرانی فقط چند سال است که 
فعالیت در این رشــته را اغاز کرده اســت قطعا او با این 
روند در المپیک بعدی درخشش خوبی خواهد داشت. 
فاطمه امینــی هم تیرانــداز جوانی اســت و به گفته 
خودش تجربه خوبی را در المپیک به دســت آورده که 

حتما در آینده می تواند از آن استفاده کند.
خلیل نــژاد با اشــاره به اینکــه بیســت و چهارمی 

بیرانوند هــم نتیجه مطلوبی بــود، گفت: 
محمد بیرانوند هم با توجه به ســن ســال 
خود و حتــی تجربــه اولش عالــی ظاهر 
شــد. در همین المپیک تیراندازانی مدال 
گرفتند که در المپیــک قبلی رکوردهایی 
که بچه های مــا زده بودنــد را ثبت کرده 
بودند ایــن نشــان می دهد که اگــر ملی 
پوشــان ما تمرینات خود را هدفمند دنبال کنند به 
امید خدا در المپیک ۲۰۲۸ می توانند صاحب مدال 

هم شوند.
این کارشناس تیراندازی در پاسخ به این پرسش که آیا 
فدراسیون برنامه ای برای حفظ این المپیکی ها دارد؟ 

توضیح داد: هیچکس از فردای خودش خبر ندارد.
 در حال حاضر دولت تغییر کرده اســت و قاعدتا کابینه 
هم تغییر می کند این اتفاق کم کــم به مجموعه های 

زیر دست هم خواهد رســید بنابراین نمی شود در هیچ 
موردی قول ۱۰۰ درصدی داد. امــا این مورد را هم در 
نظر داشته باشیم که ورزشکار حرفه ای خودش را وارد 

این جریانات نمی کند.
وی تاکید کرد: این بچه ها هم سرمایه این رشته هستند 
و آینده خود را به تیراندازی گره زدند. فدراسیون قطعا 
حامی آنهاست تا تمرینات خود را منظم پیگیری کنند 
و در مســابقات برای ایران مقام آور باشند. حتی جواد 
فروغی هم این روزها که مســتقیما با مــن در ارتباط 
است بر این باور نیســت که دوره اش تمام شده او برای 
بازی های آسیایی برنامه دارد و امیدوار است که بتواند 

بازهم اتفاق خوبی را رقم بزند.
 فدراســیون حمایت هایش را ادامه خواهــد داد مگر 
اینکه یک ورزشــکار خودش بخواهد با دنیای حرفه ای 

خود پایان بدهد و از صحنه خارج شود.

تیراندازی

ایمان گودرزی   در ترکیب فعلی استقلال 
۸ بازیکن خارجی حضور دارد.

 چند روز پــس از پایان فصل گذشــته بود 
که کارگروه ســاماندهی نقــل و انتقالات، 
دســتورالعملی را منتشــر کرد که در یکی 
از بندهای آن، ســهمیه بازیکنان خارجی 
تیم هــای لیــگ برتری بــه پنــج بازیکن 
کاهش یافته بــود. این اتفاق در شــرایطی 
رخ داد که در لیگ بیســت و ســوم، تیم ها 
قادر به اســتفاده از ۶ بازیکن خارجی بودند. 
در این میــان، حداقل قانون تعیین شــده 
برای حضــور بازیکنــان خارجــی که ۶۰ 
درصد از مســابقات بود، ســبب می شد که 
همان ســهمیه ۱+۴ برخی تیم ها از جمله 
پرســپولیس کاهش یابد چرا که بازیکنانی 
چون وحدت حنانــوف و پریرا، نتوانســته 
بودند در مدت زمان اعلام شده، برای سرخ 
پوشــان به میــدان بروند و این بــه معنای 

کاهش سهمیه این تیم بود. 
با این حــال و از آنجایی که نمایندگان ایران 
باید در لیــگ نخبگان به مصــاف تیم های 
قدرتمند آسیایی بروند، باشگاه ها خواستار 
افزایش ســهمیه مذکور بودند کــه در این 
میان، باشگاه اســتقلال با ارسال نامه ای به 
مهدی تاج، یکی از نخســتین تیم هایی بود 
که خواستار افزایش ســهمیه مذکور شد و 
در این میان نیز، اخبــاری مبنی بر موافقت 
با تغییر مصوبه اولیه به گوش می رســید. به 
صورت رسمی از تغییر مصوبه اولیه کارگروه 
نظارت بــر قراردادهــا خبــر داده و ضمن 
افزایش سهمیه بازیکنان خارجی، از اجرای 

قانون فصل گذشته خبر داد.
 بدین ترتیب هر تیم لیــگ برتری می تواند 
از ۱+۵ بازیکــن خارجی اســتفاده کند به 
شرطی که در فصل قبل، بازیکنان خارجی 
این تیم ها، حداقل در ۶۰ درصد مسابقات به 
میدان رفته باشــند و در غیر این صورت، به 
ازای هر بازیکنی که به ایــن میانگین اعلام 

شــده نرسیده باشــد، یک ســهمیه از تیم 
مذکور کاهش پیدا می کند.

قانون ۵+1 چالش نکونام در شروع 
لیگ بیست و چهار

تمرینات آماده ســازی استقلال برای فصل 
جدید در حالی برگزار می شــود که تکلیف 
خارجی های ایــن تیم بــرای فصل جدید 
هنوز روشن نیســت و حتی درباره بودن یا 
نبودن بلانکو در ترکیب فصل آتی استقلال 

خبرهایی به گوش می رسد.
استقلال با توجه به خریدهای فصل جدید 
و بازیکنانــی که از فصل قبــل تحت عنوان 
بازیکن خارجــی در این باشــگاه بوده اند، 
مجموعاً ۸ بازیکن خارجی در ترکیب خود 
دارد و باید نام ۳ بازیکن را از فهرســت خود 
خارج کند. ضمن اینکه یک ســهمیه ای که 
لحاظ شــده فقط برای بازیکنــان خارجی 

آسیایی اســت که به ماشاریپوف اختصاص 
خواهد داشت.

حال سؤال این اســت که تکلیف بازیکنان 
خارجی استقلال چه خواهد شد؟ 

هر چند که بررسی ها نشان می دهد تعدادی  
از این بازیکنان به طور قطع در ترکیب فصل 
بعد حضور خواهند داشت اما برخی هستند 
که هنوز مشخص نیست قراردادشان با این 
باشــگاه ادامه خواهد داشت یا اینکه باشگاه 
استقلال اقدام به فسخ قرارداد با آنها خواهد 

کرد؟!

این بازیکنان حتما می مانند
در بین ۸ بازیکــن خارجی که در لیســت 
نکونام قرار دارند می توان ۳ بازیکن را به طور 
قطع در لیگ بیست و چهارم ببینیم؛ رافائل 
ســیلوا، ماشــاریپوف و بلانکــو بازیکنانی 
هســتند که عملکــرد خوبشــان در فصل 

گذشــته قطعا راه را برای ادامه همکاری باز 
خواهد گذاشت هر ســه بازیکن جز نفرات 

فیکس ترکیب نکونام خواهند بود.

بلاتکلیف ها!
کریستوفسکی: گلر بوسنیایی در روزهایی 
جذب شــد که نه تکلیف سرمربی استقلال 
مشــخص بود و نه سید حســین حسینی. 
مدیران اســتقلال برای اینکه احیاناً دچار 
لطمه شدید نشوند با این دروازه بان قرارداد 
منعقد کردند تا دست شان خالی نباشد اما با 
بازگشت نکونام و حسینی به استقلال تا حد 
زیادی جایگاه آقای شماره یک سست شده 
و احتمال اینکه از لیست خارج شود، بسیار 

زیاد است.
زیلیکیچ: وینگر بوســنیایی نیــز به همراه 
دروازه بان بوســنیایی به استقلال پیوست. 
فیلم هایی که از او منتشر شده نشان می دهد 

توانایــی مطلوبــی دارد اما بــه جهت آنکه 
استقلال جای مانور آنچنانی ندارد، ممکن 
اســت او در نهایت قربانی شده و از استقلال 
فصل بیســت وچهارم کنار گذاشــته شود. 
هرچند که کنار گذاشــتن نام این بازیکن 
به همراه هموطنش برای استقلال هزینه بر 

خواهد بود.
منتظر محمد: همین حالا هم با اســتقلال 
قــرارداد دارد اما گفته می شــود به دلایلی 
نکونام روی ادامه کار با ایــن بازیکن مردد 
اســت و هنوز تصمیم قطعی و نهایی خود را 
بابت ادامــه کار با این بازیکــن اتخاذ نکرده 

است.
 اگر منتظر محمد در اســتقلال بماند بدون 
توجــه به اینکه چه ســنی دارد و ســهمیه 
زیر۲۳ یا زیر ۲۵ سال حساب می شود، یک 
جای خارجی را در استقلال پر خواهد کرد. 

تکلیف او هم روشن نیست.
کوین یامگا: او می خواهد با یک چشــم هم 
بازی کند. این را به اطلاع سرمربی استقلال 
هم رسانده اما مشخص نیســت که قوانین 
فیفا چنین اجازه ای را بــه مدافع-هافبک 
توانمند فرانسوی اســتقلال بدهد یا خیر؟! 
یامگا در تلاش اســت بــا نابینایی که باعث 
جلوگیری از ادامه بــازی در دنیای فوتبال 
می شــود، مبارزه کنــد اما شــاید تلاش او 
به هیچ نتیجــه ای منجر نشــود و اتفاقاتی 

برخلاف میلش رخ دهد.
کاکوتــا: در ترکیه تســت پزشــکی داد و 
قرارشده نتایج به ایران ارسال شود. آخرین 
خبر درباره او این بود که به کشــورش رفته 
و قرار اســت با خانواده به تهــران برگردد. 
اگر چنیــن اتفاقی رخ دهد او نیــز قطعاً در 
ترکیب فصــل بعد حضور خواهد داشــت و 
برای استقلال به میدان خواهد رفت. کاکوتا 
سابقه بسیار پررنگی در دنیای فوتبال دارد 
و حضورش در ترکیب اســتقلال فصل بعد 

موهبت بزرگی خواهد بود.

یاسر خلیل نژاد خبر داد؛ ارزیابی عملکرد تیراندازان درالمپیک

ژیمناستیک ایران با درگاهی متحول شد
خریدار   سرپرســت دبیری فدراســیون 
ژیمناستیک با اشــاره به تاریخ سازی الفتی 
در پاریس گفت: این موفقیــت نتیجه یک 
برنامه ریزی هشــت ساله اســت که اکنون 

بخشی از آن به ثمر نشسته است.
صعــود مهــدی الفتــی به جمع هشــت 
ژیمناســت برتر المپیــک ۲۰۲۴ پاریس 
فدراســیون این رشــته و مدیــران آن را 
در مرکــز توجــه ورزش ایران قــرار داده 
اســت. الفتی روز شــنبه هفته گذشته و در 
مســابقات پرش خرک با نمــره ۱۴.۵۸۳ 
بالاتر از بسیاری از قهرمانان این رشته موفق 
به حضور در فینال شــد. فینال این ماده از 

مسابقات  امروز)یکشنبه( برگزار می شود.
برای پاســخ به این پرسش ســراغ محسن 
ســلیمانی سرپرســت دیبری فدراسیون 
ژیمناســتیک رفتیم. وی در این گفت وگو 
با بیــان اینکه تاریخ ســازی پســر گرگانی 
یــک روزه اتفــاق نیفتاده گفــت: آنچه که 
امروز شاهد آن هســتیم نتیجه یک برنامه 
هشت ساله است. البته در مسیر این برنامه 
مشکلات و بحران های مدیریتی هم بود اما 
در نهایت ژیمناســتیک ایران بعد از حدود 

۶۰ سال در المپیک قوی ظاهر شد.

حضور در المپیک پاریس از سال ۹6 
هدف گذاری شد

ســال ۱۳۹۶ زهرا اینچه درگاهی به عنوان 
رئیس فدراســیون انتخاب شــد و یکی از 
اهداف خود را حضور نماینــدگان ایران در 
المپیک ۲۰۲۴ اعلام کــرد. برای این کار ما 
جزوه مراحل حضــور در المپیک را ترجمه 
و برنامــه های خــود را براســاس آن اعلام 
کردیم. اردوها به صورت مســتمر تشکیل 
شــد و جوانانی مانند مهدی الفتی و مهدی 
احمد کهنی به تیم دعوت شدند. همچنین 
ســعید رضا کیخا نیز در این اردوها حضور 

پیدا کرد. برنامه به خوبــی پیش رفت و اگر 
شــرایط کرونایی نبود ما چهار ســال پیش 

می توانستیم به المپیک برسیم.

هزارم ثانیه المپیک را از کیخا گرفت
ســعید رضا کیخا از نابغه های ژیمناستیک 
ایران اســت که چند حرکت به نام وی ثبت 
شده. در اسفند سال ۱۳۹۸ وی در مسابقات 
جمهوری آذربایجان راهی فینال شد و همه 
امید به کســب مدال طلای وی داشــتند اما 
مســئولان مســابقات فینال را برگزار نکرده 
و امتیاز مرحلــه مقدماتی را بــرای مدعیان 
محاسبه کردند. وی ســال بعد از آن در قطر 
نیز حضور پیدا کــرد و تنها بــا اختلاف ۱۳ 
هزارم نمره نتوانســت به المپیک برسد. این 
یک اتفاق بســیار تلخ برای ورزش ایران بود. 
کیخا در آن سال بسیار آماده بود اما متاسفانه 

نتوانست راهی سرزمین آفتاب شود.

احمدکهنی قربانی بحران مدیریت شد
در این دوره مهدی احمد کهنی هم شانس 
کسب سهمیه بود و حتی شانس وی بیشتر 
از الفتی محاســبه می شــد امــا اتفاقی رخ 
داد که موجب شــد تا احمد کهنــی نتواند 
المپیکی شــود. ایمیل هایی که از وادا داده 
شده بود توسط کارشناس خبره فدراسیون 
به اطــلاع احمدکهنی رســید؛ امــا کهنی 
غفلت کرد تا در نهایت المپیک را از دســت 
بدهد. واقعیت این اســت که مدیران وقت 
فدراســیون باید پیگیری های لازم را انجام 
می دادند اما این اتفــاق رخ نداد تا کهنی در 
آذر ماه و دو مــاه پیش از بازگشــت اینچه 

درگاهی به فدراسیون محروم شد.

من با آن مدیران کار کردم اما سبک 
آنان را قبول نداشتم

یک دوره ۲ ســاله جابجایــی مدیریت در 

فدراســیون داشــتیم و چند سرپرست نیز 
آمدند. من با برخی از آنهــا کار کردم و برای 
پیشرفت ژیمناســتیک هر کاری لازم بود 
انجام دادم اما در برخی از مواقع با بی اخلاقی 
هم مواجه شــدم. من اگر با ایــن افراد کار 
کردم به خاطر ژیمناســتیک بود اما سبک 
مدیریتی وفنی آنها را اصلا قبول نداشــتم. 
تلاش کردم تا ژیمناســتیک راکد نماند و از 

ریل توسعه خارج نشود.

اینچه درگاهی تمرکز خود را روی 
المپیکی شدن ژیمناستیک گذاشت

اینچه درگاهی دی ماه سال ۱۴۰۲ بعد از یک 
دوره طولانی مدت به فدراســیون برگشت 
و در نخســتین حرکت اردوهای تیم ملی را 
ســاماندهی کرد او حتی پیش از بازگشــت 
به فدراســیون از امضای خود بــرای صدور 
لایسنس ورزشکاران اســتفاده کرد و نتیجه 
آن نیز مدال نقره بازی های آســیایی ۲۰۲۲ 
هانگژو توســط الفتی بود. اردوهای تیم ملی 
از دی ماه سال ۱۴۰۲ به صورت مستمر آغاز 
شــد. در فرودین ماه اعزام به مسابقات جام 
جهانی قطر را داشــتیم که مســائل امنیتی 
پیش آمد و مجبــور شــدیم از راه زمینی به 
ارمنستان برویم. مشکلات زیادی پیش روی 
ما وجود داشت اما با یک تدبیر درست الفتی 
به قطر اعزام شد تا در نهایت مقدمات حضور 

الفتی در المپیک فراهم شود.

یک پرونده بزرگ بین المللی 
را برنده شدیم

هر چند که مهدی الفتی با کســب سهمیه 
المپیک تاریخ ســازی کرد اما مســوولان 
ورزش اســترالیا یک لایحه بــه دادگاه بین 
المللی ورزش ارائه کردند تا این سهمیه را از 
چنگ ایران خارج کنند. این اتفاق همزمان 
با انتخابات فدراســیون بود که موجب شد 

یک کارگروه تشکیل شــود و در جلسه ای 
که حدود پنج ســاعت طول کشید دفاعیه 
را تنظیم کردیم. فدراســیون جهانی نیز از 
سهمیه کسب شده توســط الفتی حمایت 
کرد و در نهایت دادگاه CAS رای به ســود 
ایران داد. این یکــی از اتفاقات مهم ورزش 
کشور بود. یک پرونده بزرگ بین المللی در 
دادگاه ورزش برنده شــدیم و نتیجه آن نیز 

امروز در پاریس مشخص است.
مهدی الفتی در نخستین تجربه بین المللی 
خود یک اتفاق بزرگ را رقــم زد. میانگین 
نمره وی در حــد قهرمانان بزرگ اســت. 
حرکت وی بســیار پخته بــود او به خوبی 
استرس رقابت ها را کنترل کرد. وی اکنون 
باید با بزرگان جهان رقابت کند و هر امکان 
نیز وجــود دارد. اما باید انتظــار منطقی از 
الفتی داشته باشــیم زیرا وی در سن جوانی 

یک آوردگاه بزرگ را تجربه می کند.

وزارت و کمیته حامی ما بودند
در ایــن چند روز همــه از موفقیــت الفتی 
صحبت می کنند. بایــد بگویم این موفقیت 
نتیجه یک برنامه هشــت ســاله است. لازم 

اســت از کیومرث هاشــمی وزیــر ورزش، 
سیدمحمد شروین اســبقیان معاون وزیر، 
محمودخســروی وفا رئیــس کمیته ملی 
المپیک و مناف هاشمی دبیر کل کمیته ملی 
المپیک تشکر کنم که همواره یار و یارو این 
رشته بودند. الفتی تا الان کار بزرگی را انجام 
داده و امیدوارم روند تاریخ ســازی وی ادامه 
داشــته باشــد.نتیجه فوق العاده مهدی در 
المپیک پاریس و بازی های آسیایی ۲۰۲۲ 
هانگژو توقعات را از این رشته بالا برده است 
تا جایی که زهــرا اینچه درگاهی دســتور 
تشکیل ستاد راهکار حضور ورزشکاران این 
رشــته را در بازی های المپیک ۲۰۲۸ صادر 
کرد و من نیز اکنون مسئولیت این ستاد را بر 
عهده دارم. باید تمام ظرفیت ها را شناسایی 
کنیم تا بتوانیم با آغاز گزینشی های المپیک 
این رشــته حضور مقتدری داشــته باشیم. 
حضور چند ورزشــکار ایــران در المپیک 
لسُ آنجلس دور از ذهن نیســت ولی نیاز به 
یک برنامه بسیار مدون و حمایت لازم دارد. 
اکنون ژیمناســتیک ایران یک ورزشــکار 
و یــک داور در المپیک پاریــس دارد و این 

افتخار بزرگی است. 

 تیم ملی فوتسال ایران نامزد بهترین 
تیم جهان شد

 یک ســایت معتبر دنیای فوتســال، از ۱۰ نامزد بهترین تیم های ملی 
مردان جهان در سال ۲۰۲۳ رونمایی کرد.

ســایت فوتســال پلنت که برترین های فوتســال جهان در هر ســال 
میلادی را معرفی می کند، قرار اســت بهترین تیم ملی فوتسال در سال 
۲۰۲۳ را انتخاب کند.این ســایت نام ۱۰ نامزد برتر فوتســال جهان را 
اعلام کرده که در آن نام تیم ملی ایران هم دیده می شــود.تیم های ملی 
برزیل، آرژانتین، اسپانیا، پرتغال، فرانســه، ژاپن، ازبکستان، مراکش و 

افغانستان برای کسب این عنوان با ایران رقابت خواهند کرد.
تیم ملی ایران با هدایت وحید شمســایی توانســت بــه قهرمانی جام 
ملت های آسیا ۲۰۲۴ برســد و در شــهریورماه نیز باید در جام جهانی 

شرکت کند.

وزه مورایس؛ سپاهان  طلایی پوشان و ثبات با ژ
حالا قهرمانی می خواهد!

ســپاهان با ثبات ترین نیمکت را در بین تیم های لیگ برتری دارد و این 
موضوع می تواند در راه قهرمانی، کمک شایانی به طلایی پوشان کند.

»ثبات« واژه ای اســت که فاصله زیادی با تیم های لیــگ برتری ایران 
دارد؛ حالا چه بحث تغییر ســرمربی باشــد و چه بحــث مدیریتی. در 
ســالیان اخیر، شــاهد حضور ســرمربی های خارجی زیادی در لیگ 
برتر ایران بودیم که اکثرا دوام نیاوردند؛ از ریکاردو ســاپینتو گرفته تا 
قربان بردیف، پاکو خمس و سایر چهره های نام آشنایی که همگی پس 
از مقطعی حضور در فوتبال ایران بنا به دلایلــی همکاری خود را ادامه 
ندادند.در این بین اما پای ثابت لیگ، ژوزه مورایس ســرمربی سپاهان 
است. مورایس با شروع لیگ بیست وچهارم، سومین فصل حضور روی 
نیمکت طلایی پوشــان را تجریه می کند و این بین ســرمربیان کنونی 

لیگ یک رکورد خاص محسوب می شود.

یک قهرمانی و چندین حسرت
ژوزه مورایس در اولین فصل حضور خود به عنوان سرمربی سپاهان، تا 
یک قدمی قهرمانی پیش رفت اما این پرســپولیسِ یحیی گل محمدی 
بود که درنهایت با اختلاف یک امتیاز نســبت به تیمِ مرد پرتغالی، جام 
قهرمانی را بالای ســر برد. مورایس امید داشــت در اولین فصل حضور 
خود دســت به کار بزرگی بزند اما به این مهم نرســید. در شروع لیگ 
بیست وسوم، سپاهان شرایط خوبی داشت و چندین هفته هم در صدر 
جدول قرار گرفت اما رفته رفته حواشی مختلف به دامان این تیم آتش 

زد و تمرکز تنها چیزی بود که در اردوی سپاهان نداشت.

طلایی پوشــان اصفهانــی نهایتاً از کــورس قهرمانی جــا ماندند و باز 
هم پرســپولیس در هفته آخر با برتری برابر مس رفســنجان به عنوان 
قهرمانی رسید. ســپاهان اما در فصل گذشته بی دســتاورد هم نبود و 
قهرمانی در جام حذفی آن چیزی بود که مورایس و شــاگردانش کسب 
کردند. با شر وع لیگ بیست وچهارم، سپاهان باثبات ترین نیمکت لیگ 
برتر را خواهد داشــت؛ چرا که مرد پرتغالی ســومین فصل حضور خود 
روی نیمکت طلایی پوشــان را تجربه خواهد کرد و امیدوار است بتواند 

جام قهرمانی را بالای سر ببرد.

ما هم هستیم
پرسپولیس در یک ســال اخیر، سه ســرمربی مختلف را به خود دیده و 
جزو باثبات ترین ها محسوب نمی شــود. قرمزها لیگ بیست وسوم را با 
یحیی گل محمدی آغاز کردند، با اوسمار ویرا کار خود را در فصل اخیر 
به پایان بردند و در لیگ بیســت وچهارم شــاهد حضور خوان کارلوس 
گاریدو خواهیم بود.استقلال اما با جواد نکونام ثبات بیشتری نسبت به 
پرسپولیس دارد و کاپیتان سابق تیم ملی دومین فصل حضورش روی 
نیمکت آبی ها را تجربه می کند. تیم های تــازه صعود کرده مانند خیبر 
خرم آباد و چادرملو اردکان تکلیف شــان مشخص است و سرمربیان هر 
دو تیم اولین تجربه خود با این تیم ها را در لیگ برتر کســب می کنند. 
رضا مهاجری پیش از لیگ بیســت وچهارم هم ســابقه نشستن روی 

نیمکت تیم های لیگ برتری را دارد اما با خیبر اولین بار است.
از بیــن دیگر تیم های لیگ برتــری، تنها ذوب آهن، مس رفســنجان، 
آلومینیوم اراک و نساجی با ســرمربیان خود در لیگ بیست وسوم وارد 
لیگ بیســت وچهارم می شــوند. اکنون باید منتظر ماند و دید آیا ثبات 

ملاک قهرمانی در لیگ بیست وچهارم خواهد بود یا خیر.

برنامه قایقرانان آبهای آرام در المپیک اعلام شد
 قایقران کایــاک و کانوی ایــران از ۱۷ مرداد کار خود را در مســابقات 

آبهای آرام المپیک پاریس آغاز خواهند کرد.
مســابقات قایقرانی آبهای المپیک پاریس از روز سه شنبه ۱۶ مرداد در 
استادیوم دریایی ورس سور مارنه آغاز می شود. نمایندگان ایران اما کار 
خود را از چهارشــنبه ۱۷ مرداد در مواد کایاک و کانوی تک نفره مردان 

آغاز خواهند کرد.
علی آقامیرزایی که در کایاک یکنفره ۱۰۰۰ متر مردان کسب سهمیه 

کرده، با هدایت آرش بصارت دار در این رقابت حاضر خواهد بود.
آقامیرزایــی در این مــاده با ۲۸ قایقــران دیگر رقابــت خواهند کرد. 
مسابقات کایاک در ۵ گروه مقدماتی انجام می شــود و قایق های اول و 

دوم به نیمه نهایی و بقیه راهی یک چهارم نهایی می شوند.

شماره:3/03/2655  تاریخ :1403/05/11

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر بر اینکه تحدید حدود در ششدانگ دو قطعه زمین مزروعی پلاک ثبتی 134 اصلی آقبلاغ آقا جان خان 

تحدید حدود روز پنج شنبه مورخه 1403/06/08   1-خانم زهرا محمدتقی زاده آقبلاغ :بشناسه ملی 146243815 فرزند همت به پلاک 
2045فرعی مساحت 8447/55متر مربع 2-خانم نگار محمد تقی زاده آقبلاغ بشناسه ملی 6039364548 و هانیه محمد تقی زاده آقبلاغ 
بشناسه ملی 1462437281 و زهرا محمد تقی زاده آقبلاغ بشناسه ملی 1462438415 فرزندان همت به پلاک 2044 فرعی به مساحت 
1235/15 متر مربع  در بخش 3 اردبیل برابر آرا به هیات حل اختلاف مستقر در منطقه یک اردبیل موضوع تعیین تکلیف وضیعت ثبتی 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی تایید مالکیت گردیده است و تا کنون تحدید حدود آن به عمل نیامده است، فلذاطبق ماده 13 

آیین نامه قانون مزبور تحدید حدود پلاک مرقوم روز فوق الذکر راس ساعت 10 صبح در محل شروع و به عمل خواهد آمد.
بدین وسیله به مالکین و مجاورین اخطار می شود در موعد مقرر در محل حاضر تا طبق مقررات نسبت به تحدید حدود پلاک مزبور 

نظارت فرمایند و اعتراض به حقوق ارتقاقی و حدود آن مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 روز خواهد بود .
تاریخ انتشار:1403/05/14

رئیس اداره ثبت اسنادو املاک منطقه یک اردبیل  رضا احمدیان  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ ایین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ١٤٠٣٦٠331012002832 مورخ ١٤٠٣/٣/٣١ جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت ساوجبلاغ محمد شاهین فر فرزند علی بشماره شناسنامه ٤ نسبت به ششدانگ یک 

قطعه زمین به مساحت 5817/5 متر مربع
پنج هزار و هشتصد و هفده مترو نیم - از پلاک ثبتی 5 فرعی از 328 اصلی واقع دربانو صحرا جزء حوزه ثبتى ساوجبلاغ از مالکیت فرزین 
طباطبایی مقدم برابر سند قطعی 23110 مورخ 1370/08/15 دفتر خانه ٤٠8 تهران ذیل دفتر 120 صفحه 509 محرز گردیده است لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از رسید، ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض در خواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. میم الف : 11073 
 بشیر نعیم زاده
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف کریم انصاری

نوبت اول : 1403/05/16 نوبت دوم : 1403/05/31



اصفهان-مریم مومنی  معاون خرید فولاد 
مبارکــه، گفت: بومی ســازی یکــی از مباحث 
بســیار مهمی اســت که از دهــه ۸۰ در فولاد 
مبارکه آغاز شــد و امروز با پشتکار و همت همه 
تلاشگران در این شــرکت به جایی رسیده که 
حدوداً بیــن ۹۰ تا ۹۵ درصــد از قطعات یدکی 

و مکانیکی این مجموعه ساخت داخل است.
پنجمین جلســه کمیتــه بومی ســازی گروه 
فولاد مبارکه روز دوشــنبه ۸ مردادماه ۱۴۰۳ 
با حضور معــاون خریــد، مدیــر برنامه ریزی 
خرید، رئیس و کارشناســان واحد بومی سازی 
و نمایندگان واحدهای بومی سازی شرکت های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه در ســالن جلســات 
ســاختمان مدیریت خدمات فنی و پشتیبانی 
فولاد مبارکه برگزار شــد. مصطفی عطایی پور، 
معاون خرید فولاد مبارکه، در این جلسه ضمن 
ابراز خرســندی از اســتمرار جلســات کمیته 
بومی ســازی گروه فولاد مبارکــه اظهار کرد: 
بومی ســازی یکی از مباحث بسیار مهمی است 
که از دهه ۸۰ در فولاد مبارکه آغاز شــد و امروز 

با پشتکار و همت همه تلاشگران در این شرکت 
به جایی رسیده که حدوداً بین ۹۰ تا ۹۵ درصد 
از قطعــات یدکــی و مکانیکی ایــن مجموعه 

ساخت داخل است.
وی با بیــان اینکه فولاد مبارکه طی ســال های 
گذشــته درصــدد توســعه و ترویــج فرهنگ 
بومی سازی در شــرکت های زیرمجموعه خود 
نیز بوده اســت، افزود: فولاد مبارکه با برگزاری 
جلســات منظــم و انجــام برنامه ریزی هــای 
هدفمنــد، بــه دنبال تشــویق شــرکت های 
زیرمجموعــه بــرای بومی ســازی قطعــات و 
تجهیزاتشــان اســت. معاون خرید شــرکت 
فولاد مبارکه بــا تأکید بر ضــرورت هم افزایی 
برای تحقق بومی ســازی در گروه فولاد مبارکه 
گفت: فــولاد مبارکه در راســتای انتقال دانش 
شــیوه های بومی ســازی و حمایت از ساخت 
داخــل، جلســات متعــددی با شــرکت های 
زیرمجموعه خود داشــته و خواهد داشت. وی 
خاطرنشــان کرد: این جلســات از سال ۱۴۰۲ 
به صــورت جدی تر و بــا محوریــت مدیریت 

برنامه ریــزی خرید و واحد بومی ســازی فولاد 
مبارکه با شــرکت های زیرمجموعه ادامه یافت. 
این در حالی اســت کــه امروز در گــروه فولاد 
مبارکه، یک فهم مشترک در حوزه بومی سازی 
به وجود آمده؛ تاجایی که هریک از شرکت های 
زیرمجموعــه، واحــدی تحــت عنــوان واحد 

بومی سازی برای خود ایجاد کرده اند.
عطایی پور با بیان اینکه طبیعی اســت در کنار 
بومی سازی هر قطعه یا تجهیز، دانش مربوط به 
آن نیز وارد هر شرکت می شــود، اذعان داشت: 
با گسترش فرهنگ بومی سازی، این الزام برای 
شــرکت ها ایجاد می شــود که با شــرکت های 
دانش بنیــان و فناور ارتبــاط برقــرار کنند و 

همکاری های مشترک با آنان را افزایش دهند.
وی تصریح کرد: طی ســال های اخیر با افزایش 
میــزان بومی ســازی در گروه فــولاد مبارکه، 
بســیاری از شــرکت های دانش بنیان کشــور 
بیش از گذشــته فعال تر از قبل شده اند و همین 
امر منجر به امیدآفرینی میــان جوانان نخبه و 
متخصص کشور شده است. از سوی دیگر، فولاد 

مبارکه میزان خرید قطعــات موردنیاز خود را 
از شــرکت های دانش بنیــان افزایــش داده و 
به عنوان یکی از بزرگ تریــن حمایت کنندگان 
این شرکت ها مطرح شده اســت. معاون خرید 
فــولاد مبارکه بــا تأکیــد بر ضــرورت تعمیم 

فرهنگ بومی سازی به دیگر فولادسازان کشور 
بیان داشــت: فولاد مبارکه آمادگی کامل برای 
انتقال دانــش و تجارب حوزه بومی ســازی به 
دیگر صنایع فولادی کشور را دارد و در جلسات 

مربوطه این امر را به منصه ظهور می گذارد.

قزوین-مریم نقدی، در حاشیه برگزاری این نمایشگاه  
عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین با  کامران صلاح باجگیر 

نائب رئیس اتاق بازرگانی اربیل، دیدار و گفتگو کرد.
در این نشســت تخصصی که با حضور اســکندری معاون 
سرکنســولگری ایران در اربیل، ســمیعی رایزن اقتصادی 
سرکنســولگری، علی رحمانی معاون اقتصادی استانداری 
قزوین در محل اتاق بازرگانی اربیل برگزار شد حاج ابراهیم 
گردی، رشــید مصطفی میرخان، نوزاد غفــور رئیس اتاق 
سلیمانیه و رســول حاج عمر رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
اربیل و  شــیخ مصطفی رئیس اتحادیــه صادرکنندگان و 
واردکننــدگان اقلیم کردســتان،اعضای هیات رئیســه و 
هیات نمایندگان اتــاق قزوین  نیز حضور داشــتند.دراین 
جلســه  برای تداوم برگزاری نشستهای تخصصی و رو در رو 

با تجار دو طرف گفتگو و تبادل نظر شد.
مهدی عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین در این نشســت 
گفت: با توجه به ظرفیتهای صنعتــی قزوین آمادگی داریم 
ضمن شناسایی و معرفی نیازها و توانمندی های تولیدی و 
صادراتی موجود بتوانیم به فصل مشــترکی برسیم تا برنامه 
های خــود را عملیاتی کنیم. وی بیان کرد: نگاه مســئولان 
اتاق بازرگانی قزوین در اعزام و پذیرش هیئت های تجاری 
رسیدن به دستاورد عملی و انعقاد قرارداد است تا بتوانیم با 

این راهکار به افزایش صادرات استان و کشور کمک کنیم.
مهندس عبدیــان از تجــار و بازرگانان و ســرمایه گذاران 
اســتان اربیل و اقلیم کردســتان دعوت کــرد در ماههای 
آینده در ســفر به اســتان قزوین ضمن آشــنایی بیشتر با 
ظرفیت های این منطقه صنعتی برای توســعه مناســبات 

تجاری اقدام کنند. وی افزود: امیدواریم با پیگیری مجدانه 
فعالیتهای نمایشــگاهی و نشســت هــای رو در رو با تجار 
اقلیم کردســتان به یک جمع بندی نهایی برای کار اجرایی 
دســت یابیم. رئیس  اتحادیه صادرکنندگان استان قزوین 
اظهارداشت: بعد از حوادث ســالهای اخیر که موجب ایجاد 
وقفه در مناسبات تجاری و بازرگانی ایران و اقلیم کردستان 
شــده بود بسیارخرســندیم که با تلاش اتاق های بازرگانی 
قزوین و اقلیم کردســتان بویژه اربیل وارد شرایط مطلوبی 
برای ســرمایه گــذاری هــای دو جانبه و افزایــش میزان 

صادرات و واردات بین قزوین و اقلیم کردستان شده ایم.
در این نشست از ســوی روســای اتاق بازرگانی اقلیم برای 
توســعه مناســبات تجاری و اعزام هیات های بازرگانی به 

گرمی استقبال شد.

اراک مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اســتان مرکــزی گفت: بــرای جلوگیــری از تــردد خودرو 
و موتورســیکلت در بازار تاریخی اراک، ســه گذر اصلی بازار 

اراک، با راهبند اتوماتیک مسدود می شود.
مــرادی گفــت: در خصــوص ضــرورت ممانعــت از تردد 
موتورســیکلت و همچنین مســدود شــدن ورودی راسته و 
گذرها برای جلوگیــری از تردد خودرو در بــازار، این تصمیم 

اتخاذ شده است.
وی بیان کرد: جلوگیری از تردد موتورســیکلت ها با همکاری 
پلیس انتظامی و راهور در دســتور کار قرار گرفته و در مراحل 
بعدی با اجرای طرح هوشمندســازی نصب دوربین در بازار، 

پیگیری می شود.
شــهردار اراک نیز در این جلســه گفت: ضمن حفظ کالبد و 
پیشــینه تاریخی بازار، باید از روش های مدرنیته و هوشمند 

در بحث نگهداری و مدیریت این مجموعــه بهره برد و در این 
میان می توان از تجربه ســایر شــهرهای کشــور در مدیریت 
بازارهای تاریخی، اســتفاده شــود. علیرضا محمودی درباره 
تکمیل پلاک کوبی راســته و گذرهای بازار افزود: ۵۲۰ پلاک 
از ۲ هزار پلاک درخواســت شده نصب شــده  و ادامه عملیات 
پلاک کوبی به زودی توسط سازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهری شهرداری اجرایی و عملیاتی می شود. وی در خصوص 

تخصیص اعتبار و اقدامات عمرانی انجام شــده توسط اعضای 
شــورای راهبردی در بازار، گفت: شــهرداری اراک در بودجه 
ســال جاری، ۳۰۰ میلیارد ریال به بــازار اختصاص داده و در 
حال حاضر در توافــق با مالکین، عملیات رفــع خطر و مرمت 
ســراها از جمله ســرای حاج باشــی، آقایی و بخشی از سرای 
نوذری در حال انجام اســت، همچنین طرح ســر درب جدید 

ورودی بازار نیز در دستور کار اجرا قرار دارد.

ســنندج- فاطمه ملایی  مدیــر مخابــرات منطقه 
کردســتان گفت: با هــدف ارایه خدمت به زائــران اربعین 
حســینی در محــدوده مرز باشــماق مریــوان، ۳۸ پروژه 

مخابراتی اجرا و به صورت ۱۰۰ درصد محقق شده است.
آزاد حکمت  اظهار کرد: با توســعه زیرساخت ها و تجهیزات 
شــبکه ارتباطات ســیار و دیتا ۳۸ پروژه در نقاط شهری و 
روســتایی واقع در محدوده مرزباشــماق مریوان با سرمایه 

گذاری یک هزار و ۸۹۹ میلیارد ریال انجام شده است.
وی خاطرنشان ســاخت: نصب و راه اندازی ســایت تلفن 
همراه در ۱۱ نقطه روســتایی شهرســتان مریوان با اعتبار 
۸۸۰ میلیارد ریال و ارتقا تکنولوژی ۱۰ ســایت تلفن همراه 
به ۴G در نقطه روستایی با ســرمایه گذاری ۳۰۰ میلیارد 

ریال از جمله طرح های اجرا شده است.
مدیر مخابرات منطقه کردســتان اعلام کــرد: راه اندازی 
تکنولوژی ۵G در ۶ سایت شــهری و راه اندازی تکنولوژی 

TDLTE بر روی هفت سایت شهری دیگر با مجموع اعتبار 
هزینه شــده به میزان ۴۸۵ میلیارد ریال از دیگر پروژه های 

محقق شده است.
حکمت، نصــب و راه اندازی ســایت تلفن همراه در شــهر 
مریوان با ســرمایه گذاری ۸۰ میلیارد ریــال و نصب و راه 
اندازی ســایت پرتابل همراه اول در محدوده مرزباشماق با 
اعتبار ۷۰ میلیارد ریــال را از جمله پروژه های اجرا شــده 

مختص به اربعین عنوان کرد.
وی افزود: در شــهر کانی دینار نیز یک ســایت تلفن همراه 
اول مخابرات با اعتبار ۸۰ میلیارد ریــال نصب و راه اندازی 

شده است.

وی بیان داشت: پروژه افزایش پوشــش و آنتن دهی شبکه
WIFI )اینترنت بدون سیم( موجود در محور مرز باشماق 
با نصب تجهیزات فنی و ســرمایه گذاری ۴ میلیارد ریال به 

اتمام رسیده است.
مدیر مخابرات منطقه کردســتان با بیان اینکه تحقق ۱۰۰ 
درصدی ایــن پروژه ها در بهبــود عملکرد سیســتم های 
مخابراتی و ارتقا ســطح کیفی خدمات مخابراتی قابل ارائه 
به مشــتریان تأثیر قابل توجهی دارد گفت: در حال حاضر 
خدمات باکیفیــت مخابراتی مورد اســتفاده و بهره مندی 

مشتریان ساکن در این محدوده قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه ارائه ســرویس های با کیفیت مخابراتی 

به مشــتریان علاوه بر رسالت ذاتی و اســتراتژی مخابرات 
مورد توجه است به لحاظ اجرا و تحقق برنامه های مسؤلیت 

اجتماعی نگاه ویژه ایی به آنها داریم.

وین قز

مرکزی

کردستان

درحاشیه اولین نمایشگاه تخصصی توانمندی های صادراتی  قزوین  در اربیل عراق صورت گرفت ؛ 

وین با نایب رئیس اتاق بازرگانی اربیل  دیداررییس اتاق بازرگانی قز

مدیرکل میراث فرهنگی استان مرکزی: 

  گذر اصلی بازار اراک با راهبند اتوماتیک مسدود می شود

مدیر مخابرات منطقه کردستان:

وژه مخابراتی برای خدمت به زائران اربعین در مرز باشماق اجرا شد ۳۸پر

بوشهر -ســهیلا کرمپورنیا عبدالرحیــم افروغ در 
نشست شورای اداری اداره کل فرهنگ استان بوشهر که 
با محوریت محرومیت زدایی فرهنگ و هنر برگزار شــد، 
گفت: ما فعالان حوزه فرهنگ و هنر برای ضریب رســانه 
ای و پیوســت فرهنگی و هنری این موضوع تکلیف داریم 
و باید تشــخیص بدهیم وظیفه مان چیست و آن را به نحو 
شایســته ای انجام دهیم.به گزارش روابط عمومی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان بوشهر، افروغ اظهار 
داشت: در تاریخ بشر همیشــه تقابل بین مکتب توحیدی 
و مکاتبــی که بدنبــال بردگی انســان در خدمت آمال و 

اندیشه های خود هستند، وجود دارد.
وی افــزود: جنگ حق و باطل مختص یــک برهه از زمان 
نیســت و تا یوم الوقت المعلوم ادامه خواهد داشــت آن 
جایی که جریان حق غالب است، جریان باطل به اقتضای 

شرایط خود دست به نامردی خواهد زد.
افروغ بــا بیــان اینکه امــروز جریان تروریســم حاصل 
ناکارآمدی اندیشــه ماتریالیســم در مدیریت دنیاست، 
گفت: امروز اندیشــه لیبرالیســم توان مدیریــت دنیا را 
ندارد و عملا و رسما با منشورهای بسته شده ای که دارد، 

اندیشه و راه خود را دور می زند.
وی با بیان اندیشــه لیبرالیســم قائل به گفتگو و آزادی 
انسان و اندیشه نیست، خاطرنشــان کرد: در کدام عرف 
کنوانسیون های بین المللی است که یک مقام عالی رتبه 
سیاسی کشوری را در ماموریت سیاســی آن هم در یک 

مراسم رسمی به شهادت برسانند؟
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان بوشهر ابراز 
کرد: امروز پس از کمونیســم می بینیم که لیبرالیســم 
در سراشــیبی پرشتاب ســقوط قرار گرفته است، اگرچه 
دســت و پا می زنند و تلاش می کنند ولی بی شک نتیجه 
ای نخواهند گرفت چون این مســیر، مسیر باطلی است و 

عاقبت باطل هم فنا و نابودی است.
وی با بیــان اینکه ترور شــهید اســماعیل هنیه حرکت 
شنیع و بســیار ســخیف و زشــتی اســت، اضافه کرد: 
غیرت جمهوری اســلامی ایران و ولی امر ما باعث شــد 
که خونخواهی مهمان به عنوان حق مســلم خود محفوظ 
دانسته و اقدام متقابل انجام شود و حتما این خونخواهی 

صورت می گیرد.

ساوه-علی کریمی   حبیب الله رضایی  رئیس انتقال 
خون ساوه  در نشست با اصحاب رســانه با تاکید بر نقش 
رسانه در ترویج فرهنگ اهدای خون، اظهار کرد: سازمان 
انتقال خون به عنوان یکی از ارکان مهم نظام ســلامت و 
ناجی حیات بیماران بوده و در مســیر پیشرفت و توسعه 
خدمات، می توان از حمایت و پشتوانه خبرنگاران صادق 

و امانتدار در ارائه خدمات بهره مند شد.
رئیس انتقال خون ســاوه تصریح کرد: در راستای ترویج 
فرهنــگ اهدای خــون و ارائــه خدمات بیشــتر به اهدا 
کننــدگان علاوه بر شــیفت صبح، یــک روز در هفته در 
شیفت عصر )سه شــنبه( نیز فعال شده تا شاغلان هم در 
این امر خداپسندانه شــریک شوند که خوشبختانه شاهد 

استقبال مردم در اولین روز بودیم.
رضایی با بیان اینکه بیشــتر اهدا کنندگان خون، از نسل 
دفاع مقدس هســتند، افزود: با توجه به بالا رفتن سن این 

قشر، نیازمند ترویج این فرهنگ در نسل جوان هستیم.
وی تصریــح کرد: افــرادی که کمتــر از یکســال اخیر 
خالکوبی، تتو یا حجامت داشــتند به دلیل نشــان ندادن 
آلودگــی در آزمایش، امــکان اهدای خــون ندارند و از 
آنجایی که هر واحد خون ۳ نفر را نجــات می دهد انتظار 
می رود جوانــان از اقدامات معاف کننــده از اهدای خون 
بپرهیزند. رئیس انتقال خون ساوه تصریح کرد: از ابتدای 
ســال جاری، شاهد رشــد اهدای خون نســبت به سال 
گذشته هستیم و اســتان مرکزی از اســتان های انتقال 

دهنده خون به سایر استان ها است.
وی با تاکیــد بر نقش رســانه ها در ترویــج فرهنگ اهدا 
خون گفت: برای تحقق این مهــم نیازمند ترویج اهدای 
خون در میان جوانان و بانوان هستیم، در سال حدود ۱۵ 
پویش اهدای خون داریم که اصحاب رسانه می توانند در 

ترویج این سنت حسنه شریک شوند.
رضایــی افــزود: با توجــه به اقدامــات ســازمان خون 
اســتان، امروز یک کودک ســرطانی در بیمارستان های 
اختصاصی استان کمتر از ۳ ســاعت به پلاکت دسترسی 

دارند.
وی خاطرنشــان کرد: اســتان مرکــزی در میزان کمک 
خیرین به اهدای خون رتبه اول در کشــور را کسب کرده 

است.

بوشهر ساوه
مدیرکل فرهنگ استان بوشهر:

فعالان حوزه فرهنگ و هنر برای ضریب رسانه ای و پیوست 
ور شهید اسماعیل هنیه تکلیف دارند فرهنگی و هنری تر

نسبت به سال گذشته صورت گرفت؛

   افزایش ۱۰ درصدی خونگیری
 در ساوه 

معاون خرید فولاد مبارکه ::

۹۰ تا ۹۵ درصد از قطعات یدکی و مکانیکی فولاد مبارکه ساخت داخل است

با حضور وزیرارتباطات صورت گرفت؛

افزایش پهنای باند فیبر نوری استان کرمانشاه  

کرمانشاه-حســنا فخارزاده آیین افتتاح افزایش پهنای باند فیبرنوری 
استان کرمانشاه با حضور مقام عالی وزارت ارتباط در شهر کرمانشاه برگزار شد . 

به گزارش روابط عمومی مخابرات همزمان با حضور دکتر زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در استان کرمانشاه، سیستم افزایش پهنای باند این استان  به 

بهره برداری رسید.
برپایه این گزارش ، حمیدرضا امیری مدیر منطقه کرمانشــاه در طی این مراسم 
که استاندار کرمانشاه نیز در آن حضور داشــت ، از افزایش پهنای باند به بیش از 
gb ۱ در استان خبرداد و از تست ســرعت در ساختمان برج پارک علم و فناوری 

رو نمایی کرد.
در ادامه این مراســم ، دکتر زارع  پور  با قدردانی  از عملکرد شرکت مخابرات در 
استان ، به توسعه هر چه بیشتر فیبر نوری در سطح استان و ارایه خدمات بهتر به 

مردم شریف کرمانشاه تاکید کرد.

    

 در ایام دریابست ؛

وند شناور بدون مجوز متخلف   پنج فر
در آبهای بوشهر توقیف شدند

بوشهر-رضا حیدری سرهنگ غلامی فرمانده یگان حفاظت منابع آبزیان 
استان بوشــهر از توقیف پنج فروند قایق متخلف در زمان اجرای دریابست خبر 

داد.
غلامی در این باره توضیح داد: هرســاله به جهت ضرورت حفظ و کاهش فشار بر 
ذخایر آبزیان ایامی به عنوان دریابســت از ســوی اداره کل شیلات استان اعلام 

می گردد.
وی ادامه داد: با توجه به اجرای دریابســت در آبهای استان بوشهر از تاریخ ۶ الی 

۱۲ مرداد ماه خروج هر گونه شناور برای انجام فعالیت صیادی ممنوع است.
فرمانده یگان حفاظت منابع آبزیان استان گفت: عوامل گشت این یگان بمنظور 

کنترل دریابست بصورت شبانه روزی به گشت زنی در آبهای استان می پردازند.
غلامی تصریح کرد: در گشت های روزهای نهم و دهم مرداد ماه پنج فروند شناور 
قایق بــدون مجوز صیادی خروجی از بندرهای رســتمی، عامــری، بردخون و 

روستای گاهی را توقیف کردند.
وی در رابطه با کشــفیات کشف شــده از این شــناورها گفت : چهار طاقه تور 
انتظاری ، دوازده عدد قلاب تکی، یک رشته تور ترال میگو قایق، یک جفت تخته 
صید ترال قایق ، یک دستگاه وینچ ترال و مقدار تقریبی ۲۰ کیلوگرم میگو از این 
شناورها کشف و توقیف گردید وی همچنین افزود: پرونده تخلفات صیادی برای 

همه این شناورها تشکیل و به مراجع قضایی گسیل گردید.
سرهنگ غلامی در ادامه افزود: در ایام دریابست واحد گشت این یگان در صورت 
مشاهده هر شناور در دریا که به صید مشغول بوده و ادوات صیادی داشته باشد به 

شدت و قاطعانه برخورد خواهند نمود.

    

 با کاربست دکل های ناوگان شرکت ملی حفاری ایران محقق 

شد؛

 حفر و تکمیل ۳۱ حلقه چاه های نفت وگاز 
در مناطق خشکی و دریایی کشور

اهواز-محمد مجدم حفار مردان ســختکوش شرکت ملی حفاری ایران در 
چهارماه نخست سال جاری با کاربســت دکل های حفاری ناوگان این شرکت 
موفق به حفر و تکمیل ۳۱ حلقه چاه های نفت وگاز در مناطق خشکی و دریایی 

کشور شدند.
 مســعود افشــار معاون مدیرعامل در عملیات حفاری در توضیح بیشتر در این 
باره گفت: از مجموع چاه ها، هفت حلقه توسعه ای )جدید( و ۲۴ حلقه تعمیری 

تکمیلی بوده است.
وی افزود: از شــمار چاه های پیش گفته ۲۲ حلقه در گستره عملیاتی شرکت 
ملی مناطق نفتخیزجنوب، پنج حلقه در شرکت نفت مناطق مرکزی، دو حلقه 
در شرکت نفت فلات قاره، یک حلقه در شــرکت مهندسی و توسعه نفت و یک 

حلقه در قالب پروژه تکمیل و تحویل شرکت های کارفرما و بهره بردار گردید.
افشــار با بیان اینکه در این مدت متراژ حفاری چاه ها به رقم ۴۳ هزار و ۱۹۶متر 
رسید، به شدت گرمای هوا در هفته های اخیر اشاره و اظهار کرد: با وجود شرایط 
اقلیمی دشــوار ،خاصه در فصول گرم ســال و ماهیت عملیات و کار در صنعت 
حفاری، کارکنان سختکوش شرکت با کار و تلاش شــبانه روزی و بدون وقفه 
تنها در تیرماه امسال با ثبت ۹ هزار و ۱۵۴متر حفاری، نسبت به تکمیل هشت 
حلقه چاه نفت اقدام کردند که بسیار ارزشــمند، تحسین برانگیز و جای تقدیر 

و قدردانی دارد.

    

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

مصرف برق ادارات خوزستان هر ۱۵ دقیقه یکبار 
پایش می شود

اهواز-محمد مجدم مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان گفت: 
بیش از ۲ هزارو ۳۲۸ اداره و سازمان به کنتورهای هوشمند مجهز شده اند که برق 

مصرفی این مراکز اداری پایش می شود.
علی خدری با اشاره به پایداری گرما در خوزســتان افزود: صنعت برق با شرایط 
سختی برای تامین برق پایدار روبرو اســت که جز با همکاری مشترکان امکان 

عبور از آن وجود ندارد.
وی افزود: بر اســاس مصوبه هیات دولت، ادارات و نهادهای عمومی و دولتی در 
وقت اداری ۳۰ درصد و خارج از وقت اداری یعنی بعد از ساعت ۱۳، باید ۶۰ درصد 

از مصرف برق را کاهش دهند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خوزستان با بیان اینکه کنتورهای هوشمند 
به طور اتوماتیک مصرف را رصد می کنند ادامــه داد: چنانچه هریک از ادارات از 
بار پایه که برمبنای مصرف سال ۱۴۰۰ تعریف شده عبور کند، به طور اتوماتیک 

برق ان واحد اداری قطع خواهد شد.
خدری با اشــاره به ســخنان وزیر نیرو در مرکز دیســپاچینگ ملی اظهار کرد: 

ادارات پرمصرف برای وصل مجدد برق خود باید برای عدم تکرار تعهد دهند.
وی ضمن درخواست از تمام مدیران و مســئولان ادارات و سازمان ها به منطور 
مدیریت سیســتم های سرمایشــی تاکید کرد: ادارات باید از ساعت ۱۰ صبح 
مولدهای برق خود را در مدار قــرار دهند و پیش از پایان ســاعت اداری تمامی 
سیستم های سرمایشــی را خاموش کنند تا خللی در تامین برق پایدار به وجود 

نیاید.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 وزیر نیرو مطرح کرد 
هفته جاری آخرین هفته بسیار گرم سال

 وزیر نیرو گفت: هفته پیش رو شاید آخرین هفته بسیار گرم سال است 
که ممکن است در برخی نقاط مثل تهران رکورد گرمایی هم زده شود.

 علی اکبر محرابیان در یک برنامه تلوزیونــی اظهار کرد: درجه حرارت 
هوا در برخی نقاط کشور در حالت حداکثری قرار دارد و درجه تهران در 

هفته جاری بین ۴۲ و ۴۳ درجه پیش بینی شده است.
وی خاطرنشان کرد: رکورد دمایی شهر تهران در طول تاریخ حدود ۴۳ 

درجه بوده و به نظر ممکن است امسال این رکورد زده شود.
وزیر نیرو گفت: شهرهایی مثل ورامین، قم و اصفهان شرایط گرم خیلی 

جدی خواهند داشت.
محرابیان از مردم درخواســت کرد: در این روزهای گرم صنعت برق را 

برای تأمین برق پایدار برای همه بخش های کشور یاری کنند.
وی ابراز امیدواری کرد: این هفته آخرین هفته گرم باشــد ضمن آنکه 
پیش بینی ها حاکی از آن اســت که از هفته آینده شــرایط دمایی بهتر 

خواهد شد.

 تداوم توسعه پیوسته انرژی های تجدیدپذیر 
با رشد ۹ درصدی تولید در تیرماه

به اعتقاد کارشناســان تلاش برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر در 
کشورمان به آهستگی ولی پیوسته در جریان اســت تا سهم این نوع از 

انرژی در تأمین برق کشور بیشتر شود.
 تأمین برق از انرژی های تجدیدپذیر در سال های اخیر موردتوجه قرار 

گرفته است.
کارشناســان معتقدند گرچه در ابتــدای کار، این مهم بنــا به دلایلی 
مانند به ارزان بودن تولید برق از انرژی فســیلی خیلی رونق نداشت، اما 
با مطرح شدن بیشــتر احتمال اتمام انرژی های فسیلی ضرورت توجه 

بیشتر به استفاده از انرژی های تجدیدپذیر دوچندان شده است.
از طرف دیگر ارزان تر شــدن جهانی تجهیزات مورداستفاده در توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر و نیز تلاش های گســترده کشورهای مختلف 
جهان برای توســعه این نوع انرژی، ضرورت توســعه آن در کشورمان 

را جدی تر کرد.
بر همین اساس توســعه این نوع انرژی در اولویت قرار گرفت و ظرفیت 
آن که زمانی ۸۵۳ مگاوات بود با اقدام های انجام شده اکنون به نزدیکی 

یک هزار و ۲۰۰ مگاوات رسیده است.
این افزایش ظرفیت ناشی از انجام اقدام های زیرساختی موردنیاز برای 

توسعه است.
یکی از اقدام های مهم برای توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر و ترغیب 
ســرمایه گذاران برای حضور پررنگ تر در این بخش فراهم شدن امکان 

صادرات برق تجدیدپذیرها بود که ماه های آخر سال ۱۴۰۲ فراهم شد.

چندی پیش هم محمود کمانی رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری برق ایران )ساتبا( به ایرنا گفته بود: بحث های تعیین قیمت، 
سیاســت گذاری و اخذ مجوز لازم برای توســعه این نوع نیروگاه ها در 
یکی دو سال گذشته پیگیری شده اســت که نتایج مطلبی هم حاصل 

شد.
معاون وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: براین اســاس تا کنون ســه بسته با 
ظرفیت بالا از شورای اقتصاد دریافت شده و نیز مدل سازی های مختلف 

برای سرمایه گذاری دنبال شده است.
کمانی گفت: اکنــون باید دنبال بحــث اجرا بود که ایــن مهم، همت 
شــرکت ها و بخش خصوصی را می طلبد، زیرا آنها که برنده مناقصه ها 
شده اند، همچنین سازنده ها، شرکت های مشاوره و انجمن های مرتبط 

باید با عزم جدی ورود کنند.
وی ادامه داد: مهم است که کشــور به زودی نتایج اقدام ها را ببیند و اگر 

همت شود می توان ۱۰ هزار مگاوات برنامه اعلامی را محقق کرد.
رئیس ساتبا خاطرنشــان کرد: دولت هم در کنار بخش خصوصی برای 

رفع مشکلات ایستاده است.
همچنین مهم ترین گام برای توسعه استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 

برداشته شد و امکان صادرات برق از سوی آنها فراهم شد.
مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق ایران )توانیــر( گفت: امکان تخصیص بخشــی از ظرفیت 
مبادی صادراتی به نیروگاه های تجدیدپذیر با ابلاغ مصوبه وزارت نیرو 

مبنی بر صادرات برق تجدیدپذیر فراهم شد.
ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: بر اســاس این مصوبه درصورتی که 
ظرفیــت مازاد بــرای خطــوط صادراتی برق کشــور وجود داشــته 
باشــد مجوزهای لازم جهت ســرمایه گذاری در حــوزه نیروگاه های 
تجدیدپذیــر، برق آبی و حتی زغال ســنگ ســوز به ســرمایه گذاران 

متقاضی واگذار خواهد شد.
این توســعه انرژی های تجدیدپذیر سبب شــد در خردادماه امسال 
۲۶۱ میلیون کیلوات ســاعت برق تولید و به شبکه برق کشور تزریق 

شود.
همچنین بر اساس گزارش مرکز پایش منابع انرژی تجدیدپذیر و تولید 
پراکنده، انرژی تولیــدی نیروگاه های تجدیدپذیر در ســال جاری تا 

کنون بالغ بر ۹۲۳ میلیون کیلوات ساعت است.
بنابراین گزارش تولید انرژی نیروگاه های تجدیدپذیر در تیرماه ســال 
جاری ۲۶۱ میلیون کیلوات ســاعت گزارش شده اســت که به نسبت 
به ماه گذشــته ۹ درصد رشد را نشــان می دهد؛ روند توسعه آهسته اما 

پیوسته انرژی های تجدیدپذیر را نشان می دهد.

سخنگوی صنعت برق :
کشف و امحای ۴ هزار و ۵۵۷ دستگاه ماینر 

غیرمجاز در کشور
 ســخنگوی صنعت برق گفت: ۴ هزار و ۵۵۷ دســتگاه ماینر غیرمجاز 
کشف شده در کشور با مجوز ســازمان اموال تملیکی در ۵ ماه نخست 

امسال امحا شد.
مصطفی رجبی مشهدی افزود: ماینرها پدیده ای هستند که در ۵ سال 
اخیر در ایران شــناخته شــده و به طور بی رویه ای به صورت غیرمجاز 

مورداستفاده قرار گرفته اند.
وی ادامه داد: در این مدت ۲۲۷ هزار و ۷۴۴ دســتگاه ماینر غیرمجاز با 
مصرف برقی حدود ۹۰۰ مگاوات در سراسر کشور کشف شده که برای 

تأمین برق آنها باید احداث ۱۳۰۰ مگاوات نیروگاه احداث می شد.
به گزارش ایرنا، چندی پیش عضو هیات علمی گروه پژوهشی فناوری 
اطلاعات و ارتباطات پژوهشــگاه نیرو و مســئول آزمایشگاه برچسب 
انرژی دســتگاه ماینر گفت: آزمایشگاه برچســب انرژی دستگاه ماینر 
باهدف صیانت از منابع تولید برق کشور و جلوگیری از هدررفت انرژی 
و ممانعت از ورود ماینرهای دســت دوم و مستهلک به کشور راه اندازی 

شد.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید:
نیازی به ورود شرکت های چینی برای ساخت 

مسکن نیست
مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدیــد با بیان اینکــه هدف از 
مشارکت دانش بنیان ها در نهضت ملی مســکن، کاهش زمان ساخت 
و قیمت تمام شــده اســت گفت: در ســاخت مســکن نیازی به ورود 
شــرکت های چینی نداریم اما می توانیم تکنولوژی های اجرایی جدید 

ساختمان سازی را وارد کشور کنیم.
 ســعید غفوری مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید در نشست 
تخصصــی کنسرســیوم های فنــاور و دانش بنیــان صنعتی ســازی 
مســکن گفت: اســتفاده از اقتصاد دانش بنیان و حمایت از رشد تولید 
دانش بنیان ها به ویژه در بخش عمران و ســاختمان و مســکن کشور 
مورد تاکید رهبر انقلاب اســت و امروز نیز با همین هدف و ارائه برخی 
از دستاوردها در این بخش میزبان کنسرسیوم های شرکت های دانش 

بنیان های کشور هستیم که در این زمینه تفاهم نامه منعقد کنیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیــان اینکه احداث یک هــزار واحد از 
واحدهای نهضت ملی و پروژه های مشــارکتی با همکاری شرکت های 
دانش بنیان هــا را در برنامه داریــم، گفت: حمایت ما از شــرکت های 
دانش بنیان تنها مالی و تسهیلاتی نیســت بلکه در حمایت ها به دنبال 
ایجاد پلتفرم هایی هســتیم که ساختار بروکراســی را تغییر دهیم و به 
ساختار شبکه ای برســیم که بتوانیم از ظرفیت دانش بنیان ها استفاده 

کنیم.
غفوری هدف از مشــارکت دانش بنیان ها را در پروژه های نهضت ملی 
مسکن و سایر شیوه های ســاخت، کاهش زمان ساخت، کاهش قیمت 
تمام شــده و کیفی ســازی عنوان کرد و افزود: بــرای خروجی بهتر، 
مقاوم سازی بیشــتر ســاختمان ها و از همه مهم تر کاهش هزینه تمام 

شده به سمت شرکت های دانش بنیان می رویم.
مدیرعامل شرکت عمران شــهرهای جدید از ورود شرکت های چینی 
به ساختمان سازی در بخش صنعتی ســازی نوین و تکنولوژی اجرایی 
جدید در حوزه ساخت خبر داد و گفت: در موضوع ساخت مسکن هیچ 
نیازی به ورود شرکت های خارجی از جمله شرکت های چینی نداریم، 
اما موضوع مهم استفاده از تکنولوژی های اجرایی جدید در دنیا است که 

در این بخش با برخی کشورها تعامل خواهیم داشت.
وی افزود: به دنبال این هســتیم که با همکاری شــرکت های چینی، 
تکنولوژی های اجرایی جدید ساختمان سازی را وارد کشور کنیم و در 
این زمینه چند شرکت چینی از پروژه های ســاختمان کشور از جمله 
پرند و پردیس بازدید کردند؛ در مذاکره با چینی ها پتانســیل خوبی در 
این شــرکت ها برای تکنولوژی های اجرایی در کشــورمان دیدیم که 

سنگ بنای این مشارکت ها از بیش از یک سال پیش گذاشته شد.
غفوری با بیان اینکه برخی از این تکنولوژی ها به شــکل ساختمان های 
پیش ســاخته اســت، گفت: این تکنولوژی وارد بخــش عملیاتی و در 
کارخانه می شود که در تلاش هستیم بتوانیم این تکنولوژی را با تجربه 
داخلی آمیختــه کنیم و به اهداف خود در زمینــه ورود تکنولوژی های 

اجرایی جدید برسیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
در صنعتی سازی مشکل مالی داریم

رییس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی گفت: کشور ما در زمینه 
فناوری ساخت از شــرایط مناسبی برخودار اســت اما سرعت ساخت 
تناسبی با سرعت تامین مالی ندارد و سیستم بانکی نمی تواند در تامین 

منابع با این مسیر پیش برود.

محمدمهدی حیدری در نشســت تخصصی کنسرســیوم های فناور و 
دانش بنیان صنعتی سازی مسکن اظهار کرد: از حدود یک سال گذشته 
کنسرســیوم هایی در زمینه  فناوری ساخت شــکل گرفت و در مرکز 
تحقیقات تلاش کردیم تا در این زمینه تنظیم گری این موضوع کمک 
کنیم.وی افزود: طی ســه سال گذشته در دولت ســیزدهم حدود ۷۰ 
نظریه فنی ســاختمانی ارایه کردیم که این عدد در ســه ســال قبل از 
آن حدود ۲۰ مورد بود. مــا از فناوری های نوین اســتقبال می کنیم و 

کنسرسیوم هایی که شکل گرفته در این راستا است.
معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: در بحث واگذاری کار با مشکل 
مواجهیم و ریســک تکنولوژی بعضا پذیرفته نمی شود. نظام مهندسی 
اســتان زیر بار تکنولوژی ســاخت نمی رفت. الان زمان آن اســت که 

دوستان پای کار بیایند و دست شرکتهای دانش بنیان را بگیرند.
حیدری گفت: ما در زمینه فناوری ساخت چیزی کم نداریم و چینی ها 
به این موضوع اذعان دارند. اما ســرعت ساخت تناسبی با سرعت تامین 
مالی ندارد. اگر هم بخواهیم به ســمت صعنتی ســازی برویم سیستم 

بانکی نمی تواند با این مسیر پیش برود.
وی با بیــان اینکه در تاییدیه فنــی دغدغه داریم گفــت: اتفاقی که در 
دوره اخیر در معاونت علمی ریاســت جمهوری رقم خورد این اســت 
که سرفصل مشــخصی برای ارزیابی صنعت ســاختمان شروع شده و 

امیدواریم این موضوع در معاونت علمی به سرانجام برسد.
حیدری تصریح کرد: مــا در مرکز تحقیقات اعــلام آمادگی کردیم که 

نظارت عالیه را در حوزه اجرای فناوری ساخت انجام دهیم.

مشاور وزیر راه و شهرسازی:
 مسکن ملی بازار خوبی برای شرکت های 

دانش بنیان است
مشاور وزیر راه و شهرسازی گفت: بیش از دو میلیون و ۶۰۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن در سراسر کشــور به مرحله اجرا رســیده که بازار 
مناسبی برای حضور شــرکتها و مجموعه های دانش بنیان ها در کشور 

فراهم آورده است.
 ســید جواد ســادات فریزنی در نشســت تخصصی کنسرسیوم های 
فناور و دانش بنیان صنعتی ســازی مســکن اظهار کرد: فعالیت ستاد 
توسعه اقتصادی دانش بنیان عمران و ســاختمان کمک به بازارسازی 
شــرکت های دانش بنیانی اســت که در حــوزه عمران، ســاختمان و 
زیرســاخت وجود دارند.وی افزود: با آغاز به کار دولت ســیزدهم طرح 
نهضت ملی مسکن در دســتور کار قرار گرفت و این ابرپروژه هم اکنون 

در سراسر کشور در حال اجراست.
دبیر ستاد توســعه اقتصادی دانش بنیان عمران و ســاختمان با بیان 
اینکه امروز بیش از دو میلیون و ۶۰۰ هزار واحد مسکن در سراسر کشور 
به مرحله اجرا رسیده اســت گفت: با توجه به این طرح ها بازار مناسبی 

برای حضور دانش بنیان ها در کشور فراهم شده است.
به گفته ســادات، تعداد قابل توجهی از واحدهای مســکونی در حال 
ساخت  در شهرهای جدید در حال انجام اســت و  با این تفاهم نامه این 
کنسرســیوم های فناوری و دانش بنیان صنعتی ســازی مسکن تعداد 

۱۱نمونه از آنها تا کنون تشکیل شده است.
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آیا اعضای بریکس مبادلات خود را با رمزارز ساماندهی می کنند؟

اعضای بریکس به دنبال جایگزین سوئیفت

خریدار  عضو هیات عامل صندوق توســعه ملی 
با اشــاره به اینکه اعضای بریکس به دنبال تعریف 
جایگزینی برای ســوئیفت هســتند، از احتمال 
تعریف واحد پولی مشــترک برای این سیســتم 

جایگزین خبر داد.
حسین عیوضلو عضو هیات عامل صندوق توسعه 
ملی درباره پیشــنهاد ایران برای تعریف صندوق 
مشترک ثروت ملی اعضای بریکس بیان کرد: در 
بریکس زمینه های مشترک ســرمایه گذاری در 
حوزه هایی مثل هــوش مصنوعی، معاملات پولی 
و مالی بین المللی، بحث هــای رباتیک هوافضا و 
جنبه های مختلــف دیگر برای ســرمایه گذاری 

مشترک مطرح می شود.
وی افــزود: مــا پیشــنهاد دادیــم ایــن نــوع 
ســرمایه گذاری ها در قالب یک صندوق مشترک 
کشورهای عضو بریکس با مشارکت صندوق های 
ثروت ملی آن کشــورها می تواند عملیاتی باشد. 
در این برنامه ها، کشــورهای مختلف پیشنهادات 
خود را مطرح می کنند و ما هم پیشــنهاد تشکیل 
صندوق مشترک را مطرح کردیم که آنها از بحث 

سرمایه گذاری مشترک استقبال کردند.

عیوضلو گفت: پیشنهاداتی از سمت چین و روس 
در این زمینه داشــتیم که اینهــا می تواند مورد 
بررســی قرار گیرد. به طور کلــی در حال حاضر 
نشست هایی که بریکس دنبال می کند، بیشتر در 
مرحله شناخت و بررسی است و در این نشست ها 
تلاش می کنند که فضاها، زمینه ها و ظرفیت های 
مشــترک را مورد شناســایی قرار دهند. از سوی 
دیگر، ایده هــای جدیدی آنجا دنبال می شــود 
که در رابطه با این ایده ها، نشســت های مختلف 

برگزار می شود.

تلاش برای جایگزینی سوئیفت
عضو هیات عامل صندوق توســعه ملی از تلاش 
اعضای بریکــس بــرای جایگزینی ســوئیفت 
خبر داد و افــزود: اعضای بریکــس در این زمینه 
پیشــرفت های خوبی دارند و ایــن موضوع را در 

نشست های آتی دنبال خواهند کرد.
وی توضیح داد: سیســتم جایگزین سوئیفتی که 
بریکس دنبــال می کند، می توانــد همه مزایای 
سیستم سوئیف را داشته باشد. ضمن آنکه تبادل 

پیام را داشــته باشــد و انتقال پول هم انجام داده 
و امکان تصفیــه پول در مبــادلات بین المللی را 

داشته باشد.
عیوضلو اضافه کرد: در این زمینه یک پیشنهادی 
مطرح بود که یک سیســتم همکاری های پولی 
و مالــی بین المللی در ســطح کشــورهای عضو 

بریکس تحت عنوان ICM ایجاد شود.
وی ادامه داد: ما هم موافقت صندوق را رســما با 
وزارت امور خارجه مطــرح کردیم و اعلام کردیم 

که آمادگی داریم در این سیستم وارد شویم.
عضو هیات عامل صندوق توســعه ملــی تاکید 
کرد: به صورت کلی لازم اســت در مورد بریکس 
این ذهنیت وجود داشــته باشد که آنها در مرحله 
شــناخت قرار دارند. مخصوصا چیزی که من به 
دست آوردم، آن اســت که آنها دنبال یک فلسفه 
مشــترک و گفتمــان مشــترک هســتند که با 

هژمونی مسلط آمریکا تفاوت دارد.
وی افزود: اعضــای بریکس معتقد هســتند که 
جهان به ســمت یک نظم چنــد قطبی حرکت 
می کند. واقعیت جهان یــک نظم چند قطبی و نه 
یک نظم یک قطبی اســت که آمریکا سردمداری 
این موضوع را دارد. بنابراین فضا را باز گذاشته اند 
که تمدن هــای مختلــف و فرهنگ های مختلف 
بتواننــد حرف های خــود را بزننــد و از این نوع 
گفت وگو بتواننــد به یک چارچوب مشــترک و 
فضای مشــترک همکاری های بین المللی دست 

پیدا کنند.

احتمال استفاده از رمزارزها
عیوضلو درباره تعریف واحد پولی مشــترک غیر 
از دلار در سیســتم جایگزین سوئیفت، بیان کرد: 
احتمال تعریف واحد پولی مشــترک غیر از دلار 
وجود دارد. دنبال یک واحد پولی هســتند. البته 
این مسایل بحث هایی اســت که در آینده مطرح 

می شود.
وی افزود: واحد پولی مشــترک شامل نظام های 
جدید مثل رمزارزها و همه مواردی که فضای کار 
و فعالیــت دارد، در مجموعه ای که بریکس دنبال 

می کند، بررسی خواهد شد.
عضو هیات عامل صندوق توســعه ملی درباره 
اینکه آیا اقدام بریکس تلاشــی برای دور زدن 
تحریم های ظالمانه آمریکا اســت، گفت: دقیقا 

همین است. کشورهای بزرگی در بریکس حضور 
دارند و به راحتــی می توانند ایــن موضوعات را 

مدیریت کنند.
وی ادامه داد: فعلا دبیرخانه در دســت روســیه 
اســت. روس ها شاهد تحولات بســیار شگرف از 
لحاظ نوع نگاه به حل مسایل هستند. در اجلاس 
اخیر یک نشســتی تحت عنوان تمدن هوشمند 
بود و کاملا به نقش سازمان های بخش خصوصی 
به عنــوان نهادهای بخش ســوم اقتصــاد توجه 

داشتند.
عیوضلو بیان کرد: ایــن تغییر رویکرد از آن جهت 
مهم اســت که نظام های غربی سوسیالیســتی 
که نظــام شــوروی دنبــال می کرد، امــروز به 
بخش خصوصی خیلــی اهمیــت می دهند و به 
بخش هایی تحــت عنوان نهادهــای غیر دولتی 
تاکید دارند و برای آن رویدادهای مختلف برگزار 

می کنند.
وی افزود: آنها دانشــگاه های مختلــف را درگیر 
کردند و دانشــکده های علــوم انســانی در این 
حوزه ها خیلی فعال بودنــد و برنامه های متنوعی 

را دنبال می کردند.

امکان پذیرش نقش عمیق تر توسط ایران
عضو هیــات عامل صندوق توســعه ملی توضیح 
داد: نخبگان جــوان را تحت عنــوان هاب دانش 
و در قالب فعالیت NGOایی بــه کار می گرفتند. 
در جمع های تخصصی اســتعدادها را شناسایی 
می کننــد و معتقدنــد بخــش ســوم اقتصاد، 
ســازمان های غیر دولتی هستند و  ین سازمان ها 

می توانند دولت ساز باشند.
وی گفت: به نظر می آید که کشور ما از این جهت 
که یک فلسفه و جهان بینی خاص خودش را دارد، 
می تواند خیلی عمیق تر در این نشســت ها نقش 
خود را ایفا کنیم و از فلســفه مشترک و گفتمان 

مشترک دفاع کنیم .
عیوضلو تاکید کرد: در بریکــس کاملا فضا برای 
شنیدن صداهای مختلف فراهم است و معتقدند 
نظر یکپارچه معنــی ندارد. گفتمان مشــترک 
و فلسفه مشــترک باید با توجه به هویت متمایز 
و متفــاوت فرهنگ ها و تمدن های کشــورهای 
مختلف صورت گیرد. این نــگاه مثبت و صمیانه، 

واقعا قابل تشویق و تمجید است.

بورس

خریدار  بــازار ســرمایه اولین 
روز هفتــه را درحالی آغــاز کرد 
که ۹۷ درصــد بــازار در محدوده 
منفی معامله می شوند. این یعنی 
تنها ۱۹ نماد در محــدوده مثبت 
هســتند که موج نگرانی را در بین 
فعالان بازار ایجاد کرده است. دقیقا 
در روزهایی که ســهامداران نیاز 
به یک حامی دارند تــا بتواند علت 
ریزش بازار را به تصویر بکشــد، راه 
حل دهد و در یک کلام پشتوانه ای 
برای فعالان بازار به حســاب بیاید، 
شاهد سکوتی دور از انتظار از بدنه 

سازمان هستیم.

رشد شارپی قطعا برای بازار 
سرمایه مضر است

متولیــان بــازار ســرمایه اما در 
روزهــای مثبت و پر رونــق بازار 
داشــتند.  پرشــوری  حضــور 
به طــوری کــه مجید عشــقی، 
رئیس ســازمان بورس در اواسط 
اردیبهشــت ســال گذشــته از 
رشد شــارپی بازار، آن هم بعد از 
۳ ســال نزول، ابراز نگرانی کرد 
و گفت: رشد شــارپی قطعا برای 
بازار ســرمایه مضر اســت! حال 
باید گفت که نظــر جنابعالی در 
خصوص ریزش شارپی چیست؟ 

آیا بــرای بــازار مفید 
است؟

صحبت نکردن بهتر 
نیست؟

اردیبهشــت   ۱۸
شــفاف ترین   ،۱۴۰۲

بازار کشــور را پر از ابهــام کرد؛ 
یعنی فشار فروش همه جانبه ای 
در بازار حاکم بود بــه طوری که 
شــاخص کل بیش از ۱۲۵ هزار 
واحــد ریــزش را تجربــه کرد. 
ریزشــی که سر منشــا آن رانت 
اطلاعاتــی برخی خــواص بود 
اما مجید عشــقی منشــا آن را 
شناســایی سود توســط برخی 
دانســت.حال  معامله گــران 
اگــر عشــقی مانند اکثــر زمان 
ریاست خود روزه سکوت اختیار 
می کرد، بازار ســرمایه زودتر به 
ریل منطقی خود باز نمی گشت؟ 
چرا که رئیس ســازمان بورس با 
سخنان نســنجیده خود اعتماد 
ســرمایه گذاران را نشانه گرفت و 

خروجی دیگری نداشت.

شرایط کشور باید روال 
عادی خود را طی کند

بعد از حادثه سقوط بالگرد رئیس 

شــهادت  و  جمهــور 
ایشــان، مقــام معظم 
رهبــری صراحتا اعلام 
کردند که هیــچ خللی 
مدیریــت  و  اداره  در 
کشور به وجود نخواهد 
آمد و تمام دستگاه ها با 
قدرت به کار خود ادامه می دهند. 
اما ســازمان بــورس بازهم خود 
را تافته ی جــدا بافته دانســت و 
علی رغــم فرمایشــات رهبــری، 
تحدیــد دامنــه نوســان را وضع 
کرد. به عقیده کارشناســان، این 
سیاســت بورس را بــه کمای یک 
ماهه فرســتاد که ارزش معاملات 
پایین و رصد تحرکات تابلو، موید 
ســخن کارشناسان اســت!اقدام 
مخربی از سازمان بورس که خلاف 
فرمایشات رهبری بود و واضحا به 
دنبال آن، منافع سرمایه گذاران را 

نیز به خطر انداخت.

روزه سکوتی که تمامی ندارد
یکــی از اقداماتی که ســازمان 
بــورس می توانــد انجــام دهد، 
تزریــق آرامش به فعــالان بازار 
ســرمایه است؛ سیاســتی بدون 
هزینــه بــا بیشــترین بازدهی 
ممکن! اما همان گونه که سازمان 

در مقابل قیمت گذاری دستوری 
ســکوت کــرد و همان گونه که 
کوچک ترین واکنشی به گواهی 
ســپرده خاص نــداد، این بارهم 
در مقابــل ایــن ریزش های بی 
سابقه سکوت اختیار کرده است. 
ســازمانی که وظیفه خــود را به 
کلی فراموش کــرده و زمانی که 
بازاری ســبز را شــاهد هستیم، 
ابراز نگرانی می کند و در روزهای 
قرمز، حتی تلفــن  خود را به روی 
اصحاب رسانه جهت پاسخگویی 
می بندند.باید از رئیس ســازمان 
بورس پرســید که با چه منطقی 
تحدید دامنــه نوســان را بعد از 
شهادت رئیسی اعمال کردید اما 
اکنون منفعلانه با بــازار برخورد 
می کنیــد؟ آن زمانــی که هیچ 
ریسکی کشور را تهدید نمی کرد 
این سیاست اعمال شد اما اکنون 
که زنگ خطر افزایش تنش ها به 
صدا درآمده، اعمــال آن تحدید 
و یا افزایش حجــم مبنا تصمیم 
منطقی  نیســت؟به راستی منشا 
این حجم از بی توجهی کجاست؟ 
مشــاوران شــما چه اشخاصی 
هستند که در این شرایط دشوار، 
شــما را از پاســخگویی فراری 

می دهند؟

پی بازار چیست؟ سقوط بازار همراه با سکوت عشقی  نظر سازمان بورس در خصوص ریزش شار
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